

ပျံ့နှံ့ကုန်နှင့်ကုန်တင်
အတတ်ဘုံတင်ဘာ
လီထုလီယိပ်

တၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်တီၢ်တဖၣ်

- တၢ်ကတိၤလၢညါ
- တၢ်အကါခိၣ်လၢ တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢလီၤထူလီၤယိၣ်
- ပၢ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်မၤ
- ဖိခွါကစၢ် အတၢ်မၤ
- သးစီဆုံ ကစၢ်အတၢ်မၤ
- တၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်လၢ နကဘၣ်ဒုးကဲထီၣ် လၢကသမၤ
တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ လီၤထူလီၤယိၣ်

တၢ်ကတိၤလၢညါ

တၢ်သိၣ်တၢ်သီ လၢဘၣ်ယးဒီး တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ လီၤထူလီၤယိၣ် လၢပှၤ စ့ၢ်က့ၤ န့ၣ်က့ၤတၢ် အဂီၢ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီ တခါလၢ အကါဒိၣ်ဝဲဒၣ် ဒိၣ်မး န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤမ့ၢ် တၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်လၢ အတလီၤ ပလိၣ်အသးဒီး ထီၣ်ယုထီၣ်ဖိး တန့ၢ်လီၤ. အဝဲန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ဝုၢ် တမံၤလၢ ပနၣ်ဒီး သိၣ်လိၣ်အီၤလၢ ဘၣ်ဘုလိၣ်သးဒီး လံၣ်တၢ်သးခုကစီၣ် ဒီးတၢ်ဝုၢ်လိၣ်အီၤန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ဝုၢ်လိၣ် ယွၤအကလုာ်ကထါ န့ၣ်လီၤ. နမ့ၢ်သမၢ တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ လီၤထူလီၤယိၣ် မ့ၢ်နထူးထီၣ်ကွံၣ် လံၣ်စီဆံ့ တၢ်ကွဲးလၢ ပဘၣ် တၢ်အုၣ်ဒိၣ်ပှၤလၢ ယွၤအဘျူးတၢ်ဖျိၣ် န့ၣ်လီၤ.

ယဟဲတုၤလၢ ခရံၣ်ဖိဟံၣ်ဖိ ဃီဖိန့ၣ် တမ့ၢ်လၢယတၢ်န့ၣ်ဘၣ်. ဖဲယဘၣ်တၢ် အုၣ်ဒိၣ်ယၤန့ၣ် ယပၣ်လီၤ. ယသးလၢ ယကဒူးအိၣ်ထီၣ် ယတၢ်စ့ၢ် တၢ်န့ၣ် ဒီဖျိ ယွၤအကလုာ် ကထါအပူၤ တမ့ၢ်လၢ ယတၢ်စ့ၢ်န့ၣ်လၢ အပူၤကွံၣ် အယိဘၣ်. ယသးအိၣ် ဒီသဒၢတၢ်မၤ အသးခဲလၢလၢ ယတၢ်န့ၣ် ယွၤအကလုာ် ကထါ အပူၤန့ၣ်လီၤ. ယသးအိၣ် သ့ၣ်ညါ တၢ်လၢယန့ၣ်အီၤ လၢတၢ်သးဒူးဒီ တအိၣ် ဒီးယသးအိၣ် ဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါလၢ မ့ၢ် “ယွၤအမံၤအယိ” န့ၣ်လီၤ.

ယအဲၣ်ဒီး ဟ့ၣ်နီၤလီၤန့ၣ်လၢ ယွၤအတၢ် ကတိၤလၢ အဟဲအိၣ်ထီၣ်လၢ တၢ်မၤလိၣ်န့ၣ် ယွၤအကလုာ် ကထါန့ၣ်လီၤ. တၢ်သိၣ်တၢ်သီအံၤ တဟဲအိၣ်ထီၣ်လၢ တၢ်မၤလိၣ်ဒး အပူၤ (မ့) လၢအိၣ်ဘျးန့ၣ် တၢ်မၤလိၣ်ဒးန့ၣ်ဘၣ်.

ယအဲၣ်တၢ် နီၤဟ့ၣ် ယွၤအတၢ်ကတိၤလဲ မ့ၢ်ဟဲလဲ တၢ်သိၣ်လိၣ် မ့ၢ်လဲ ယွၤအတၢ် ကတိၤလီၤ. အဝဲၣ်အံၤန့ၣ် တမ့ၢ်ဟဲလဲ တၢ်သိၣ်လိၣ် အဒးဘၣ်. မ့ၢ်ယမၤန့ၢ် အီၤလၢ ယအိးထီၣ် ဒီးမၤလိၣ်တၢ်လၢ ယွၤတဲလၢ တၢ်ဝုၢ်အံၤ အဖိခိၣ် န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢ ပှၤစ့ၢ်က့ၤ န့ၣ်က့ၤတၢ် အတၢ်ဘၣ် တၢ်ဘၢ လီၤထူ လီၤယိၣ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်လၢ ဖဲန့ၣ်ဘၣ် တၢ်အုၣ်ဒိၣ်န့ၣ် တဘျီယီၤန့ၣ် နန့ၣ်လၢ နဘၣ် တၢ်အုၣ်ဒိၣ်န့ၣ် ထီၣ်ဘိလီၤ. ဖဲပှၤတဂၤ အိၣ်ဖျိၣ်ကဒီးခံစုတစု တဘျီယီၤဒီး ဘၣ် တၢ်ပၣ်အီၤဒ်ယွၤ အဟံၣ်ဖိယိဖိ အသိးလံန့ၣ် ပှၤထူးထီၣ်ကွံၣ် အတၢ်န့ၢ်သါ

တသုလာဘၣ် န့ၣ်လီၤ. ပှၤတဂၤ မ့ၢ်န့ၣ်တၢ် ဂၤတမံၤမံၤ အါန့ၢ်အန့ၢ်န့ၣ် တမ့ၢ် အဝဲစ့ၢ်န့ၣ်လၢ တၢ်အုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤဒိဖျိယွၤ အတၢ်ဘျး တၢ်ဖျိၣ်ဘၣ်. မ့မ့ၢ် တၢ်အုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤလၢ အတၢ်ဖံးတၢ်မၤ အယိလီၤ. ယွၤအကလုာ် ကထိသိၣ်လိ ပှၤလၢ တၢ်အုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤန့ၣ် ဒိဖျိတၢ်ဘျး တၢ်ဖျိၣ်လၢ ပစ့ၢ်န့ၣ်တၢ်အယိ ဒီးတမ့ၢ်လၢ တၢ်မၤအယိ လၢပကပပ် ကဖၤလၢသးအဂီၢ်ဘၣ်. (အးဖူးစူး ၂၈-၉)

ဆိမိၣ်ကွၢ်တၢ်ဂ့ၢ်လၢအပိၣ်ထွဲ. . . ပှၤခံၤ ဘၣ်တၢ်ဆုၤလီၤလၢ မ့ၢ်န့ၣ်ကီၢ်အမဲရကၤ ဆူဝုၢ်နယူၤယီးလၢ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ် ဘၣ်ယး တၢ်ဖံးတၢ်မၤ အဂီၢ် န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ခံၤအမံၤန့ၣ် ဖါထံခိးစံထၢၣ် ဖံးဒီး ဘျၢထံဘုၤလ် န့ၣ်လီၤ. ပှၤခံၤလဲၤတူၤလၢ ကဘိယူၤပျီဒီး ဘၣ်တၢ်ဆုၤအိၣ်ဆူ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ် န့ၣ်လီၤ. တူၤမ့ၢ်အတၢ် အိၣ်ဖျိၣ်ဝံၤန့ၣ် အဝဲသ့ၣ် လဲၤဆူဟိၣ်ထဲလ်ဒး (မ့) ဟးလိၣ်ကွဲလၢ ဝုၢ်ပှၤသ့ဝဲဒၣ် န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ် ခံၤလၢလၢန့ၣ် တတူၤလၢ ဝုၢ်ဒိၣ်ဝုၢ်ထီ နိသိး နယူၤယီး နီတဘျီအယိ အဝဲသ့ၣ် ပပ်လီၤသးလၢ ကကွၢ်ကီၢ် ဝုၢ်အတၢ်အိၣ်သး နီၢ်နီၢ် န့ၣ်လီၤ. တစိၢ်ဖိဒီး ထံၣ်ဝဲဒၣ် ကျးတဖျၢၣ်လၢ ကျဲတဘိအပူၤလီၤ. ဖါထံခိးစံထၢၣ်ဖံး ထီၣ်ဆုၣ်နီၤလၢ လီၢ်ဆုၣ်နီၤဒီး စးထီၣ်မၤလိၣ် ဘံၣ်ယၢၣ်လၢ အဂီၢ်ဒီး ဘးပထုးစံ ဘုၤလ် န့ၣ်သက့ မၤလိၣ်လၢ အဂီၢ်ဘံၣ်ယၢၣ် စ့ၢ်ကီးလီၤ. အဝဲသ့ၣ်အိ တဆီဘၣ် တဆီဒီး တယံၣ်ဘၣ်ဒီး အိမူဝဲ န့ၣ်လီၤ.

ဖဲ ဖါထံခိးစံထၢၣ်ဖံး သ့ၣ်ညါလီၤအသးလၢ အမၤတၢ်မနုၤန့ၣ် ကီးထီၣ်ဝဲ “ယတၢ်အုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤလီၤမၤလံ. ယတမ့ၢ်ယွၤ အဖိလၢဘၣ်. မ့ၢ်လၢ ယအိသံး အယိလီၤ. ဝုၤလံ. . . မ့ၢ်လၢယတၢ်အုၣ်က့ၤဒိၣ်က့ၤ လီၤမၤလံအယိ ယကဘၣ်စူၣ် ကွံၣ်စ့ၢ်ကီး ယတၢ်သ့ၣ်ညါလၢ ကလံၤကျါ စ့ၢ်ကီးလီၤ. ယကအိၣ်ဒၣ် တၢ်တနုၤ ညါအံၤဒီး ခဲမ့ၢ်ဆုၣ်တနုၤ ယကမၤန့ၢ်က့ၤ တၢ်အုၣ်ဒိၣ် ကဒီးတဘျီလီၤ. ”

ဘးပထုးစံဘုၤလ် တအိအိဘံၣ်ယၢၣ် သးခွဲဝံၤ သ့ၣ်ညါလီၤက့ၤ တၢ်လၢ အဝဲမၤဝံၤ တဖၣ်လီၤ. ဒီးအဝဲကိး ပသူထီၣ် “အိ. . . တမ့ၢ်ဘၣ်. ယမ့ၢ်ယွၤ အဖိတဂၤအယိ ယအိတဘျီ လၢဘၣ်. ယတၢ် ရုလိၣ်သးဒီးယွၤ တလီၤမၤ ဝဲဘၣ်. မ့မ့ၢ် ယသ့ၣ်ညါ လၢ ယအိၣ်ဒီး တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲ နးမးဒီးယွၤလီၤ. လၢယဂီၢ်,

ယကမာ ကဒီးတၢ်ဒဲးဘး ဆူညါန့ၣ် ကမ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ယု တၢ်စံၣ်ညီၣ် ဒိၣ်ထီၣ် လၢယ တၢ်အိၣ်မူ အပူၤလီၤ. ”

တၢ်ထဲလၢ ဘၣ်တၢ်မၤ အိၣ်ထီၣ်အံၤ ပၣ်ဖျါထီၣ် တၢ်ဂ့ၢ်ဖျါဖျါ ဖျါဖျါလီၤ. ပှၤတဂၤ မ့ၢ်န့ၣ်လၢ အမၤတၢ်ဒဲးဘး တုၤအပတီၢ် တပတီၢ်လံ ဒီးတၢ်အုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤ လီၤမၢ်လံဒီး အဝဲအလီၢ် တအိၣ်လၢလၢ ကဘၣ် တၢ်ကိးကဒါက့ၤ လၢကမၤ န့ၢ်တၢ်ဘၣ်ဘျီး ဘၣ်ဒါ က့ၤဒီးယွၤ အသီကဒီးတဘျီ န့ၣ်လီၤ. တၢ်လၢ အတဒဲးသီးန့ၣ် ပှၤလၢအမ့ၢ် ယွၤအဖိဒီး ဒုးလီၤမၢ်အတၢ် ဘၣ်ထွဲလိၣ်သးဒီး ယွၤတသ့ဘၣ် တဂၤသ့ၣ်ညါ န့ၢ်ပၢ်လၢ တၢ်ဒဲးဘး တမံၤန့ၣ် ကမၤလီၤဖး အတၢ်ရဲလိၣ်သး ဒီးယွၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲမၤကမၢ် အပၢ်အိၣ်လၢ မူဒိၣ်လံ. အဝဲ သ့ၣ်ညါလၢ အဝဲ ကဘၣ်ဂၤယး အတၢ်ဘၣ်ထွဲဒီး ယွၤန့ၣ်လီၤ. အတၢ် ဒဲးဘး မၤသးအူးယွၤ ဒီးလိၣ်ဘၣ် တၢ်မၤဘၣ်လိၣ်က့ၤ အတၢ်အိၣ်မူ လၢကကဲထီၣ်က့ၤ ယွၤအပှၤအုၣ် အသးအဝုၤတဂၤ အသီကဒီး တဘျီန့ၣ်လီၤ. ပှၤလၢအန့ၣ်လၢ အတၢ်အုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤ လီၤမၢ်လံန့ၣ် ကဲထီၣ်တၢ်အုၣ်သး အလၢပှၤ တသ့လၢ လၢခရံၣ်အဂီၢ် မ့ၢ်လၢအသ့ၣ်ညါ တသ့လၢ အဝဲဒီးန့ၢ် တၢ်အုၣ်ဒိၣ် (မ့) လီၤမၢ်လံ အယိ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးပသ့ၣ်ညါလၢပှၤလၢအအဲၣ်ကစၢ်ယွၤ, ပှၤလၢအဘၣ်တၢ်ကိးအီၤ,
ဒိတၢ်ကူၣ်ပၣ်အသိးတဖၣ်န့ၣ်, တၢ်ခဲလၢၣ်မၤယုၣ်အသး,
လၢတၢ်ဂ့ၢ်အဝုၤလၢအဂီၢ်လီၤ. အဝုၤဒိအံၤ, ပှၤလၢအသ့ၣ်ညါပၣ် ဝဲတဖၣ်န့ၣ်,
စံၣ်ညီၣ်ပၣ်စ့ၢ်ကိးဝဲလၢအကလီၤဂၢ်ဒီးအဖိခွါအက့ၢ်အဂီၤ, ဒိသိးအဝဲဒၣ်ကကဲထီၣ်
ဝဲၣ်ကီၤလၢဒိပုၣ်ဝဲၣ်အါဂၤအကျါန့ၣ်လီၤ.
ဒီးပှၤလၢအစံၣ်ညီၣ်ပၣ်ဝဲတဖၣ်န့ၣ်, ကိးက့ၤစ့ၢ်ကိးဝဲ, ဒီးပှၤလၢအကိးက့ၤဝဲတဖၣ်န့ၣ်,
ပၣ်တီပၣ်လီၤစ့ၢ်ကိးဝဲ, ဒီးပှၤလၢအပၣ်တီပၣ်လီၤဝဲတဖၣ်န့ၣ်, မၤလၢကပီၤစ့ၢ်ကိးဝဲလီၤ. ”
(ရိမ့ၤ ၈: ၂၈-၃၀)

ယတသးအိၣ် မၤတမ့ၢ် ပှၤဂၤအသး ဘၣ်ဆၣ် ယွၤအသးမ့ၢ်ဂ့ၤ ဒီဖျါ တတဲဘၣ် တၢ်တီတၢ်လိၣ် အယိန့ၣ်ဘၣ်. ယအဲၣ်ဒီးကွဲး ဖျါဖျါ ဒိသိးပှၤနီတဂၤ

အသုတနှင့် ပာဂ်ကမည် တင်လာယဘဉ်တဲ နှင်လီ။ ဖဲယွဲအုဉ်ခိဉ် ပှတဂါနုဉ် ပှအဝဲအံ၊ နုဉ်ဘဉ်တင်ဘဉ် တင်ဘာလီထူလီယိဉ်လ၊ ခရံဉ်အပူဉ်နှင်လီ။ ယွဲအကလုဉ်ကထါတင်မုဉ်တင်တီ သိဉ်ထီဉ်ဝဲ၊ ဖျါရဲဝဲဒီး လိဘျာဝဲလ၊ တင်သိဉ်တင်သီအံ၊ အဖီခိဉ်နှင်လီ။

အဆာခိဉ် (၁)

တင်အကါခိဉ်လ၊အဘဉ်ယးဒီး တင်ဘဉ် တင်ဘာလီထူလီယိဉ်လ

ဘဉ်မနုအယိ တင်သိဉ်တင်သီလ၊ တင်ဘဉ်တင်ဘာ လီထူလီယိဉ် နှင်အရုခိဉ်လဲဉ်။ အခဲအံ၊ ကပဝ်ဖျါထီဉ်တင်ဂုဉ်တနီဉ်နှင်လီ။

မ၊ခိဉ်ထီဉ်လဲထီဉ်ယွဲအတင်ဆိဉ်ဂု

တင်ဘဉ်တင်ဘာ လီထူလီယိဉ်နှင် မုဉ်တင်အကါခိဉ်၊ မုဉ်လ၊ မ၊ခိဉ်ထီဉ် လဲထီဉ် ယွဲအတင်ဆိဉ်ဂု နှင်လီ။ ယွဲ အတင်ဆိဉ်ဂုနှင် ပသုဉ်နီဉ်ထီဉ် အီသုဒံးလ၊ Acrostic, ယွဲအတင်လဲ တင်ပှလ၊ ခရံဉ်ဟုဉ်ဘဉ် အပှကလံ၊ နှင်လီ။ ယွဲအတင် ဆိဉ်ဂုနှင် ယွဲဟုဉ်ပှခိဉ်လီ၊ ဒီးပတလိဉ် ဟုဉ်တင်နီတမံဘဉ်။

အဂါတမံနုဉ် ယတင်အုဉ်ကု၊ ခိဉ်ကုနှင် ယွဲဟုဉ်ကလီနှင် ယ၊မုလ၊ ခရံဉ်ဟုဉ်လီ အသးသမု လင်ထုဉ်စုညါ အလီဝဲလံ။ ယတမု ယွဲအဖီခိဉ်ဖျါလ၊ ယမု ပှဘျာထံ ခရံဉ်ဖီအယိ၊ ယမုပှလ၊ အဂုအဝါအယိ၊ ယမုပှလဲဆူ သရိဉ်အယိ၊ မုဉ်လ၊ယဘျာထံ ဝဲလံအယိ၊ မုဉ်တမု ယဟုဉ်မ၊ဘူဉ် တင်အယိ နှင်လီ။ ယမုယွဲအဖီလ၊ ခရံဉ်ဟုဉ်လီ အသးသမုလ၊ ကါရုနုဉ် ထုဉ်စုညါ အလီအယိ နှင်လီ။

ယွၤအတၢ်မၤလၢ ကၢရၢန့ၣ် ထူၣ်စုညါန့ၣ် တမ့ၢ်ကျဲးဖိ တၢ်အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤဘၣ်. ယွၤတပၣ် လီၤတဲၣ်တ့ၢ် အတၢ်မၤလၢ ကျဲးဖိဘၣ်. ယွၤမၤဒိၣ်ထီၣ် လဲၤထီၣ် ယွၤအတၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤဖဲ အဝဲဟ့ၣ်လီၤ အသးသမူ ဖဲထုၣ်ဆူညါ အဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ယွၤပျၢ်က့ၣ် ပတၢ်ဒဲးဘး တမ့ၢ်ထဲလၢ အပူၤက့ၣ်ဘၣ်. မ့မ့ၢ်အဝဲပျၢ် ပတၢ်ဒဲးဘးဖဲ တၢ်ဆၢကတီၢ် အခဲအံၤမ့ၢ်ဂ့ၤ, ဒီးခါဆူညါ မ့ၢ်ဂ့ၤန့ၣ်လီၤ. အယိန့ၣ်, ယွၤအတၢ် ဆိၣ်ဂ့ၤန့ၣ် ဒိၣ်ဝဲလဲၣ်ဝဲလၢ အတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ လီၤထူလီၤယိၣ် တၢ်သိၣ်တၢ်သီ န့ၣ်လီၤ.

ယမ့န့ၣ်လၢ ပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိန့ၣ်ဘၣ် တၢ်အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤဒီး တနံၤဒီး လီၤမၤ ကွံၣ်လဲၣ်ခဲ တနံၤန့ၣ်, ပန့ၣ်အံၤသ့လၢ ခရံၣ်ဟ့ၣ်လီၢ် အသးသမူဖဲ ထူၣ်စုညါန့ၣ် တမ့ၢ်တၢ်လၢ တၢ်ပွဲၤဘၣ်. မ့မ့ၢ်ယန့ၣ်လၢ ယွၤတမၤဝံၤ မၤကဲလၢ တၢ်အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤ လၢယဂီၤန့ၣ်, ယကဘၣ် ပၣ်ဖျိၣ်ထီၣ် တၢ်တခါလၢ ယွၤအတၢ်မၤ န့ၣ်လီၣ်. တၢ်န့ၣ်ယကဘၣ် မၤဒိၣ်ထီၣ် ယတၢ်မၤလၢ ယွၤတၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤ အတၢ်မၤ အလီၢ် န့ၣ်လီၣ်.

ပၣ်ဖျါထီၣ်ယွၤအတၢ်အဲၣ်

တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢ တၢ်ဘၣ် တၢ်ဘၢလီၤထူလီၤယိၣ် ဒိဖျိပၣ်ဖျါထီၣ် (မ့) န့ၣ်ဖျါထီၣ်ယွၤအတၢ်အဲၣ် လၢခါဆူညါန့ၣ်လီၤ. တၢ်အဲၣ်န့ၣ်မ့ၢ် ဒုးန့ၣ်တၢ်ဟ့ၣ် န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢ တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ လီၤထူလီၤယိၣ် တဲဖျါထီၣ်ဝဲ ပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိတဂၤ မဲန့ၣ်ဘၣ် တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ ခံဘျီတဘျီန့ၣ်, အဝဲကဲထီၣ် ယွၤအဖိ လီၤထူလီၤယိၣ်လီၤ. ယဖိအိၣ် လွံၣ်ဂၤလီၤ. ယအဲၣ်အဝဲသ့ၣ် ဘၣ်ဆၣ်, ယပၣ်သ့ၣ် ပၣ်သးလၢ အဝဲသ့ၣ်န့ၣ် တလၢတပွဲၤဘၣ်. အဝဲသ့ၣ်မၤ တၢ်လၢ တကြၢၤမၤ န့ၣ်လီၤ. တဘျီတခိၣ် အဝဲသ့ၣ် မၤလီၤလဲၣ်တၢ်လၢ စီၢ်နီၤခိၣ်လီၤ. တဘျီ တခိၣ်အဝဲသ့ၣ် မၤသ့ၣ်ဖးတၢ်ဒီး တဲနါစီၤတၢ်န့ၣ်လီၤ. တမ့ၢ်လဲ အဝဲသ့ၣ်

အတက်ကမ၊ ဘဉ်ဆဉ်, အဝဲသ့ဉ်ဆိးက့ တဘျီဘျီ လဂ်တဘဉ် ဘျီးဘဉ် ဒါအခါ န့ဉ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်, ယတဆိကမိဉ်ဒီး ယတတိဉ်ပဉ် နီတဘျီလၢ ကပၤတ့ဉ် အဝဲသ့ဉ်ဘဉ်. အဝဲသ့ဉ် မၤတမံၤဂ့ၤ တမံၤဂ့ၤ တလီၤဆီလၢ ယဂီၢ်ဘဉ်ဒီး, အဝဲသ့ဉ် မ့ၤယဖိ ထီဘိလီၤ.

ယသ့ဉ်ညါဘဉ် မိဂ်ပဂ်လၢ အသးအ့န့ အဖိဒီးပၤတ့ဉ် အဖိတဖၤ န့ဉ်လီၤ. တနီၤတကွဲးတ့ဉ် တဂ်န့ၢ်သါလၢ ဖိတဖဉ် အဂီၢ်ဘဉ်. တနီၤတဲအဖိ သ့လၢ တဘဉ်ဟဲဆူ အဟံဉ်ဘဉ်. အဝဲအံၤ တမ့ၢ်တဂ်တမံၤလၢ ယတိဉ်ပဉ်လီၤ ယသးဆူ ယဖိအဂီၢ်ဘဉ်.

အဝဲအံၤမ့ၢ် ယွၤအတၢ်အဲဉ်လီၤ န့ဉ်လီၤ. ဒ်သိး ယတဲဖျါထီဉ်လၢ အဒိခိဉ် န့ဉ်လီၤ. ယွၤပဉ်လီၤယၤလၢ အဟံဉ်ဖိယီဖိ ဒ်အဝဲ အာဉ်လီၤယၤ လၢယကမ့ၢ် အဟံဉ်ဖိယီဖိ ထီဘိန့ဉ်လီၤ. ယွၤအတၢ်အဲဉ်န့ဉ် တအိဉ်ဒီး အခူဉ်အဆၢ ဘဉ်. ယွၤတစံးလၢ “နဒိဉ်ကါ မ့ၢ်တလၢကွဲဉ်, နတမ့ၢ် ယဟံဉ်ဖိယီဖိ လၢဘဉ်.” ယွၤအတၢ်အဲဉ် ပဉ်ဖျါထီဉ် ဖျိဖျိဖျါဖျါ တဂ်ဘဉ်တဂ်ဘၢ လီၤထူလီၤယိဉ် န့ဉ်လီၤ. တဂ်အံၤမ့ၢ် တဂ်မ့ၢ်တဂ်တီ သနဉ်က့, ယမၢ်တဂ်ဒဲးဘး ဘဉ်ဆဉ် ယမၢ်န့ဉ် တဂ်ပူးဖျဲး. ယွၤအဲဉ်ဒဲးယၤလၢ တဂ်အဲဉ်လၢ ယတချူးန့ဉ်ဘဉ် တဂ်ပူးဖျဲးဒဲးဘဉ် အခါလီၤ. တဂ်အံၤမ့ၢ် ယွၤအတၢ်အဲဉ် တခါလၢအိဉ်လၢ ယွၤအိဉ်န့ဉ်လီၤ.

တဂ်ထီဉ်နီဉ်ထီဉ်ပာ်လၢခရံဉ်အတၢ်သံ

တဂ်ထီဉ်တဂ်သီလၢ အတၢ်ဘဉ်တဂ်ဘၢ လီၤထူလီၤယိဉ် ထီဉ်နီဉ်ထီဉ်ပာ် ခရံဉ်အတၢ်သံတဂ်ပုဂ်လီၤ. ခရံဉ်သံဖဲ အပူၤကွဲး (အ့ဒိဉ်၃၀)န့ဉ်- မ့ၢ်အဝဲ ဟ့ဉ်လီၤ အသးလၢ Doug Hamment အတၢ်ဒဲးဘးအဂီၢ် မ့ၢ်စ့ၢ်ကီး ခါဆူညါ တဂ်ဒဲးဘးဖိ အဂီၢ်စ့ၢ်ကီးလီၤ. ယအိဉ်ဖျဲဉ်ထီဉ်ဖဲ ၁၉၅၃ နံဉ်ဖဲယွၤ အိဉ်ဖျဲဉ်ထီဉ် အလီၢ်ခဲ ၁၉၀၀နံဉ် န့ဉ်လီၤ. ဖဲခရံဉ်သံအခါ ယတအိဉ်ဖျဲဉ်ထီဉ် ဒဲးဘဉ်. လၢခဲကတၢ် ဖဲ၁၉၇၀ ယွၤဟဲန့ဉ် လီၤလၢယသးပူၤ ဒီးယတဂ်ဒဲးဘး ခဲလၢဘဉ်

တၢ်သ့စီကွံၤဒီး၊ ယတၢ်ဒဲးဘး ခဲလၢဘၣ် တၢ်ဟ့ၣ်လီၤကွံၤ ဖဲ (၁၉၅၃ ဆူ ၁၉၅၄) လၢခရံၣ် အသွံၣ်စီဆုံန့ၣ်လီၤ. ယၤသံလၢ တၢ်ဒဲးဘး ခဲလၢခဲဆူ ဖဲအဟ့ၣ်လီၤ အသးသမူန့ၣ် လၢခဲအံၤဒီး တၢ်လၢ ခါဆူညါလီၤထူလီၤယိၣ် အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ပှၤတနီၢ်နီၢ် နၢလၢ အဝဲသ့ၣ် တန့ၣ်လၢ ယွၢ်အတၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤဒီး တၢ်အဲၣ် တၢ်ကွံၤ ဒီဖျိလၢ အမၢ်တၢ်ဒဲးဘး ဖဲအဝဲသ့ၣ်မၤန့ၣ် တၢ်အူၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤအလီၢ်ခဲ န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်န့ၣ်ဝဲဒံး တၢ်ဂ့ၢ်တနီၢ်လၢ တၢ်ကဲလီၤသ့အသိး တနီၢ်မ့ၢ်လၢ အသးလဲလိၣ်လၢ တၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ် မ့တမ့ၢ်ဒီး အိၣ်ယံၤလၢ ယွၢ်အယိၣ်, လၢဆူဒီယွၢ် အတၢ်အဲၣ်ဒီး ယွၢ်အတၢ်ဟ့ၣ်လီၣ် အသးသမူ န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒဲးဘး ဒံးအံၤန့ၣ် ဆူန့ၣ်ဆူ တၢ်တဂ့ၢ်တဘၣ်ဒီး, ယတၢ်အူၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤ ကလီၢ်မၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဆၣ် ယွၢ်န့ၣ် ဒိၣ်န့ၣ်တၢ်ကိးမံၤ အဖီဒိၣ်န့ၣ်လီၤ. တမ့ၢ်ထဲ ယွၢ်မၤပှၤဖျဲး ယၤဘၣ်, ယွၢ်အိၣ်ဒီး ယတၢ်ပှၤဖျဲး အပှၤလီၤ. ယတၢ်ဒဲးဘး တချးန့ၣ် တၢ်အူၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤန့ၣ် ခါဆူညါ ဘၣ်ထွဲလၢ ခရံၣ်အတၢ်သံလီၤ. ခရံၣ်ဟ့ၣ်လီၤ အသးလၢ ယတၢ်ဒဲးဘး စးထီၣ်ဖဲ ယအိၣ်ဖျဲၣ် ဆူတုၤခဲအံၤလီၤ. ဘၣ်ဆၣ် လၢခဲတနီၢ်န့ၣ် ယတၢ်အူၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤ တလီၤမၤန့ၣ် ယကသ့ၣ်ညါ ဒ်လဲၣ်. အဆီလၢ ယအိၣ်ဖျဲၣ် ဆာၤဂ့ၢ်အနီၣ် (၁၉၅၃)ဒီးခါဆူညါ အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် ယသ့ၣ်ညါလၢ ဖဲယတၢ်အူၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤ ကလီၢ်မၢ် လၢခဲတနီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲခရံၣ် ဟ့ၣ်လီၤအသးသမူဖဲ အပှၤကွံၣ်အနီၣ် (၂၀၀၀) န့ၣ်, တမ့ၢ်ထဲတၢ်ဒဲးဘးလၢယမၤတ့ၢ်ဖဲ (၁၉၅၃)ဒီး တၢ်လၢခဲအံၤအဂီၢ်ဘၣ်, မ့မ့ၢ်ယွၢ်ဟ့ၣ်လီၤ အသးလၢ ယတၢ်ဒဲးဘးအဂီၢ်န့ၣ် တုၤယသးသမူ အကတၢ်လီၤ.

ပဒီးန့ၣ်ဘၣ်အခွဲးလၢ ကကွၢ်ထံကွၢ်ဆး တၢ်ဆၢကတီၢ် အိၣ်ဒီးအခွၢ်အဆၢ, ပဆိကမိၣ်တၢ်ခဲလၢဒံး ပတၢ်ဆိကမိၣ်အသိးလီၤ, တမ့ၢ်ဒံးယွၢ်အတၢ်ဆိကမိၣ် အသိးဘၣ်. ခရံၣ်ဟ့ၣ်လီၢ် အသးသမူဖဲ ထူၣ်စုညါန့ၣ် မ့ၣ်လၢ **Doug Hammett** အတၢ်ဒဲးဘး မ့ၢ်ဝဲလၢ အပှၤကွံၣ်, ခဲအံၤဒီး, ခါဆူညါတၢ်ဒဲးဘး ခဲလၢဒံး တၢ်ဒဲးဘးလၢ ကဟဲလၢခါဆူညါ ဘၣ်ထွဲဒီးအံၤခဲလၢလီၤ. တၢ်လဲလိၣ်သး တအိၣ်လၢယွၢ်အဂီၢ်ဘၣ်.

တၢ်ဘံၣ်တၢ်ဘၢ လီၤထူလီၤယိၣ် ထီၣ်နီၣ်ထီၣ်ယါ ခရံၣ် အတၢ်သံ န့ၣ်လီၤ. ပှၤလၢအတဲတၢ်လၢ နကန့ၣ်ဘၣ် တၢ်အူၣ်က့ၤဒိၣ်က့ၤ တန့ၣ်အံၤဘၣ်ဆၣ် နတၢ်အူၣ်က့ၤဒိၣ်က့ၤ ကလီၢ်မၢ် ခဲမ့ၢ်ဆူၣ်န့ၣ်, မ့ၢ်ပှၤလၢအတဲန့ၣ် ခရံၣ်အတၢ်သံ

တလာတပွဲ၊ ဘဉ်န့ဉ်လီၤ၊ အဝဲဖျါလၢ၊ စံးဝဲလၢ၊ ဆိကမိဉ်လၢ၊ ခရံဉ် အတၢ်စိကမိၤ၊
ဒီးအတၢ်သ့ တၢ်ဘဉ်န့ဉ် တလာပွဲလၢ၊ ကပျၢပတၢ်ကမၢ် အသိးန့ဉ်လီၤ၊ ခံသိး
ယွၤတမၤကတၢ် အတၢ်ဖိးတၢ်မၤ လၢအဝဲ ကပၤမၤန့ဉ်လီၤ၊ ယလံစီဆ့တဲယၤလၢ၊
ယွၤပျၢပတၢ်ကမၢ် ခဲလၢန့ဉ်လီၤ၊ တၢ်အုဉ်က့ၤခိဉ်က့ၤ လီၤထူလီၤယိဉ်
အုဉ်ခိဉ်ယၤ လၢခရံဉ်အတၢ်သံ တၢ်ပုၤလၢ ထုဉ်ဆူညါန့ဉ် ခိဉ်န့ဉ်လၢ ပတၢ်ဒီးဘး
ခဲလၢန့ဉ်လီၤ၊

တၢ်ဟ့ဉ်ဂံၢ်ဟ့ဉ်ဘါလၢပုၤလၢအစူၢ်က့ၤန့ဉ်က့ၤတၢ်

တၢ်အုဉ်က့ၤခိဉ်က့ၤ လီၤထူလီၤယိဉ် ကဲထီဉ် တၢ်ဟ့ဉ်ဂံၢ်ဟ့ဉ်ဘါ
တၢ်ထံစိးလၢ ပုၤအစူၢ်က့ၤန့ဉ်က့ၤတၢ် အတၢ်အိဉ်မူအိဉ်ဂဲၤန့ဉ်လီၤ၊ ယမ့န့ဉ်ဘဉ်လၢ
ယမၢ်တၢ်တၢ်ဒီးဘး တုၤလၢယွၤပျၢကွံဉ် ယတၢ်ကမၢ် တသ့ဘဉ်မ့ဂ့ၢ်၊
ကမဲယဟထီဉ်ကွံဉ်လၢ ဟံဉ်ဖိယီဖိတဂ့ၢ် တမ့ဉ်အသိဉ်န့ဉ်၊ ယွၤကပၤဒုၤယၤမ့ဂ့ၢ်၊
ယကဆိကတီၢ် ခရံဉ်ဖိ အသးသမူ ယံဉ်န့ဉ်ဘဉ်လီၤ၊ ယသးကအး ခိဉ်မၤ
ဒီးယတၢ်မုၢ်လၢ တအိဉ်လၢဘဉ်၊ ယကဆိကတီၢ် ဒီးယကတဲယွၤ လၢယတလိဉ်ဘဉ်
အိဉ်လၢဆူညါလီၤ၊

ဘဉ်ဆဉ်ယအဲၣ်ဒီး ဟ့ဉ်ဂံၢ်ဟ့ဉ်ဘါ ယွၤအဖိခဲလၢဉ် ခံသိးကလဲလိဉ်
အတၢ်အိဉ်မူ အိဉ်ဂဲၤတဖး န့ဉ်လီၤ၊ ဖဲယွၤဟ့ဉ်ယၤ တၢ်အုဉ်က့ၤခိဉ်က့ၤန့ဉ်၊
ယွၤတူၢ်လိဉ်ယၤလၢ အဟံဉ်ဖိယီဖိတဂ့ၢ်အသိးလီၤ၊ အယိသးန့ဉ်၊ ယမ့မၤကမၢ်
တၢ်တခါခါ ဘဉ်ဆဉ် ယွၤတနီဟဉ် ယၤနီဉ်တစူဘဉ်၊ ယတၢ်ကမၢ် မ့အါခိဉ်လၢ
ယတၢ်အိဉ်မူဘဉ်ဆဉ်၊ ယန့ဉ်န့တၢ် ယတဲဖျါထီဉ်သ့လၢ ယဘဉ်ယး လိဉ်သးလၢ
ယွၤအပူၤ န့ဉ်လီၤ၊ ယသ့ညါလၢ ယွၤတပၤဒုၤယၤဘဉ်၊

တၢ်အုဉ်က့ၤခိဉ်က့ၤ လီၤထူလီၤယိဉ် ဟ့ဉ်ဂံၢ်ဟ့ဉ်ဘါတၢ်ဆူ
ပုၤအစူၢ်က့ၤန့ဉ်က့ၤ အတၢ်အိဉ်မူ အိဉ်ဂဲၤ န့ဉ်လီၤ၊ ပတၢ်အိဉ်မူန့ဉ် ခိဖျါလၢ

တၢ်သံအဟံသး, ပသ့ၣ်ညါလၢ ပဝဲသ့ၣ်န့ၣ် မ့ၢ်ယွၤအဖိအလံာ်လီၤ. ပသ့ၣ်ညါလၢ ပဘၣ်ဃးဆူ ယွၤဒီး ပမ့ၢ်ယွၤအဖိအလံာ် အဟံသး, ပအဲၣ်ဒီးမၤမုၢ် ယွၤအသးလီၤ. ယတဲၤဖျါထီၣ် ယတၢ်ရူလိာ်သးလၢ ယပၢ်ကစၢယွၤ အိၣ်လၢမူခိၣ်လီၤ. အဝဲအဲၣ် ယၤဒီး အဝဲတနီၣ်ဟၢယၤ လၢအဟံၣ်အယီၤ နိတဘျီဘၣ်.

ဖဲယတဲၤဖျါထီၣ် တၢ်ပာ်ဖျါ ဒူဒူဒီး, ပှၤတနီၣ်လၢ တနၢ် တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ လီၤထူလီၤယိာ် အသိးန့ၣ် စံးဆိုးယၤလၢ မၤလိာ်ထီၣ်ဖးထီၣ် တၢ်အခွဲၤအယၢ်လၢ ကမၤဒၢဒဲးဘး အသိးန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် နမ့ၢ်အဲၣ်ပှၤတဂၤဂၤ, ဒီးနသ့ၣ်ညါလၢ ပှၤအါဂၤအဲၣ်န့ၣ် ဒိၣ်မးဒီး, အဝဲသ့ၣ်န့ၣ်န့ၣ်, အံၤထွဲကွၢ်ထွဲ န့ၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်န့ၣ်မ့ၢ် တၢ်တခါ အိၣ်လၢနနီၣ်သးပုၣ်ဒီး မၤလၢပှၤထီၣ် အတၢ်ဆိကမိၣ် တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ယတအဲၣ်ဒီး မၤအုၣ်ယဟံၣ်ဖိယိဖိ အသးဘၣ်. တၢ်လီၤတံၢ် တခါလၢ ယတအဲၣ်ဒီး မၤအုၣ်ယွၤအသးလၢ အိၣ်လၢမူခိၣ် စ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ. ဒီးန့ၣ်အဟံသး, ယသးသမူန့ၣ် ယကအိၣ်မူလၢ ကမၤမုၢ် ယွၤအသးန့ၣ်လီၤ.

ပမ့ၢ်ကတၢကတၢ ဘၣ်ဃးဒီး တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ လီၤထူလီၤယိာ် တၢ်သိၣ်လိ လၢလံာ်စီဆုံအပူၤန့ၣ် ပကဟ့ၣ်ထံၣ်ဘၣ် လၢလံာ် တၢ်ကဲထီၣ်အခိၣ်ထံးဆူ တၢ်လိာ်ဖျါ တၢ်ဖျါထီၣ် တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ လံာ်စီဆုံအဆၢ ဒိၣ်အါမၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲလံာ်ဖဲအံၤ အပူၤန့ၣ် ပကကွၢ်ကဒါက့ၤ တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ လီၤထူလီၤယိာ် အဂ့ၢ်လၢ တၢ်ထံၣ်လွံၣ်ခါ လၢအလီၤဆီလိာ်သးလီၤ.

တၢ်တခါန့ၣ်, ပကကွၢ် ပပၢ်ကစၢ်အတၢ်မၤ ဘၣ်ဃးဒီး တၢ်အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤ လီၤထူလီၤယိာ် အသိးန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီး တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ လီၤထူ လီၤယိာ်န့ၣ် ပပၢ်ကစၢ်ယွၤ မၤမနုၤလဲၣ်.

ခံတခါန့ၣ်, ပကကွၢ် ဆိကမိၣ်က့ၢ် ဖိခွါကစၢ် အတၢ်မၤ လၢတၢ်ဘၣ် တၢ်ဘၢ လီၤထူလီၤယိာ် အသိးန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီး တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ လီၤထူ လီၤယိာ်န့ၣ် ကစၢ်ခရံၣ် ကဘၣ်မၤ တၢ်မနုၤလဲၣ်.

သၢတခါန့ၣ်, ပကကွၢ်က့ၢ် သးစီဆုံ ကစၢ်အတၢ်မၤလၢ တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ လီၤထူလီၤယိာ် အသိးန့ၣ်လီၤ. နကမၤန့ၢ် တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ လီၤထူလီၤယိာ်အဂ့ၢ် သးစီဆုံ ကဘၣ်မၤန့ၣ်န့ၣ် တၢ်မနုၤလဲၣ်.

လၢခံကတၢ် တခါန့ၣ်, ပကဆိကမိၣ်က့ၢ် ပှၤလၢ်တဂ့ၢ်လိာ်သး လၢ တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ လီၤထူလီၤယိာ် အတၢ်ပာ်ဖျါ တၢ်ဃုခါန့ၣ်လီၤ.

အဆာဒိဉ် (၂)

ပၢ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်မၤ

ပၢ်ကစၢ်ယွၤ ကဘဉ်မၤမနုၤ လၢတၢ်အုဉ်က့ၤ ဒိဉ်က့ၤ လီၤထူလီၤယိဉ် အဂီၢ်န့ဉ်လီၤ. ပဘဉ်ဟ့ဉ်ပုၤ တၢ်အုဉ်ဒိဉ် သၢခါလၢ အတၢ်ဖိးတၢ်မၤအပူၤန့ဉ်, ပမ့ၢ်မၤန့ၢ် တၢ်အုဉ်က့ၤဒိဉ်က့ၤ တဘျီန့ဉ် ပကကဲထီဉ် အဖိအလံၤ တဘိယျၢ်ဃီလီၤ. ပမ့ၢ်ကဲထီဉ် ယွၤအဖိအလံဉ် တဘျီန့ဉ်, တၢ်လီၤတၢ်လၢ ပမ့ၢ် ယွၤအဖိ တဘိယျၢ်ဃီလီၤ.

‘ဒီးပသ့ဉ်ညါလၢပုၤလၢအအိဉ်ကစၢ်ယွၤ,
ပုၤလၢအဘဉ်တၢ်ကိးထီဉ်အီၤဒိအတၢ်ကူဉ်ပၢ်အသိးန့ဉ်,
ကစၢ်ယွၤမၤယုဉ်တၢ်ဒီးအီၤလၢတၢ်ခဲလၢဉ်အပူၤလၢတၢ်ဂ့ၢ်အဂီၢ်လီၤ. -
ပုၤလၢကစၢ်ယွၤယုထၢပၢ်ဝဲတဖဉ်န့ဉ်,
ပၢ်လီၤဆိဝဲလၢအကကဲထီဉ်ပုၤလၢအလီၤဂၢ်ဒီးအဖိခွါ,
ဒိသိးအဖိခွါကကဲထီဉ်ဝဲၢ်ကိလၢဒိပုၤဝဲၢ်အါဂၢ်အကျါန့ဉ်လီၤ. -
ဒီးလၢတၢ်န့ဉ်အယိကစၢ်ယွၤကိၤထီဉ်ပုၤလၢအပၢ်လီၤဆိတၢ်လံဝဲတဖဉ်,
ဒီးပုၤတဖဉ်လၢအကိးထီဉ်ဝဲန့ဉ်အဝဲဒုဉ်ပၢ်တီပၢ်လီၤဝဲဒီးအီၤ,
ဒီးပုၤတဖဉ်လၢအပၢ်တီပၢ်လီၤဝဲ န့ဉ်ဟ့ဉ်နီၤလီၤဝဲလၢအလၢအကပုၤစ့ၢ်ကိးန့ဉ်လီၤ.’
(ရိမံၤ ၈၁.၂၈-၃၀)

တၢ်စံၣ်ညီၣ်ပၣ်စ့ၢ်ဒ်ခရံၣ်အသိး

ယွၢ်အတၢ်တိၣ်ကျဲၤ အဆိကတၢ်တခါန့ၣ် အတၢ်စံၣ်ညီၣ် အိၣ်ပၣ်စ့ၢ်လၢ ပဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပှၤအါဂၤ ပျံၤလၢကသူ တၢ်ကတိၤ အဝဲန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်, လၢယလံၣ်စီဆုံပူၤ ကွဲးပၣ်ဝဲ ဒ်န့ၣ်အသိးန့ၣ်ဒီး ပကဘၣ် နၢ်ပၢ်န့ၣ်လီၤ. ပှၤတနီၤနီၤ ပျံၤဝဲတၢ်တိၣ် ပၣ်စၢၤန့ၣ် မ့ၢ်လၢ အဝဲသ့ၣ် တဟ့ၣ်တၢ်ဆၢကတိၢ်လၢ ကမၤလိ ဒီးကသ့ၣ်ညါလၢ လံၣ်စီဆုံ တၢ်မ့ၢ်တၢ်တိ တၢ်တိၣ်ပၣ်စၢၤ အဝဲန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်လိၣ်ဘၣ် လၢကဟူထံၣ် ယွၢ်အတၢ်စံးလၢ တၢ်တိၣ်ပၣ်စၢၤအဝဲ, လၢယူထံၣ် ပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိ အတၢ်ထံၣ် အလီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကတိၤ ‘တၢ်စံၣ်ညီၣ်ပၣ်စ့ၢ်’ တဲဖျါထီၣ် အခိပညီ ဒ်သိး ပှၤထီၣ်ဟီၣ်ခိၣ် လဲၤလၢအတၢ်စ့ ကဝဲပီးလိဒီး စးထီၣ်ကွၢ်ဟီၣ်ခိၣ် တၢ်ထီၣ်နီၣ် တဲၣ်နီၣ်တီၢ်, ပၣ်လီၤအတၢ်ပနီၣ်လၢ ဟီၣ်ခိၣ်ဖိခိၣ်ဒီး မၢ်ကဲထီၣ် တၢ်ကရၢကရိလၢ ဟီၣ်ခိၣ် အဆၢအဝဲန့ၣ်လီၤ. ဖဲယွၢ်သ့း တၢ်ကတိၤ ‘တၢ်စံၣ်ညီၣ်ပၣ်စ့ၢ်’ န့ၣ်, အဝဲစံးဝဲတၢ်လၢ ‘ယထီၣ်နီၣ် တဲၣ်နီၣ်တီၢ်ဖ အဆိဒီး ယပၣ်လီၤ တၢ်ပနီၣ်လၢ နတၢ်အိၣ်မူ အသိးန့ၣ်လီၤ.’

ဖဲတၢ်တိၣ်ပၣ်စၢၤ ဒီးယွၢ်အတၢ် ယူထၢန့ၣ်, လၢယွၢ်အတၢ်အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤ တၢ်လဲၤခိဖျိ အခိၣ်ထံးန့ၣ် အခါ ပှၤသဘံၣ်သဘုၣ်ဒီး တၢ်သိၣ်လိတၢ် အကမၣ်တဖၣ် ဒုးကဲထီၣ်န့ၣ်လီၣ်. တၢ်တိၣ်ပၣ်စၢၤန့ၣ် တမ့ၢ်တၢ်အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤ အက့အကူၣ်ဘၣ်. နမၤန့ၢ် တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ ဝံအလီၤခံ ယွၢ်မၤန့ၢ် တၢ်လၢ နသးသမူ ဒ်သိး တၢ်ပနီၣ်လၢ တၢ်တုထွဲလၢ ယွၢ်အနီၣ်ကစၢ် အသိးန့ၣ်လီၤ.

ပျာလှ တာ်စံင်ညီပ်ပင် တဖန်န့ၣ် မ့ၣ်လၢယွၤတိပ်ပင်စၢၤ အဝဲသ့ၣ်ဖဲ အဆိန့ၣ်လီၤ. တၢ်လီၤထူလီၤယိၣ် ဖဲယွၤတုၤလီၤဟီၣ်ခိၣ်ချၢ ခါပျာကွံၣ်န့ၣ်, ယွၤကွၢ်စိတၢ် ခါဆူညါသ့န့ၣ်လီၤ. ယွၤယုထံၣ်စုကိးလၢ ပျာလၢကမၤန့ၣ် ခရံၣ် အတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ ဖဲအဝဲသ့ၣ် မၤန့ၣ်တၢ်အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤ လၢယွၤ အတၢ်သးခု ကစီၣ်န့ၣ်လီၤ. ယွၤယုထံၣ်တၢ် ဒုးကဲထီၣ် တၢ်တိပ်ပင်စၢၤလၢ ပိၣ်မုၣ်, ပိၣ်ခွါ, ဖိသ့ၣ်ကိးဂၤ ကမၤန့ၣ် ခရံၣ်ဒ်သိး အတၢ်ပင်သ့ၣ် ပင်သး တၢ်အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤန့ၣ်လီၤ. ယွၤတုၤတၢ်ပနီၣ်လၢ အဝဲသ့ၣ် အသးသမူ ဖဲခါဆူညါ န့ၣ်လီၤ. အယိန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ကမၤန့ၣ် တၢ်အိၣ်မူအသိ ဖဲယွၤအနီၣ်ကစၢ် အသိးန့ၣ်လီၤ.

တၢ်အံၤ မ့ၣ်တၢ်လၢ တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ လီၤထူလီၤယိၣ် အဂီၢ် ဒိးလၢ. တၢ်ကိးမံၢ်တၢ် အဂီၢ်လီၤ. ယွၤသ့ၣ်ညါပင်စၢၤ ပျာလၢကမၤန့ၣ် ခရံၣ်အတၢ် အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ ဒ်သိးအဝဲ တိပ်ပင်စၢၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲအတၢ်တိပ်ကျဲၤ, တၢ်ရဲၣ် တၢ်ကျဲၤအိၣ်လၢ အဝဲသ့ၣ် အတၢ်အိၣ်မူ အဂီၢ်လီၤ. တၢ်တိပ်ကျဲၤဒီး တၢ်ရဲၣ် တၢ်ကျဲၤန့ၣ် ကမၤလၢပျဲၤ အတၢ်အိၣ်မူ ဖဲအဝဲသ့ၣ် ကဲထီၣ် လၢယွၤအနီၣ် ကစၢ်အသိး န့ၣ်လီၤ.

ယွၤအုၣ်ခိၣ် ပျာကိးဂၤလၢအမၤန့ၣ် တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ ဒ်ခရံၣ်အသိး န့ၣ်လီၤ. ပမၤန့ၣ် တၢ်လုၣ်ကီၤလၢ ယွၤအနီၣ်ကစၢ် လၢအစိကမီၤ ဒိၣ်လၢ တၢ်ခဲလၢ အဖိခိၣ်လီၤ. ယွၤပင်လီၤကျဲၤလီၤ ပသးသမူလၢ တၢ်ပညိၣ်အဝဲအံၤ အဂီၢ်လီၤ. အဝဲအတၢ်တိပ် တၢ်ကျဲၤတဖၣ် တသ့ဟးဂီၤ ကွံၣ်နီၣ်တစူဘၣ်. ဖဲပဝဲသ့ၣ် ပူထီၣ်အခါ, ယွၤအတၢ်တိပ် တၢ်ကျဲၤတဖၣ် ကကြီၤလၢတမၤန့ၣ် (မ့ၢ်), တချုကချုဘၣ်(မ့ၢ်) တစိၣ်ဖိန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်, ယွၤဘၣ်သ့ၣ် ဘၣ်သးလၢ ကပိၣ်ထွဲ အတၢ်တိပ်တၢ်ကျဲၤ တဖၣ်ဖဲ ကမၤလၢပျဲၤ ပတၢ်အိၣ်မူ ဒ်ကကဲထီၣ် လၢယွၤအနီၣ်ကစၢ် အသိးန့ၣ်လီၤ.

ပျာဟီၣ်ခိၣ်ဖိ ယုထာထီၣ် အတိၣ်ကျဲၤ ဖဲအသးသ့ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ယွၤမ့ၢ် တဟ့ၣ်အခွဲးန့ၣ်, ပဟီၣ်ခိၣ်ဖိ အတိၣ်ကျဲၤတဖၣ် တလၢပျဲၤဘၣ်. ဖဲယွၤအတၢ်တိပ်ကျဲၤပၤဝဲလၢ နသးသမူ ဒီးယသးသမူ အဂီၢ်န့ၣ်, ပကဘၣ်

ဟဲစိတ်တင်မံၤဂ့ၤသ့ၤဒါ ခိး တင်လၢကပီၤ လၢယွၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အယိန့ၣ်ယွၤ တိတ်ပပ်ပပ်စၢၤ ပဝဲၣ်သ့ၣ် ခိကကဲထီၣ် လၢယွၤအနီၣ်ကစၢ် အသိးန့ၣ်လီၤ.

ဒိယွၤအကလုာ်ကထါ အသိးန့ၣ် တင်ဘံၣ်တင်ဘါ လီၤထူလီၤယိတ် မ့ၢ်တၢ်အုၣ်ကိၤ အတၢ်သိၣ်လိၤခါ. မ့ၢ်တၢ်နီၣ်နီၣ်လီၤ. နမ့တတူၢ်လိတ် ယွၤအကလုာ် ကထါန့ၣ်, ဖျါလၢယွၤ တတိတ်ပပ်ပပ်စၢၤ ပှၤတနီၣ် ခိကကဲထီၣ် လၢယွၤအနီၣ်ကစၢ် အသိးန့ၣ်ဒီး, အဝဲသ့ၣ် ကအိၣ်လၢ မ့ၣ်ခိၣ်ဘိမ့ၣ် လီၤထူလီၤယိတ် န့ၣ်လီၤ.

“ယွၤပကစၢ်ယုၣ်ရွးခရံၣ်န့ၣ်အပၢ်, လၢအဆိၣ်ဂ့ၤပှၤလၢ ကယဲၤသးအတၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤလၢမ့ၣ်ခိၣ်အလီၢ်တဖၣ်, လၢခရံၣ်အပူၤန့ၣ်, မံအဘၣ် တၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤတက့ၢ်, ဒ်အယုၤထၢပှၤလၢ အဝဲဒၣ်အပူၤ လၢဟီၣ်ခိၣ်အခိၣ်ထံး တချူကဲထီၣ်ဒီးဘၣ်, ဒ်သိးပကစၢ်ဆ့ၢ်, ဒီးတသံၣ်သ့ၣ်မိၢ်ကျဲၣ်ဘၣ် လၢအမဲၣ်ညါ, လၢတၢ်အိၣ်တၢ်ကွဲၣ်အပူၤ အသိးလီၤ.” (အူးဖူးစူး ဒး၃-၄)

ယွၤတိတ်ပပ်စၢၤ ပှၤလၢ ယွၤအနီၣ်ကစၢ် အသိးန့ၣ်လီၤ. အဝဲထၢပှၤ ဒ်သိး ကစီဆ့ၢ်ဒီး တၢ်ကမၣ် တအိၣ်န့ၣ်လီၤ. ယွၤအတၢ်တိတ်ကျဲၤဒီး, တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤန့ၣ် မ့ၢ်လၢ နၢဒီးယၢကကဲထီၣ် ခရံၣ်ကစၢ်ယွၤ အသိးန့ၣ်လီၤ. မ့ၣ်တနံၤန့ၣ်, တၢ်ဒဲးဘးလၢ တဂ့ၤတဝါခဲလၢၢ် ကလီၤမၣ်ကိၣ်န့ၣ်လီၤ. ယွၤကမၤကဆိၣ်ပှၤလၢ မ့ၣ်အူ ဒီးကဆဲးကပီၤထီၣ် ဒ်သိးယွၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲအိၣ်န့ၣ် ယွၤအတၢ် တိတ်ကျဲၤလၢ နၢဒီးယၢ အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တူၢ်လိတ်ဒ်သိးပှၤတဂၤလၢအန့ၢ်ဘၣ်တၢ်အဲၣ်ဒိၣ်မး

အဝဲဒၣ်ပပ်ပပ်ပှၤလၢမိၢ်အလီၢ်လၢခရံၣ်အယိ, လၢအဂီၢ်အိၣ်ဝဲ, ဝဲဒၣ်အသး ဂ့ၤအသိး, - ဒ်သိးပကကဲထီၣ်

တၢ်စံး ထီၣ်ပုၤတြၢၤအဘျးလၢအဖိၣ်ကပီၤ လၢအဟ့ၣ် ပှၤလၢ
ပှၤလၢတၢ်အဲၣ်အီၤတၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. (အးဖူးစူး ဘး၅-၆)

ယွၤအတၢ် တိၣ်ကျဲၤန့ၣ် တမ့ၢ်ဖဲ တိၣ်ပၣ်စၢၤ လၢပၤဂီၢ်ဘၣ်. အဝဲကွၢ်စိ
ဒ်သီးပဝဲသ့ၣ် ကတူၢ်လိၣ်တၢ်လၢ အန့ၣ်ဘၣ်တၢ်အဲၣ် ဒိၣ်မးန့ၣ်လီၤ. ဆိကမိၣ်
ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်လၢ လံၣ်ဒၢ လံၣ်အိၣ်လၢ အအိၣ်ပူၤဒီး, တၢ်ဆဲးလီၤပှၤ မှၤလၢ လံၣ်ပရၢ
အလီၤန့ၣ်လီၤ. ပၣ်ကျးလီၤ တၢ်ဂီၤခိၣ်လၢ လံၣ်ပရၢဒီး ပၤန့ၣ်လၢ တလိလၢ ပဆှၢ
လီၤပရၢန့ၣ်လီၤ. လံၣ်ပရၢလဲၤတူၤဆူ လံၣ်တး ဒီးပှၤဆှၢဆူ ဝုၣ်လံၣ်တး လၢ
တၢ်ဆဲးလီၤပှၤမံၤအလီၤန့ၣ်လီၤ. ဒီးပှၤဆှၢလံၣ်ပရၢ ဆှၢလံၣ်ဆူ တၢ်ဖးလီၢ်
ပှၤမံၤအလီၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲနမၤန့ၢ်လံၣ်ပရၢန့ၣ် နအိးထီၣ်လံၣ်ဒၢဒီး နဖးလံၣ်ပရၢ
အိၣ်လၢအအိၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ.

ပှၤဆှၢလံၣ်ပရၢ အတၢ်သးစဲ တအိၣ်လၢ လံၣ်ပရၢပှၤဘၣ်. အဝဲကွၢ်စၢၤ
ပှၤကျးလီၤတၢ်ဂီၤခိၣ်စၢၤ, တၢ်ဆဲးလီၤပှၤမံၤလၢ လံၣ်ပရၢအလိဘၢစၢၤလီၤ. လံၣ်ပရၢ
ပၣ်လၢလံၣ်ဒၢပှၤ မ့ၢ်ဂ့ၢ် တပၣ်မ့ၢ်ဂ့ၢ် အဝဲကပၣ်ဆှၢ လံၣ်ပရၢ န့ၣ်လီၤ.
တၢ်လီၤဆိတအိၣ် လၢအဂီၢ်ဘၣ်.

မူၣ်တနံၣ်န့ၣ် **Doug Hammett** ကလၢဒီဖျိ ခါဆူညါ သးသမူ
န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် ယွၤတကွၢ် **Doug Hammett** အသိးန့ၣ်ဘၣ်. အဂ့ၢ်
ခံးအံၤ, ယွၤမ့ၢ်ကွၢ် ပဝဲသ့ၣ် ခံးပဝဲသ့ၣ် အသိးန့ၣ် ယွၤကတဲပှၤလၢ “သုမ့ၢ်လၢပှၤ
တကဆ့ကဆိဒီး ဟးထီၣ်လၢ ယမ့ၢ်ညါန့ၣ်လီၤ”. ဘၣ်ဆၣ်, ယွၤထၢန့ၣ် **Doug
Hammett** လၢခရံၣ် အလံၣ်ဒၢ အအိၣ်ပူၤလီၤ. ဖဲယလဲၤတူၤဆူ မူၣ်ခိၣ်
ကျဲၤစၢၤအမဲၣ်ညါန့ၣ်, ယွၤကကွၢ်စိလၢ ခရံၣ်အတၢ်တုၣ်သံလၢ ကရၢနံၣ်တၢ်လူၢ်ခိၣ်
အလံၣ်ဒၢဒီး, ယွၤကစံးဝဲလၢ , ယတူၢ်လိၣ်နၢ မ့ၢ်လၢ နမ့ၢ်ပှၤတဂၤလၢ အန့ၣ်ဘၣ်
တၢ်အဲၣ်ဒိၣ်မး လၢလံၣ်ဒၢ အပူၤန့ၣ်လီၤ”.

ယမနုၼ် တၢ်အုၼ်ကျၢ်ခိၼ်ကျၢ် တမ့ၢ်လၢ ယယိသး, တမ့ၢ်လၢ ယမၤတၢ် တခါခါ အယိန့ၼ်ဘၣ်. တမ့ၢ်စ့ၢ်ကိးလၢ ယလဲၤသကိး တၢ်လၢ ခရံၼ်ဒီး, ယမ့ၢ်ပှၤလၢ အိၼ်လၢအိၼ်ပှၤဘၣ်. တမ့ၢ်စ့ၢ်ကိးလၢ ယတမၤ တၢ်အာတၢ်သီဘၣ်. ယွၤတိၢ်ကျဲၤ ပၤစၢၤလၢ ကတူၢ်လိၼ်ယၤလၢ မ့ၢ်ခိၼ်ဘီမ့ၢ် ခိဖျိလၢ ယွၤဟ့ၼ်လီၤ အသ့ၼ်အထံလဲၤ ပဂီၢ်န့ၼ်လီၤ. ယမနုၼ် တၢ်တူၢ်လိၼ် ခိဖျိလၢယွၤ အတၢ်မၤ ဒီးတဘၣ်ဃးလၢ ယမၤတၢ် တခါခါန့ၼ်လီၤ. အဝဲအံၤမ့ၢ် ယွၤအတၢ်တိၢ်ကျဲၤ ဒီး တၢ်ပညိၣ် န့ၼ်လီၤ.

တၢ်မၤလၢမၤကတိၤ

“အဝံၢ်ဒ်အံၤ, ပှၤလၢအသ့ၼ်ညါပၣ် ဝဲတဖၣ်န့ၼ်, စံၣ်ညိၣ်ပၣ်စ့ၢ် ကိးဝဲလၢအကလီၤဂၢ်ဒီးအဖိခွါအက့ၢ်အဂီၢ်, ဒ်သိးအဝဲဒၣ်ကကဲထီၣ် ဝံၢ်ကိလၢဒီပုၤဝဲၢ်အါဂၢ် အကျိန့ၼ်လီၤ. ဒီးပှၤလၢအစံၣ်ညိၣ်ပၣ်ဝဲတဖၣ်န့ၼ်, ကိးကျၢ်စ့ၢ်ကိးဝဲ, ဒီးပှၤလၢအကိးကျၢ်ဝဲတဖၣ်န့ၼ်, ပၣ်တီပၣ်လီၤစ့ၢ်ကိးဝဲ, ဒီးပှၤလၢအပၣ်တီပၣ်လီၤဝဲတဖၣ်န့ၼ်, မၤလၢကတိၤစ့ၢ်ကိးဝဲလီၤ. ” (ရိမ့ၢ် ၈: ၂၀-၃၀)

တၢ်န့ၼ်မ့ၢ်တၢ်အဒိလၢ ဖျါဆ့ဒီး ဖျါညိၣ်န့ၼ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်, ပှၤအါဂၢ် အသးသဘံၣ်သဘုၣ် မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၼ် ဖးလံၣ်စီဆ့ၣ် ဒ်သိးဖး တၢ်ပရၢန့ၼ်လီၤ. အဝဲသ့ၼ်ဖး ချဲဒီးချဲဒုဒီး တဆိကမိၣ်ထီၣ် တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၣ်န့ၼ်ဘၣ်.

ပၣ်သ့ၼ်ပၣ်သးလၢ တၢ်ခိၼ်ကါအိၼ်တဘျုး လၢဖဲအံၤန့ၼ်လီၤ. တၢ်ခိၼ်ကါ အဆိကတၢ် တခါန့ၼ် ပထံၣ်ဘၣ်လၢ အဆၢဖိၣ်, “ပှၤလၢအသ့ၼ်ညါ ပၣ်ဝဲတဖၣ်န့ၼ်.” အဝဲသ့ၼ်န့ၼ်မ့ၢ်လၢ ယွၤသ့ၼ်ညါပၣ်စၢၤလၢ မ့ၢ်ပှၤလၢ ကန့ၢ်ဘၣ်ယွၤ အတၢ်အုၼ်ကျၢ် ခိၼ်ကျၢ်န့ၼ်လီၤ. တၢ်ခိၼ်ကါခါတခါန့ၼ် အိၼ်လၢ အဆၢဖိ ၃၀, “ဒီးပှၤလၢအစံၣ်ညိၣ် ပၣ်ဝဲတဖၣ်န့ၼ်.” အဝဲသ့ၼ် န့ၼ်ပှၤလၢ ယွၤတိၢ်နီၣ်ပၣ်စၢၤ ဒ်သိးခရံၼ်အသိး န့ၼ်လီၤ. ဖဲတၢ်ခိၼ်ခါညါ တခါန့ၼ်, ယွၤကိးကျၢ်စ့ၢ်ကိး အဝဲသ့ၼ်န့ၼ်လီၤ. ယွၤအတၢ်သးခူကစီၣ် တူၤဆူအဝဲသ့ၼ် အိၼ်ဒီး, နၤဟူယွၤကိးထီၣ် တၢ်ဒီး, မၤန့ၢ် တၢ်အုၼ်ကျၢ် ခိၼ်ကျၢ်န့ၼ်လီၤ.

ဘဉ်ဆဉ် တကတၢ်ဒဲးဘဉ်. လၢခဲတခါန့ၣ်, “ဒီးပုၤလၢအကိးက့ၤ
ဝဲတဖဉ်န့ၣ်, ပၣ်တီပၣ်လီၤစ့ၢ်ကိးဝဲ.” ပၣ်တီပၣ်လီၤန့ၣ် အခီပညီအိဉ်ဖျါလၢ
ဒဲးသိးယတမၤတၢ်ဒဲးဘး နီတဘျီန့ၣ်လီၤ. ဝံၤဒီး “မၤလၢကပီၤစ့ၢ်ကိးဝဲလီၤ.”
“မၤလၢကပီၤ” အခီပညီန့ၣ်, လံာ်မဲာ်ဖျါလၢအလဲၤပူၤကွံာ် ဒဲးသိးလံာ်မဲာ်ဖျါ
အဂၤန့ၣ်လီၤ. ယွၤစံးဝဲဒဉ်, “ဖဲခါပူၤကွံာ်န့ၣ် ယစံာ်ညီဉ်န့ၣ်, ယကိးထီဉ်န့ၣ်,
ယပၣ်တီပၣ်လီၤန့ၣ် တကးဒဲးဘဉ်, ယမၤလၢကပီၤ စ့ၢ်ကိးန့ၣ်ဖဲ အပူၤကွံာ်န့ၣ်လီၤ.
လၢယွၤအဂီၢ်န့ၣ် မၤလဲၤမၤပွဲၤ တၢ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.

လံာ်စီဆှံစံးလၢ, ပုၤလၢအမၤန့ၢ် တၢ်အုဉ်က့ၤခိဉ်က့ၤန့ၣ် မၤန့ၢ်ပၤစၢၤ
ယွၤအတၢ် မၤလၢကပီၤ န့ၣ်လီၤ. ပုၤအါဂၤတက့ၢ်လၢ တၢ်မၤ လၢကပီၤ
ဘဉ်. တၢ်မၤလၢကပီၤ အခီပညီဖျါလၢ တၢ်ဒဲးဘး တအိဉ်နီတစဲးလၢဘဉ်, ပုၤဖျဲးဒီး
တၢ်ကမၣ်, မ့တမ့ၣ်ဒီး, ဒဲးခရံာ်အသိး န့ၣ်လီၤ. ပတဲတသ့ဘဉ်လၢ ပုၤခဲလၢဒဲးအံၤ
တူၤဆူတၢ်လၢ တၢ်ပွဲၤန့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ် ယွၤစံးဝဲဒဉ် ပမၤန့ၢ် တၢ်မၤလၢကပီၤ
န့ၣ်လီၤ.

ကိးမုၢ်န့ၣ်, ယဘဉ်ဒုးသ့ၣ်နီဉ်ထီဉ်က့ၤ ယသးလၢ တသီဘဉ်တသီ
ဘဉ်ယးဒီးယွၤလီၤ. တဘဉ်ယးလၢ ယၤဘဉ်. ယဘဉ်ဟ့ၣ် တၢ်ဆၢကတီၢ်လၢ
ယွၤအကလုာ် ကထါဒီး ပၣ်လီၤပၣ်လၢဂံၢ်ထီဉ် ယသးသမူလၢ ယွၤအကလုာ်
ကထါန့ၣ်လီၤ. ယဘဉ်သ့ၣ်နီဉ်ထီဉ် က့ၤလၢ ယွၤဟ့ၣ်က့ၤ အပုၤလၢယဂီၢ်ဒီး
ယနီၢ်ကစၢ်ဘဉ်ယးဒီး ယွၤန့ၣ်လီၤ. တချးန့ၣ်သီတလၢဂံၢ်န့ၣ်, ယယုထံာ်လၢ
ယမၤကမၣ် ထီဒါယွၤန့ၣ်လီၤ. ဒီးဖဲပတၢ် အိဉ်မူပူၤန့ၣ် ယကဘဉ် တဲဖျါထီဉ်
ပမၤန့ၢ် တၢ်မၤလၢကပီၤ ဒဲးလဲာ်န့ၣ်လဲာ်.

တၢ်ဂ့ၢ်ကိးဖဲဖျါထီဉ် မုၢ်လၢယကွၢ်လၢ ယတၢ်ထံာ် လၢယွၤအတၢ်ထံာ်
အလီၢ်န့ၣ်လီၤ. ယအိဉ်မူ ခါခဲအံၤန့ၣ်လီၤ. ယကွၢ်ဂ့ၢ်ယသးဒီး ယကွၢ်န့ၣ်စ့ၢ်ကိး
လီၤ. ယစံာ်ညီဉ် တၢ်ဖဲယထံာ်တၢ် ခါခဲအံၤန့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ် ယွၤအဂီၢ်န့ၣ်
တၢ်ဆၢကတီၢ်ကျီၤ တအိဉ်ဘဉ်. အဝဲကွၢ်စိတၢ် လၢလီၤထူလီၤယိာ် ဆူလီၤထူ
လီၤယိာ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲယက္ကွာ်လၢယွၤအတၢ်ထံၣ်န့ၣ်, ယန့ၢ်ပၤဘၣ်လၢ ယတၢ်ထံၣ်ပူၤန့ၣ်
တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤန့ၣ် မၤဝဲဖဲတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ဝါန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ညါ မ့ၢ်မတၢ် မၤန့ၢ်ခဲရံၣ်
ဖဲခါပူၤကွံၣ် လီၤထူလီၤယိၣ်န့ၣ်လဲၣ်. ယွၤစံၣ်ညီၣ် ပၣ်ဝဲလၢ ကကိးဆိအဝဲသ့ၣ်ဒီး
ကပၣ်တီပၣ်လီၤ စ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ. ယွၤအတၢ် တိၣ်ကျဲၤဒီး တၢ်ပညိၣ် အိၣ်လၢ
အသးသမူ အဂီၢ်ဒီး ကမၤလၢကပီၤ အဝဲသ့ၣ် ဖဲသးသမူ ကျဲအကတၢ် န့ၣ်လီၤ.

နမ့ၢ်မၤန့ၣ် တၢ်စ့ၢ်က့ၤန့ၤကျဲၤဒီး ကဲထီၣ်ယွၤအဖိန့ၣ်, ယွၤအတၢ်
တိၣ်ကျဲၤ လီၤတၢ်လၢ နဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်တနံၣ်န့ၣ်, နကဆၢထၢၣ်လၢ ယွၤအမဲၣ်
ညါလၢ နနီၤကစၢ်န့ၣ် တၢ်ကမၣ်တအိၣ် နီၤတစဲးဘၣ်. ယွၤကတဲန့ၤ လီၤတၢ်လၢ
နတၢ်ကမၣ် အိၣ်ဒိၣ်လၢ ခါပူၤကွံၣ်ဒီး အခဲအံၤဒီး ခါဆူညါန့ၣ် နနီၣ်ကစၢ်
ကဆဲးကဆိန့ၣ်လီၤ.

*ကွၢ်ကွၢ်, ယစံးဘၣ်သုလၢ တၢ်ခူသ့ၣ်တမံၤအံၤလီၤ.
ပတမံၤဘၣ်ကီၤဂၤဒဲးဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ်ဒီးပကဘၣ်တၢ်လဲက့ၤပသးကိးဂၤဒဲး,
လၢတစိၣ်ဖိ, ပမဲၣ်တဖျးအတီၢ်ပူၤ, ဖဲကွဲၤအကတၢ်န့ၣ်လီၤ.
အဂ့ၢ်ဒိးအံၤ, ကွဲၤကသီၣ်ထီၣ်, ဒီးပုၤသံတဖၣ်ကဝဲၤဆၢထၢၣ်
က့ၤလၢတၢ်တအုၣ်သံဘၣ်, ဒီးပကဘၣ်တၢ်လဲကံၤပသးလီၤ.
အဂ့ၢ်ဒိးအံၤ, တၢ်အုၣ်သံအံၤ, ဘၣ်သိးထီၣ်တၢ်တအုၣ်သံဘၣ်,
ဒီးတၢ်သံသ့အံၤ, ဘၣ်သိးထီၣ် တၢ်သံတသ့ဘၣ်လီၤ.
ဒီးတုၤတၢ်အုၣ်သံအံၤသိးထီၣ် တၢ်တအုၣ်သံဘၣ်,
ဒီးသံသ့အံၤသိးထီၣ်တၢ်သံတသါဘၣ်ဒီး, တၢ်ကတိၤကွဲးအသး
ကလၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်ဝဲ, တၢ်သံလီၤကျၢလံလၢ
တၢ်မၤန့ၢ်မၤယၢ်လီၤကပူၤလံ. (၁ကရံၣ်သူး ၁၅:၅၁-၅၄)*

အိမ်ထောင်ရေးအဖွဲ့အစည်း

ဒီသီးဖဲအမုၢ်အလါပွဲၤထီၣ်ဒီး, အကစူးအိမ်ထောင်ဖဲလၢၣ်
လၢအိမ်ထောင်ဖဲအဖွဲ့အစည်း,
တၢ်အိမ်ထောင်ဖဲအိမ်ထောင်ဖဲလၢၣ် ဟီၣ်ဒိၣ်လီၤ.
(အးဖူးစူး ၁၁၀)

ယွၤအတၢ် တိၣ်ကျဲၤန့ၣ် အဝဲကတိၣ်ထီၣ် တၢ်ကိးမံၤဒဲး ဖဲဟီၣ်ဒိၣ်ချါ
အကတၢ်န့ၣ်, ယွၤကပၣ်ဖျိၣ် ပှၤလၢ အတၢ်စ့ၢ်န့ၣ်န့ၣ် အိမ်ထောင်ဖဲလၢၣ်
တၢ်အဝဲအံၤ ယွၤအတၢ် တိၣ်ကျဲၤ, အတၢ်ပညိၣ် န့ၣ်လီၤ. ပှၤလၢ အတၢ်စ့ၢ်န့ၣ်န့ၣ်
အိမ်ထောင်ဖဲလၢၣ် ကအိမ်ထောင်ဖဲလၢၣ် ခရံၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်မနုၤအယိ ပတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ် အိမ်ထောင်ဖဲလၢၣ် တၢ်အုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤ
လီၤထူလီၤယိၣ် န့ၣ်လဲၣ်. ပှၤတၢ် မၤတစူၤ ပှၤတၢ်ကၤအသး မ့ၢ်ဂ့ၤ လဲလိၣ်
ယွၤအတၢ်မၤလၢ အသးဖျါ န့ၣ်မ့ၢ်ဂ့ၤ, မ့မ့ၢ်ပှၤတၢ်ကၤ လီၤမၢ်ကွံၣ် အတၢ်
အုၣ်က့ၤဒိၣ်က့ၤ လၢကျဲတဘီၣ်န့ၣ်, ပှၤအါဂီၢ် ကဟါမၢ် ဖဲယွၤပၣ်ဖျိၣ် ပှၤလၢ
အစ့ၢ်တၢ်န့ၣ်တၢ် ခဲလၢၣ်ဆူ မူဒိၣ်ဘီမူၣ် န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ပနီၣ်လၢယွၤအဘျူးအဖျိၣ်

“ဒီသီးအကစူးန့ၣ်အဘျူးထူးဒိၣ်အဖျိၣ်တၢ်အါလၢခဲကိၣ်
အစီၤအယုၣ်တဖၣ်, လၢအမၤဂ့ၤပှၤလၢယုၣ်စူခရံၣ်
အပူၤအယိလီၤ. ” (အးဖူးစူး ၂၅)

ယွၤဖဲဝဲ ခါဆူညါ သးအနံၣ် အလါန့ၣ် (ခါဆူညါ လီၤထူလီၤယိၣ်),
အဝဲကပၣ် ဖျါထီၣ် အဘျူးအဖျိၣ်လၢ အတၢ်ထူးတီၤ အါန့ၣ်တကျဲဆူ ပှၤကိးမံၤဒဲး

နွဲ့လီၤ. တကးဒံးဘၣ်, ယွၤဟ့ၣ်ပှၤ တၢ်အုၣ်က့ၤဒိၣ်က့ၤ, ပၣ်လီၤ. အသးကျၢမုၢ်ဆွဲဲ မ့ၢ်န့ၣ်တသီလၢ အဝဲကပၣ်ဖျါထီၣ် တၢ်ကမၤကမၣ်ဒီး တၢ်အံၣ် ဆူဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘၣ်ညါ လၢပၣ်န့ၣ်လီၤ.

ယပၢ်န့ၣ် ပှၤလိၣ်ကွဲတၢ်လၢအကွဲၣ် ဖျါၣ်ယၤတီၢ် (ဘးစံးဘီလ်) ဆူ ပှၤတီၢ်တၢ်တီၢ် လၢတၢ်လိၣ်ကွဲကရၢ အဆံးဖိတခါလၢ Kansas န့ၣ်လီၤ. လၢဟံၣ်န့ၣ်, ပှၤဒီးယပၢ် စံးပိၣ်ခိၣ်လၢ ပၣ်ထီၣ်ဝဲ တၢ်မၤန့ၣ်တၢ်အတၢ်ပနီၣ်, တၢ်ဒုးန့ၣ် အတၢ်ကရၢကရၢ, တၢ်လိၣ်ကွဲပျီဖဲ အဝဲမၤန့ၢ် ပှၤစဲၣ်နီၤ န့ၣ်လီၤ. ပှၤလိၣ်ကွဲ ဖျါၣ်ယၤတီၢ် အလီၤဆီလိၣ်သး အတၢ်ပနီၣ်ဖဲ ဖျါၣ်ယၤတီၢ်ဒီး နီၣ်ဒိလၢ ပှၤတီၢ်တၢ် ဖျါၣ်သလၢၣ်အဂီၢ် အဖိခိၣ်လီၤ. ပှၤခိၣ်ပှၤန့ၢ် ဘၣ်ယးဒီး ဖျါၣ်ယၤတီၢ် ဟ့ၣ်အီၤ အလံၣ်အုၣ်သး စူးကီၣ်န့ၣ်လီၤ. နမ့ၢ်ဟဲန့ၣ် လၢပဟံၣ် အပူၤန့ၣ်, နကထံၣ် တၢ်မၤန့ၣ်တၢ် အတၢ်ပနီၣ် မ့ၢ်လၢပဒုးန့ၣ် ပၣ်ဖျါအီၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤန့ၣ်တၢ် အတၢ်ပနီၣ် ပၣ်ဖျါတၢ် အက့ၤအဂီၢ်လၢ ယပၢ်အတၢ်မၤ ခိဖျါ န့ၣ်လီၤ.

နကမၤ တၢ်မၤန့ၣ်တၢ် အတၢ်ပနီၣ်ဒ်လဲၣ်. နပၣ်ထီၣ်လၢ စံးပိၣ်ခိၣ်လၢ အဖိခိၣ်သ့ ဒီးသီးပှၤကိးဂၤ ကထံၣ် နတၢ်မၤပံး မၤကဲတၢ်န့ၣ်လီၤ. ပှၤကပတြၢ ပှၤလၢအမၤန့ၣ် အတၢ်ပနီၣ်န့ၣ်လီၤ. တမ့ၢ်ဆူ အတၢ်ပနီၣ်န့ၣ်ဘၣ်.

ယွၤဟ့ၣ်ပှၤ တၢ်အုၣ်က့ၤဒိၣ်က့ၤန့ၣ် တမ့ၢ်လၢ ပကဆ့ၣ်နီၤလၢ စံးပိၣ်ခိၣ်ဒီး ကထူးန့ၢ် ပှၤသးစဲအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ယွၤအဘျူးအဖျိၣ် အယိန့ၣ်, နၤဒီးယၤ ကမၤန့ၣ် တၢ်လီၤလၢ စံးပိၣ်ခိၣ် အိၣ်လၢ မူခိၣ်ဘိမုၢ် န့ၣ်လီၤ. ယွၤအတုၤလီၤတၢ် အိၣ်လၢမူခိၣ် တၢ်ခဲလၢၣ်ခဲဆ့ ကမၤလၢကပီၤ ဆူသိဖိလၢ ပှၤလုၢ်ထီၣ်ယွၤ အသိးန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ပီၢ် အိၣ်ပၣ်စၢလၢ ပကဘၣ်လဲၤတုၤ ဆူန့ၣ်န့ၣ်လီၤ. ယွၤတတူၢ်လိၣ်လၢ အဝဲအတၢ်မနုၤ တခါလၢ ကလီၤတလံၣ် ခိဖျါလၢအစုဘိ န့ၣ်လီၤ.

ပၤအတၢ်အဲၣ်

“အဂၢၢ်ဒ်အံၤ, ပၤကးဒီးသံအသးလာ လၢတၢ်အဂီၢ်ကံၤမးလီၤ.
 ဘၣ်ဆၣ်ဒီးလၢပၤဂၤအဂီၢ်န့ၣ်, ပၤဒီးသံအသးဘၣ်
 ကအိၣ်ဝဲတၢ်တၢ်သ့ၣ်သ့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဖဲပမ့ၢ်ပၤတၢ်ခဲးဘးဖိ အဖၤမ့ၢ်ဒီး,
 ခရံၣ်ဒီးသံအသးလၢပၤဂီၢ်သးဒီး, ယွၤပၤဖျါထီၣ်အတၢ်အဲၣ်တၢ်ကွဲၣ်ဒၣ်ဝဲလၢပၤလီၤ.
 မၤသးဒ်န့ၣ် ဒီးခဲကနံၣ်အံၤ, ပဘၣ်တၢ်ပၤဝဲပၤဝဲလီၤပၤလၢအသ့ၣ်ဝံၤဒီး,
 ပကဘၣ်တၢ်အုၣ် က့ၤခိၣ်က့ၤပၤလၢ တၢ်သးထီၣ်, လၢအဝဲဒၣ်အယီၤ,
 အါန့ၢ်အန့ၣ်တက့ၢ်ဒိၣ်မးလီၤ. အဂၢၢ်ဒ်အံၤ, ဖဲပမ့ၢ်အခွၢ်အခါအဖၤမ့ၢ်ဒီး,
 ပမ့ၢ်ယူလိၣ်ဖိလိၣ်ဒီးယွၤလၢအဖိခွါသံအယီၤဒီး,
 ပယူလိၣ်ဖိလိၣ်ဝံၤဒီး, ပကတုၤလၢတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ
 ပၤလၢအမူဝဲအယီၤ, အါန့ၢ်အန့ၣ်တက့ၢ်ဒိၣ်မးလီၤ.
 ဒီးထဲန့ၣ်ဇီၤတမ့ၢ်ဘၣ်, မ့ၢ်ပသ့ၣ်ဖွဲးသးညီၤလၢယွၤအပူၤစ့ၢ်ကီၤ,
 လၢပကစၢ်ယုၣ်ခရံၣ်အယီၤ, လၢပဒီးန့ၢ်တၢ်ယူလိၣ်ဖိလိၣ်
 ခဲကနံၣ်အံၤလၢအံၤအယီၤလီၤ. ” (ရိုမံၤ ၅:၅-၁၁)

ပထံၣ်ဘၣ် ယွၤအတၢ်မၤလၢ အတၢ်တိၣ်ကျဲၤ တကးဒီးဘၣ်,
 ဖဲအတၢ်အဲၣ် ပၤဖျါထီၣ်လၢပဂီၢ် အသိးစ့ၢ်ကီၤန့ၣ်လီၤ. ယွၤအာၣ်လီၤလၢ ပကမၤန့ၢ်
 တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤဒီး ပဝဲသ့ၣ်န့ၣ် မ့ၢ်အဖိထီၣ် တကးဒိၣ်ဘၣ်, အဝဲအာၣ်လီၤ
 စ့ၢ်ကီၤလၢ မူခိၣ်ဘီမုၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ပဟံၣ် ပယီၤန့ၣ်လီၤ. ယွၤအတၢ်အဲၣ်န့ၣ် အကါဒိၣ်
 အက့ၤအခီ တခါလၢ တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ လီၤထူလီၤယိၣ် အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ယွၤဘၣ်ဟ့ၣ် အလုၢ်အပူၤ မနူၤလၢ ဒ်အဝဲ ကမၤပူၤဖျဲး ပၤလၢ
 ပတၢ်ကမၢ် အဂီၢ်န့ၣ်လဲၣ်. ဒ်သိး ကသ့စီၤ ပတၢ်ကမၢ်ဒီး ကဟ့ၣ်ပၤဟံၣ်လၢ
 မူခိၣ်အသိးန့ၣ် ယွၤဟ့ၣ်တၢ် အပူၤလၢန့ၤ ဒီးယၢအဂီၢ်ထဲလဲၣ်. ယွၤဟ့ၣ်လီၤ
 အတၢ်အိၣ်မူလၢ ကရၢနံၣ် တၢ်လုၢ်ခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ယွၤဟ့ၣ်လီၤ တၢ်အိၣ်
 အထီကတၢ် အလုၢ်အပူၤလၢ ပတၢ်ကမၢ် အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်လၢအလုၢ်အပူၤ

ထဲသိး ယွာဟ့ၣ်ဆူန့ၤ ဒီးယၤအဂီၢ် တအိၣ်ဘၣ်. ယွာဟ့ၣ် တၢ်လုၣ်ထီၣ်အသး လၢအဒိၣ် အထီကတၢ် မ့ၢ်လၢအဝဲအဲၣ် နၤဒီးယၤ အယီၤလီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်လိၣ် တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ လီၤထူလီၤယိၣ်န့ၣ် ဘၣ်လၢတၢ်ဂ့ၢ်လိၣ် ယွၤအတၢ်အဲၣ် ပၣ်ဖျါထီၣ်လၢ လိၣ်စီဆုံအပူၤန့ၣ်လီၤ. ယွၤအတၢ်အဲၣ် အတလုၣ်အိၣ်ဒ်လဲၣ်. ယွၤအတၢ်အဲၣ်န့ၣ် အကါဒိၣ်ကၢ်ဆိး, လၢအဒိၣ်ကၢ်ဆိး, အစိကမီၤ ဒိၣ်ကၢ်ဆိး န့ၣ်လီၤ. ယွၤအတၢ်အဲၣ် ဒိၣ်ကၢ်ဆိးန့ၣ် ပၣ်လီၤတဲၣ် မူခိၣ်အတၢ်လၢကပီၤဒီး, ဟဲဆူဟီၣ်ခိၣ် ဒ်သိးကအိၣ်ချဲၣ်ထီၣ်လၢ ကျိးအပူၤန့ၣ်လီၤ. ယွၤအတၢ်အဲၣ် အဒိၣ်ကဲၣ်ဆိးဒီး, အဝဲအိၣ်မူ အနံၣ်(၃၃)နံၣ်ဒီး, အဝဲတကြး သံန့ၣ်က့ၤ ပှၤတနီၤလၢ အသးဟ့ၣ်အိၣ်ယိ, အဝဲဘၣ်သ့လၢ ထူၣ်စုညါအဖီခိၣ် န့ၣ်လီၤ. လိၣ်စီဆုံ စံးဝဲတၢ် ပှၤလၢအဂ့ၢ်န့ၣ် ကြးသံလၢ အတံၤသကိး အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပဝဲသ့ၣ်န့ၣ် မ့ၢ်လၢပှၤ တၢ်ဒဲးဘးအါ သန့ၤက့ၤ ယွၤဟဲလီၤဒီး ဟ့ၣ်လီၢ် အသးသမူလၢ ပဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ယွၤအဲၣ်ပှၤ အါဒိၣ်မးလီၤ. ယွၤပၤဖျါထီၣ် အတၢ်အဲၣ်လၢ ထူၣ်စုညါ အဖီခိၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဒ်သိး ယွၤဘၣ်တၢ်သံလၢ ထူၣ်စုညါအဖီခိၣ်န့ၣ်, အဝဲပၣ်တုၣ် တၢ်ပနီၣ်တခါ ထးပနဲၣ်ဖိ ဒဲးပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိ အလုၣ်အလုၢ် န့ၣ်လီၤ. နၤဒီးယၤ ဒ်သိးကန့ၣ်ဘၣ် ယွၤဒီးတၢ်တီတၢ်လီၤ အသိးန့ၣ် ပမၤတၢ်နီၣ်တမံၤ တသ့ဘၣ်. မ့ၢ်သ့န့ၣ် ယွၤတလိၣ် ဒုးတၢ်သံလၢ ထူၣ်စုညါ အဖီခိၣ်ဘၣ်. ယွၤအတၢ်အဲၣ် ဆှၢအိၣ်ဆူ ကရၢန့ၣ် အတၢ်လုၣ်ခိၣ်, လၢအဝဲ သ့ၣ်ညါလၢ ပဟီၣ်ခိၣ်ဖိတဖၣ် တၢ်မုၢ်လၢ တအိၣ်ဒီး ပကျဲလိၣ်မၣ်န့ၣ်လီၤ.

ယွၤအတၢ်အဲၣ်န့ၣ် တဒ်သိးလၢ ပတၢ်အဲၣ်ဘၣ်. ပတၢ်အဲၣ်န့ၣ် တၢ်ပၣ်ပနီၣ် အိၣ်လီၤ. ပတၢ်န့ၣ်ယူၣ် အိၣ်လၢ ပခိၣ်ကါတသ့လၢ တၢ်အဲၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် ယအဲၣ်ဒီး ဒုးသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ် က့ၤန့ၤလၢ ပတဲယွၤ အတၢ်အဲၣ်ဒီး, တမ့ၢ်ပှၤကညီ အတၢ်အဲၣ်န့ၣ်ဘၣ်. ယွၤအတၢ်အဲၣ်န့ၣ် တဘၣ်ဃးလၢ တၢ်ဂ့ၢ် တၢ်ကျိၤဘၣ်. တၢ်န့ၢ်စံးလၢ တလိၣ်ဘၣ် တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ, တလိၣ်ထူး တၢ်ပနီၣ်ဘၣ်.

ပျာတဂ၊ အတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၢ် မ့ၢ်အိၣ်န့ၢ်, အဝဲကမၤန့ၢ် တၢ်အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤန့ၢ်လီၤ. နမ့ၢ်န့ၢ်လၢ နမၤတၢ်ဒဲးဘးဖဲ ကျဲတဘိၣ်န့ၢ်, ယွၤကထူးကွဲၤ ကဒါက့ၤ အတၢ်အဲၣ်န့ၢ်, တၢ်အံၤအိၣ်ပညီ အိၣ်ဖျါလၢ နပၣ်ပနီၣ် ယွၤအတၢ် အဲၣ်န့ၢ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် လံၣ်စီဆံၣ်ဝဲ, ယွၤအတၢ်အဲၣ်န့ၢ် အတၢ်ပၣ်ပနီၣ် တအိၣ်ဘၣ်. ယွၤန့ၢ်မ့ၢ် ယွၤဒဲးလဲၣ်.

ပၢ်အတၢ်တဲလၢတၢ်သးအိၣ်ပီၢ်ယၢ်လီၤက့ၤသးအဂ့ၢ်

“မၤသးဒဲးန့ၢ်ဒီး, ပျာအုၣ်အသးဂီၢ်မ့ၢ်ပျာန့ၢ် အိၣ်ဝဲတရံၤပျာသးဒီး, မံၤပဝဲဒုၣ်စ့ၢ်ကီး ပၣ်လီၤကွဲၣ်ကယဲၢ်တၢ် အယၢ်တမံၤလၢလၢ, ဒီးတၢ်ဒဲးဘး လၢပမၤအိၣ်ညီ, ဒီးတၢ်ယုၢ်သကြီၤအိၣ်လၢ ပမဲၣ်ညါန့ၢ်, မံၤပယုၢ်လၢ တၢ်သးစ့ၤတက့ၢ်. ဒီးပျာလၢအဒူးကဲထီၣ်ဒီး မၤလၢထီၣ်ပျာထီၣ်ပတၢ်န့ၢ်, ယုၢ်စ့ၤတက့ၢ်န့ၢ်, မံၤပကွၢ်ယီၤတၢ်ဆူ အအိၣ်တက့ၢ်. အဝဲဒုၣ်ဒီးထုၣ်စ့ၤညါ, ဒီးပၣ်တၢ်မဲၣ်ဆူး လၢတၢ်နီၣ်တမံၤဘၣ်, လၢတၢ်သးဒုၣ်အိၣ် ပၣ်လီၤအသးလၢ အမဲၣ်ညါအယီ, ဒီးဆုၣ်နီၣ်ဝဲလၢ ယွၤအလီၢ်ပစိၣ် အစုထွဲတခီလီၤ. ” (ဧၤတြီၤ ၁၂:၁-၂)

ဖဲအံၤယွၤ အတၢ်ကတိၤ ပၣ်ဖျါထီၣ် တၢ်ဂ့ၢ်လၢ ပျာကညီလၢ အယုၢ်တၢ် လၢတၢ်ယုၢ်ပြၢ န့ၢ်လီၤ. အဝဲပၣ်ကတိၣ် ကတိၤအသး အကျိၤအကျဲ လၢတၢ်အယၢ တမံၤမံၤလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တချူး ကနူၤလီၤ တၢ်လိၣ်ခိၣ် လိၣ်ကွဲၣ်တၢ်ပြၢန့ၢ် အဝဲ ပၣ်လီၤတဲၣ် တၢ်အယၢ လၢအကပၤ န့ၢ်လီၤ. အဝဲမ့ၢ် တပၣ်လီၤတဲၣ် တၢ်အယၢန့ၢ် အဝဲယုၢ်တချ့ဘၣ်. တၢ်အယၢန့ၢ် ဂ့ၤလၢ တၢ်ကတိၣ် ကတိၤသး ဘၣ်ဆၣ် တဂ့ၤလၢ တၢ်ပြၢအဂီၢ်ဘၣ်. တၢ်ဂ့ၢ်အိၣ် တနီၤလၢ ပျာကညီလၢ အယုၢ်တၢ် တဘၣ်မၤန့ၢ်လီၤ. အဂ့ၢ်ဒဲးအံၤ, တၢ်တနီၤန့ၢ် ကထူးန့ၢ်ကွဲၣ် ပျာအယုၢ်တၢ် အသးဆူတၢ်ဂၤ ဖဲတၢ်ပြၢန့ၢ်လီၤ.

ဒိသီးခရံၣ်ဖိ အသီးန့ၢ်, ပပၣ်လီၤပသးလၢ တၢ်ပြၢန့ၢ်လီၤ. ပတမ့ၢ်ပၣ်ယုၣ်လၢ တၢ်ကတိၣ် ကတိၤသးဘၣ်. တၢ်အယီၤန့ၢ် ပလိၣ်ပၣ်လီၤတဲၣ် တၢ်အယၢ လၢပကပၤ န့ၢ်လီၤ. ဖဲခရံၣ်ဖိ အတၢ်အိၣ်မူန့ၢ်, တၢ်ယၢတဖၣ်

ထူးကွဲပဲသွန်သွ လာပမာ် တၢ်သးခူကစိၣ် န့ၣ်လီၤ. ပတၢ်အဲၣ်လၢ တၢ်တခါခါ ကထူးန့ၣ်ကွံၣ် ပသးဆူ တၢ်မုၢ်လၢ်ကွၢ်စိ အကတၢ်န့ၣ်လီၤ. ပအဲၣ်ဒီး လဲၤတူၤဆူ ကျဲၤအကတၢ် န့ၣ်လီၤ. အယိန့ၣ် ပပၣ်လီၤတဲၣ် ပတၢ်ဒီးဘး လၢအဟဲန့ၣ် လၢပတၢ်အိၣ်မူဒီး, ပပၣ်လီၤတဲၣ် တၢ်အယၢတနီၣ်န့ၣ် စ့ၢ်ကီးလီၤ.

ပကွၢ်ခရံၣ် ကစၢ်ယွၤဒီး ပယုၢ်လၢ တၢ်ပြၢန့ၣ်လီၤ. ယွၤန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်အဒိလၢပဂီၢ်လီၤ. အဝဲယုၢ်လၢ တၢ်ပြၢန့ၣ်လီၤ. အဝဲဒီးဘၣ်ထူၣ်စူညါလီၤ. တၢ်အိၣ်အါတဘျးလၢ ပကပၣ်ဒီးဘၣ်လၢ ပသးသမူန့ၣ်လီၤ. ယတၢ်ကွၢ်စိ တၢ်ကျဲၤဘၢကျဲၤကွၢ်စိဘၣ်သန့ၣ်က့, ယကွၢ်ဆူ တၢ်မုၢ်လၢ်ကွၢ်စိ အကတၢ်လၢ တၢ်ပြၢန့ၣ်လီၤ.

*“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ကွၢ်ဆိကစိၣ်ပုၤလၢ အဝဲသးစူၤ
ပုၤမၤတၢ်ဒီးဘး အတၢ်မၤတံၣ်တံၣ် ထီၣ်ဒါအိၣ်ထဲန့ၣ်,
ဒ်သီးတၢ်ဘျး သူသးသုတအိၣ်,
ဒီးသုသုတလီၤဘျးလီၤတီၤ တရွၢန့ၣ်တက့ၢ်.
သုတဂုၣ်မၤန့ၣ် တၢ်ဒွးဘးဒီး ကြံၣ်တၢ်တူၤလၢ
တၢ်သ့ၣ်ဒီးဘၣ်. ” (ဧၤတြီၤ ၁၂၃-၄)*

န့ၣ်လီၤဘျးထီၣ်ခါ. နတူၢ်ဘၣ်ဒီးသီး နကသံတယုၣ် အသီးခါ. နပၣ်လီၤ နစူဒီး မ့တမ့ၢ် နခိၣ်ရွၢန့ၣ်သး ထီၣ်ခါ. နတူၢ်ဘၣ်ဒီးသီး နလီၤတဲၣ်လၢ တၢ်ထီၣ်အပျီၣ် အအိၣ်ပူၤခါ. ယဘၣ်တူၢ်ဘၣ် တၢ်ခဲလၢၣ်န့ၣ်လီၤ. နမ့ၢ်မၤန့ၢ် တၢ်အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤန့ၣ် နကဘၣ်တူၢ် တၢ်ကီတၢ်ခဲ ခဲလၢၣ်န့ၣ်လီၤ.

လံၣ်စိဆုံ တဲၤဘၣ်နၤလၢ ကျဲၤလၢ ကဆိၣ်လီၤကွံၣ် နတၢ်လီၤဘျးဒီး, နကဆၢန့ၢ် နမဲၣ်ခဲဆူ ခရံၣ်အအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

*“ဒီးသုသးပုၤနီၣ်လံၣ်တၢ်သဆၣ်ထီၣ် သုခံ,
လၢအကတီၤတၢ်ဒီးသုဒ်ဖိခွါတဖၣ်အသီးလံ. ယဖိခွါခါ.
သုတပၣ်ကလီၤကလီၤကစၢ်အသိၣ်တၢ်သီတၢ်တဂ့ၤ.
ဒီးတူၤ အသိၣ်ယိၣ်န့ၣ်ဒီး, မံၣ်န့ၣ်သုတလီၤဘျးလီၤ တီၤတဂ့ၤ.*

အဝတ်အစား၊ ကစားသိပ်ကျသီကျပျာလာအောင်၊ ဒီးဖျက်ယက်
အဖိခွါလာအတူလိုက်၊ ကိစ္စအဝေးလီ။ ” (စုကြော် ၁၂ : ၅-၆)

ဒ်သိးပယုဂ်လာ တံယုဂ်ပြာအသိးန့ဉ်၊ တံဆာကတီဂ်လာ ပမာတံ
ဒ်းဘးဒီး၊ ပမာကမဉ်တံ အိဉ်န့ဉ်လီ။ ပမုဂ်ယုဂ် အဖိအလံ အဟံသး၊
ယုဂ်သိဉ်ပျာသီပျာ ဒ်သိးပကကျ တုဆူ ကျဲလာအဘဉ် န့ဉ်လီ။ တဘဉ်သးဟု
ပျာလာဟုဉ်န့ဉ် တံနဲဉ်လိတံ ဒ်သိးနက လဲတုဆူ ကျဲလာအဘဉ် န့ဉ်လီ။
ပျာအိဉ်တဂါ လာန့ဉ်၊ တံန့ဉ်လာ နကဘဉ်မာ မန့ဉ်န့ဉ် နကဘဉ် သးခူလီ။

“သုမုဂ်ဒီးတံ သိဉ်တံသီဒီး၊ ယုဂ်မာသုဒ်ဖိခွါ တဖဉ်အသိးန့ဉ်လီ။
အဝတ်အစား၊ ဖိခွါလာအပတ်သိဉ်ကျ သီကျဘဉ်န့ဉ်၊
မုဂ်မတါ တဂါလဲဉ် မုမုဂ်သုမုဂ် တဒီးဘဉ်တံသိဉ်ကျသီကျသု၊
လာအဘဉ်ပျာကိစ္စအဝေးန့ဉ်ဒီး၊ သုတမုဂ်ဘဉ်ဖိခွါဘဉ်၊
သုမုဂ်ပျာဘာဖိလီ။ လာန့ဉ်အမဲဉ်ညါ၊ ပအိဉ်ဒီး၊
ပယုဂ်ပယိဉ်အီလီ။ ဒီးပပတ်ပသးလာသးတဖဉ်
အပတ်အဖိလတ်ဒီးမူပဝဲန့ဉ်၊ ဂုဒ်တံဖးဒိဉ်၊
တမုဂ်ဘဉ်န့ဉ်။ ” (စုကြော် ၁၂ : ၅-၉)

ပျာဟိဉ်ခိဉ်ဖိအါဂါ အိဉ်ဒီးပဂ်လာဆု ကျဲအဘဉ် ဖဲပခိဉ်ထီဉ်
န့ဉ်လီ။ ယသုဉ်နီဉ်ထီဉ်ကျ ယပဂ်မာယဟဲစိဉ် ယပဂ်အတံ ထူးမဲဘိဒီး ယိဉ်ခိဉ်ပျံ
အဘျီအါမးလာ လုဉ်ထံဒးန့ဉ်လီ။ ယဟိဉ်ကိစ္စပသု တချူးယလာဆူ လုဉ်ထံဒးန့ဉ်၊
မုဂ်လာ ယသုဉ်ညါလာ တံမနူ ကကဲထီဉ်ဒီး ယကတုဂ် ဆါဘဉ်န့ဉ်လီ။
ယဆိကမိဉ် ထီဘိလာ၊ ယမုဂ်ဟိဉ် ကိစ္စပသုန့ဉ် ယပဂ်တမာ ယလဲဟံတံ
တဖဉ်န့ဉ်လီ။ တံတကဲထီဉ်ဒီး ယဆိကမိဉ် ဘဉ်ဆဉ် ယပဂ်ဒဲယခံလာ
အစုန့ဉ်လီ။

ယပင်အိုင်ယာ အိဒ်မီးဒီး၊ အဝဲသိပ်ယီ ယန့ၣ်လီၤ။ အယီန့ၣ် ယပင်ကဲ ယပင်လီၤ။ ယပင်ကဲယပင် အယီန့ၣ် ယတတဲဆွဲ ယပင်ဘၣ်။

ယွၤအတၢ်သိၣ် တၢ်သီန့ၣ် အကိဒ်အါန့ၣ်၊ အရူဒ်န့ၣ် ပပင်လၢ ဟီၣ်ဒိၣ်ဖိ အတၢ်သိၣ် တၢ်သီလီၤ။ ယွၤထံၣ်ဖိ တၢ်အစးထီၣ် တူၤလၢ တၢ်အကတၢ်လီၤ။ ယွၤထံၣ်တၢ်လၢ ပမၤတၢ်လၢ ခါခဲအံၣ် တကးဒီးဘၣ်၊ အဝဲထံၣ် ပတၢ်ဆိကမိၣ်ဒီး ပသးဖျၢၣ် စ့ၢ်ကီးန့ၣ်လီၤ။ ယမ့ၢ် ယွၤအဖိခွါန့ၣ်၊ လံၣ်ဖိဆဲၣ် တဲဘၣ်ယၤလၢ ယွၤကသိၣ်သီ ယၤဒ်သီး အဖိခွါလီၤ။

ယမူဒါအိၣ်လၢ ကသိၣ်သီ ယဖိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ။ နမူဒါအိၣ်လၢ နကဘၣ် သိၣ်သီနဖိတဖၣ် စ့ၢ်ကီးလီၤ။ ယွၤစံးဝဲနမ့ၢ် ယွၤအဖိ အလံၣ်န့ၣ် အဝဲကသိၣ်သီ နၤလီၤ။ ပှၤသိၣ်သီနၤ မ့ၢ်တအိၣ်န့ၣ် ပှၤဒီးဘးဖိ၊ ဖိသၣ်လၢ အတဘၣ် တၢ်ပျဲအီၤလၢ တၢ်သိၣ်တၢ်သီ လီၤဆိတကၣ်လီၤ။ နတဘၣ်ပးလၢ ယွၤဘၣ်။ ယကမၤလီၤတၢ် ယမၤန့ၣ် တၢ်အုၣ်ကျၢ ခိၣ်ကျၢၤလဲၣ်။ ယမ့ၢ် ယွၤအဖိန့ၣ်၊ ယမၤန့ၣ် တၢ်သိၣ်တၢ်သီလီၤ။ ယွၤအဖိအလံၣ် ခဲလၢၢ်ကမၤန့ၢ် ကစၤယွၤ အတၢ်သိၣ်တၢ်သီ န့ၣ်လီၤ။

တၢ်အံၤဘၣ်ပးလၢ တၢ်အုၣ်ကျၢခိၣ်ကျၢ လီၤထူလီၤယိၣ် ဒ်လဲၣ်။ ပမ့ၢ် တၢ်ဒီးဘးန့ၣ် ယွၤသိၣ်ကျၢသီကျၢ ပဝဲသ့ၣ်စၤ။ န့ၣ်လီၤ။ မ့ၢ်တၢ်ဒီးဘး အဘျီ အါန့ၣ် ပတၢ်အုၣ်ကျၢ ခိၣ်ကျၢ ကလီၤမၣ်စၤ။ ဘၣ်မနူအယီ၊ ယွၤသိၣ်ကျၢ သီကျၢ ပှၤတဂၤဂၤလၢ အတၢ်ရူလိၣ်သး လီၤမၣ်လၢ ယွၤန့ၣ်လီၤ။ အဝဲသ့ၣ်မ့တမ့ၢ် ယွၤအဖိ အလံၣ်န့ၣ် ယွၤတသိၣ်ကျၢ သီကျၢ အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်။

ပမ့ၢ်န့ၢ် တၢ်အုၣ်ကျၢခိၣ်ကျၢ တဘျီန့ၣ်၊ တၢ်စံးလၢ ပမၤန့ၢ် ထီၣ်တီလီၤ။ ပအိၣ်လၢ ယွၤအတၢ်အံးထွဲ ကွၢ်ထွဲဒီး , အတၢ်ဖိကမိၤ အဖိလၢ ထီၣ်တီလီၤ။ ယွၤအမူဒါ အိၣ်လၢ ကသိၣ်သီကျၢ ပှၤလၢအလဲၤတူၤ တၢ်ကျဲၤအချၢ န့ၣ်လီၤ။ နမ့တမၤန့ၢ် တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢ ယွၤအအိၣ် နီတဘျီန့ၣ်၊ နတမ့ၢ် ယွၤအဖိတဂၤ

အဟိသးနွန်လီၤ. နဘၣ်ယးဒီး မုၣ်ကီၤလံၤ နွန်လီၤ. ယွၤတသိၣ်သီ မုၣ်ကီၤလံၤ အဖိ နီတဂၤဘၣ်.

“အဂုၢ်ဒ်အံၤ, အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်နွန်, သိၣ်က့ၤသီက့ၤပုၤ
စ့ၤနံၤစ့ၤသီဖဲဒၣ်အသးလီၤ. မ့မ့ၢ်အဝဲဒၣ်နွန်,
လၢတၢ်ဘျးတၢ်ဖျိၣ်အဂီၢ်, ဒ်သီးပကန့ၢ် ဘၣ်ယုၣ်အတၢ်စီဆုံလီၤ.
ဒီးကယဲၢ်သိၣ်ယိၣ်တၢ် လၢအဘၣ်ပုၤအဖၢမုၢ်နွန်,
တလီၤဂၢ်ဘၣ်တၢ်သးခူနီတမံၤဘၣ်, မ့မ့ၢ်တၢ်သးအးလီၤ.
ဘၣ်ဆၣ်ဒီးလၢခဲက့ၤနွန်ပုၤလၢ အဒီးအသးညီန့ၢ်တဖၣ်နွန်,
သၣ်ထီၣ်ဝဲလၢတၢ်တီတၢ်လီၤအတၢ်သ့ၣ်လၢအဘၣ်ယးဒီး
တၢ်မုၢ်တၢ်ဖိးလီၤ. (ဇၢတြီၤ ၁၉ ၁၀-၁၁)

တၢ်မၤထွဲ ဒ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီ ဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီ အတၢ်ပညိၣ်နွန် မနုၤလဲၣ်. ဒၣ်အံၤဒ်သီး တၢ်ကွဲးလၢ ရိမ့ၤ ၈:၂၉န့ၣ်, စံၣ်ညီၣ် ပပ်စ့ၢ်ကီးဝဲလၢ အကလီၤဂၢ်ဒီး အဖိခွါအက့ၢ် အဂီၢ်, လၢ (အးဖးစူး ၁:၅-၆ န့ၣ်ပၤဖျါထီၣ်လၢ, ပဝဲသ့ၣ် ကဆုဲကဆုဲလၢ ယွၤအမဲၣ်ညါဒီး ပူဖျဲလၢ ဘၣ်တၢ်ကမၣ်ဒီး အိၣ်လၢ တၢ်အဲၣ် အပူၤနွန်လီၤ. (ဇၢတြီၤ ၁၉:၁၀) စံးဝဲ, ပဝဲသ့ၣ်န့ၣ် မ့ၢ်လၢပုၤကမၤန့ၢ် ယွၤအတၢ်စီဆုံ နွန်လီၤ.

ယွၤတပပ်သ့ၣ် ပပ်သးလၢ နအိၣ်မူဒ်လဲၣ် န့ၣ်ဒီး နကလဲၤတုၣ်ဆူ မူခိၣ်ဘိမုၢ် ဒ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ. ယွၤဟ့ၣ်န့ၣ် တၢ်အုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤန့ၣ် တမ့ၢ်ဟ့ၣ်အခွဲးလၢ ကမၤတၢ်ဒဲးဘး အဂီၢ်ဘၣ်. ယွၤဟ့ၣ်န့ၣ် တၢ်အုၣ်က့ၤဒိၣ်က့ၤ ဒ်သီးမုၢ်တနံၣ်န့ၣ် နကဟဲဖျါထီၣ် လၢယွၤအမဲၣ်ညါ ဒ်သီးတၢ်သံၣ်သ့ၣ်ပီၤကျးတအိၣ်ဒီး, လၢပျဲၤဒီး စီဆုံလၢယွၤ အမဲၣ်ညါန့ၣ်လီၤ. မုၢ်နံၣ်တသီန့ၣ် ကမၤလၢကပီၤန့ၢ် လၢလၢ ပျဲၤပျဲၤလီၤ. တၢ်ဒဲးဘးဒီး တၢ်သံၣ်သ့ၣ်ပီၤကျး တအိၣ်လၢ နီတစဲးဒီး, နကဲထီၣ် တၢ်မၤန့ၢ်တၢ် အိၣ်ဖးလၢ ယွၤအတၢ်ဘျး တၢ်ဖျိၣ် ဖဲလီၤထူ လီၤယိၣ်လီၤ.

ပျံတကမ္ဘာ့မိုးလှေ နမူနာနှင့် တင်အုတ်ကုသီရိကုသီရိ၊ နတင်အုတ်ကုသီရိကုသီရိမာလီ၊ မိုးလှေယွှေ အတင်ဂဲတင်ကျွဲ တလှေပျံထိပ်ဘက်နှင့်လီ။ အဝဲသွပ်မိုးလှေ ယွှေအတင်အုတ်နှင့် တဒိပ်ဘက်၊ တလှေတပျံဘက်၊ တဝှေ့ဘက်။ ယွှေအတင်သိပ် တင်သီနှင့် တင်အဘျူးအဖိုင် တအိပ်ဘက် နှင့်လီ။

အယိနှင့်၊ ယွှေအကလုန် ကထိ အခိပ်ထံးနှင့်၊ ယအဲဒ်ဒီး တဲဘက်နာလှေ တင်အုတ်ကုသီရိကုသီရိ လီထူလီထိပ်နှင့် ပပင်ကစင် အတင်မာဒီး အတင်အုတ်ခိပ် နှင့်လီ။

အဆာဒိပ် (၃) ဖိခွဲကစင်အတင်မာ

*“ဒီးကဆဲးစင်အဖိခွဲ၊ ဒီးနဘက်ယွှေအမံလှေ
ယွှေရှူးလီ။ အဝှေ့ဒ်အံ၊ အဝဲဒ်ကအုတ်ကုသီရိကုသီရိအပျံဂီၢ်မုၢ်လှေ
အတင်ဒဲးဘးအပျံလီ။ ” (မးသဲ ၁၉၂)*

ခရံကစင်ယွှေ မာမနာလှေ တင်အုတ်ကုသီရိကုသီရိ လီထူလီထိပ် အဝှေ့လဲဒ်. (မးသဲ ၁၉၂) စံးဝဲနဘက်ယွှေအမံလှေ ယွှေရှူးလီ။ အမာလှေ ယွှေရှူးအခိပ်ညီအိပ်ဖျါလှေ “ပျံလှေအဟုန် တင်အုတ်ကုသီရိကုသီရိလီ။ ”

ဖဲပျံတကမ္ဘာ့ ဝှေ့နာလှေ ယွှေကစင်ခရံအပူင်နှင့်၊ လိပ်စီဆုံ တဲဘက်လှေ နကတုလှေ တင်အုတ်ကုသီရိကုသီရိနာလီ။ (ရိမုၢ် ၁၀၉-၁၃). တမုၢ်လှေ ယွှေကဟုန် တင်အုတ်ကုသီရိကုသီရိ လာခံကတင်ဘက်. တင်မုၢ်မိုးလှေ နကတုလှေ တင်အုတ်ကုသီရိကုသီရိ ခါခဲအံးနှင့်လီ။ အဝဲနှင့် တင်လှေအမုၢ်သု, အဝှေ့ဒ်အံး ယွှေဟုန်အ ပျံလှေ ပကတုလှေ တင်အုတ်ကုသီရိကုသီရိ အဝှေ့ဒ်နှင့်လီ။ တင်အုတ်ကုသီရိကုသီရိ အယိနှင့် မုၢ်ခရံကစင်ယွှေ အတင်မာလီ။

တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ လီၤထူလီၤယိၣ် အတၢ်သိၣ် တၢ်သီစံးဝဲ၊ ယကမၤန့ၣ် တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ စးထီၣ်လၢ ယမၤန့ၣ် တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ တုၤန့ၣ်သီလၢ ယဝုၣ်တုၤဆူယွၤ အဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်လီၤတံၢ်လၢ ယတၢ်အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤ တလီၤမၤကွံၣ် နီတဘျီဘၣ် န့ၣ်လီၤ. ယွၤတဝုၣ်လိၣ်ယၤ ဒ်အဖိအလံၣ်န့ၣ် အနံၣ်အသီ တအိၣ်နီတစူန့ၣ် ယသ့ၣ်ညါန့ၣ်လီၤ. ယဘၣ်ဃးဒီး ယွၤန့ၣ်လီၤ.

ပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိတနီၤလၢ အသးတီ နၢလၢ တၢ်ဝုၣ်လၢယတဲ၊ ‘တၢ်ဘံၣ် တၢ်ဘၢ လီၤထူလီၤယိၣ်’ န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်န့ၣ်လၢ၊ နၢဒီးယၤ မ့မ့ၢ်တၢ်ဒီးဘး ဖဲတၢ်လီၤ တခါခါန့ၣ် ပတၢ်အုၣ်ခိၣ် လီၤမၤသ့န့ၣ်လီၤ.

ပတၢ်ဘံၣ် တၢ်ဘၢ လီၤထူလီၤယိၣ်န့ၣ် မ့မ့ၢ်လံၣ်စီဆ့အတၢ်သိၣ်လိန့ၣ်၊ ယအဲၣ်ဒီး တၢ်ဘၣ်နၢလၢ တၢ်အလီၤ နတသ့ အိၣ်လၢ ယွၤအတၢ်ကတီၢ် န့ၣ်လီၤ.

*“ဒ်န့ၣ်အသီး, ယစံးဘၣ်သ့, တၢ်သးခုတအိၣ်
လၢယွၤအတၢ်ကတီၢ်တဖၣ် အမဲၣ်ညါ, လၢပှၤတၢ်ဒီးဘးဖိတဂၤလၢ
အပီၢ်ယၢ်လီၤက့ၤအသးအယိၣ်လီၤ. ” (ပှၤကတီၢ် ၁၅:၁၀)*

ဖဲပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိတဂၤ မၤန့ၣ်တၢ်အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤန့ၣ်, တၢ်သးခု အိၣ်လၢ မ့ခိၣ်ဘီမ့ၣ် တစိၣ်ဖိ အတီၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. မ့ခိၣ်ကလူဒီး ပှၤအိၣ်လၢ မ့ခိၣ်ဘီမ့ၣ် သးခုတကတီၢ်ဘၣ်, မ့ခိၣ်ကလူဒီး အလီၢ်အကျဲ လၢပှၤလၢ တၢ်သးခု န့ၣ်လီၤ. ယွၤလၢအစိကမီၤ ဒိၣ်ထီတဂၤဒီး ပှၤအဂၤ ပတၢ်အိၣ်လၢ မ့ခိၣ်ဘီမ့ၣ် ဒီးလၢၣ်. ပၢ်ကစၢ်ယွၤ, ဆုၣ်နီၤလၢ အလီၢ်ပစိၣ်ဒီး, သးခုဝဲ ဖဲပှၤတဂၤမၤန့ၣ် တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤန့ၣ်.

ဘၣ်ဆၣ် တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ လီၤထူလီၤယိၣ်န့ၣ် မ့တမ့ၢ် တၢ်လၢအလီၤတံၢ်န့ၣ်, ယွၤအတၢ်သးခုန့ၣ် ကကဲထီၣ် တၢ်လၢအလီၤနၢ တသ့န့ၣ်လီၤ. ပှၤတဂၤလၢ ယွၤအတၢ်သးခု, အတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ လီၤမၢ်ကွံၣ် လၢခံတနံၣ် သ့န့ၣ်လီၤ. ယွၤသ့ၣ်ညါ တၢ်ခဲလၢဒီး, သ့ၣ်ညါစုကီးလၢ

ပျံ့အင်္ဂါမုန်သွ ကလီမာ တာ်အုန်ကွ၊ ခိန်ကွ၊နုန်လီ၊ မိန်နုန်ဒီး ဘဉ်မနုဟိ
ယွ၊သးခူလာ ပှ၊တၢ်ဒဲးဘးဖိ ကိးဂ၊တၢ်အတၢ်အုန်ကွ၊ခိန်ကွ၊ အဂီၢ်လဲၣ်.

“သုဝဲသုဉ်အံၤ, သုတသုဉ်ကိၢ်သးဂီၤတဂ့ၤ,
စ့ၢ်ကွ၊နုန်ကွ၊ယွ၊ဒီးစ့ၢ်ကွ၊နုန်ကွ၊ယ၊စုတီးတက့ၢ်.
တၢ်အိဉ်အလီၢ်လၢယပၢ်အဟံၣ်ပူၤန့ၣ်, အိဉ်အါပူၤလီၤ.
မ့တမ့ၢ်ဘဉ်ဒီး, ယကစံးဘဉ်တဲဘဉ်တုၢ်သုလီၤ.
ယလဲၤကတဲၣ်ကတီၤသုလီၢ်တပူၤလီၤ.
ဒီးယမ့ၢ်လဲၤကတဲၣ်ကတီၤသုလီၢ်တပူၤဒီး,
ယကဟဲကွ၊ကဒီးဆူသုအိဉ်လီၤ. ဒီးဟံးကွ၊သုဆူယကစၢ်အိဉ်ယဲ
အအိဉ်ဒ်သီးဖဲယအိဉ်အလီၢ်န့ၣ်,
သုကအိဉ်စ့ၢ်ကိးလီၤ. ” (ယိၤဟဉ် ၁၄၁-၃)

လံၣ်စီဆုံစံးလၢ ပှ၊တဂ၊မုမၤန့ၢ် တာ်အုန်ကွ၊ ခိန်ကွ၊နုန်, ခရံၣ်ကတဲၣ်
ကတီၤ ဟံၣ်ဒိဉ်ကျိၤသ့ၤ အဂီၢ်လၢ မူခိဉ်ဘိမုၢ် နုန်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ် ဆိကမိဉ်လၢ
လံၣ်စီဆုံ သိဉ်လိနုၤလၢ တာ်အုန်ကွ၊ခိန်ကွ၊ လီၤထူလီၤယိဉ် တအိဉ်န့ၣ်,
နတၢ်အုန်ကွ၊ ခိန်ကွ၊ လၢယွ၊ဟ့ၣ်နုၤ ကလီၤမၤလၢ ကျဲတဘိဘိလီၤ.
ဘဉ်သုဉ်သုဉ် ခရံၣ်ကအိဉ်ပတုၣ် အတၢ်ကတဲၣ် ကတီၤလၢ ဟံၣ်ဒိဉ်ကျိၤသ့ၤလၢ
နဂီၢ်လီၤ.

ဆိကမိဉ်ထီဉ်ကွၢ် တၢ်အဝဲအံၤ ဒံးသီးတၢ်ဂီၤမူ အသီးန့ၣ်. ခရံၣ်အိဉ်လၢ
မူခိဉ်ဘိမုၢ်ဒီး ကတဲၣ်ကတီၤ ဟံၣ်ဒိဉ်ကျိၤလၢ နဂီၢ်လီၤ. နမၤတၢ်ဒဲးဘးဒီး နတၢ်အုန်
ခိဉ် လီၤမၤလီၤ. ခရံၣ်မၤန့ၢ် တၢ်ကစီဉ်လၢ ပၢ်ကစၢ်ယွၤလၢ “အိဉ်ပတုၣ်
နတၢ်ကတဲၣ်ကတီၤ ဟံၣ်ဒိဉ်ကျိၤသ့ၤလီၤ. အတၢ်အုန်ကွ၊ ခိန်ကွ၊လီၤမၤဒီး
အဝဲတဟဲလၢဘဉ်. ” လၢခံတနွံဝံၤဒီး နမၤန့ၢ်တၢ်အုန်ကွ၊ ခိန်ကွ၊
တဘျီကဒီးလီၤ. ခရံၣ်မၤန့ၢ် တၢ်ကစီဉ် လၢခံတခါလီၤ. “စးထီဉ် အသိတဘျီ,
အဝဲမၤန့ၢ် တၢ်အုန်ကွ၊ ခိန်ကွ၊လီၤ. ” ခရံၣ်ကွ၊ကဒါကွၢ်ဒီး စးထီဉ်

ဘိုထိုင်ကျာဂီၤဘၣ် အယုထီတပျီလီၤ. ခရံၣ်မၤန့ၣ်တၢ်ကစီၣ် အသီတခါ “နကြးအိၣ်ပတုၣ် အဝဲအတၢ် အုၣ်ကျၢၤခိၣ်ကျၢၤ လီၤမၤတဘျီ ကတီၢ်လီၤ.”

ယသ့ၣ်ညါလၢတၢ်အံၤ တၢ်လီၤနံၤတခါလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်နမ့ၣ်န့ၣ်လၢ နလီၤမၤသ့ နတၢ်အုၣ်ကျၢၤခိၣ်ကျၢၤန့ၣ်, နဘၣ်န့ၣ်လၢ တၢ်တခါခါ ဘၣ်ယးဒီး တၢ်အဝဲန့ၣ်လီၤ. ဖဲနအိၣ်ပတုၣ်ဒီး ဆိကမိၣ်လၢ တၢ်အုၣ်ကျၢၤခိၣ်ကျၢၤ လီၤထူလီၤယိၣ် တအိၣ်န့ၣ်, တၢ်မ့ၢ်တၢ်လီၤနံၤတၢ် တခါလီၤ. လံၣ်စီဆုံအပူၤန့ၣ် တသိၣ်လိနီတဘျီလၢ ပှၤလၢအမၤန့ၣ် တၢ်အုၣ်ကျၢၤ ခိၣ်ကျၢၤလၢ အလီၢ်တၢ်န့ၣ်, ကလီၤမၤက့ၢ် တၢ်အုၣ်ကျၢၤ ခိၣ်ကျၢၤလီၤ.

ယတအိၣ်ဒီး နတီၣ်နီၢ်လၢ , နမ့ၣ်ကဲထီၣ် ယွၤအဖိခွါ တဘျီန့ၣ်, နမၤတၢ် ဒဲးဘးဒီး နတၢ်အုၣ်ကျၢၤခိၣ်ကျၢၤ ကလီၤမၤလီၤ. အနီၣ်နီၣ် တၢ်ဂ့ၢ်န့ၣ် လၢအကွၢ် ဆၢၣ်မဲၣ် လိၣ်သးလီၤ. ဖဲပှၤတဂၤမၤန့ၣ် တၢ်အုၣ်ကျၢၤ ခိၣ်ကျၢၤဒီး နၣ်န့ၣ်လၢ တၢ်အုၣ်ခိၣ် ကစၢ်န့ၣ်, အဝဲကဲထီၣ် ယွၤအဟံၣ်ဖိ ယီဖိလီၢ်. ဖဲနအိၣ်သကိးလၢ ယွၤအဟံၣ်ဖိ ယီဖိန့ၣ်, ယွၤကသိၣ်သီန့ၣ် ဖဲနတူၣ်လၢ ကျဲလၢတဘၣ်န့ၣ်.

ပှၤအါဂၤ အိၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဖိ စံးလၢအဝဲသ့ၣ် လၢခီဖျိ တၢ်အိၣ်ဖျဲ ခံစူတစူလီၤ. အဝဲသ့ၣ်စံးလၢ ယွၤအဖိအလံၤ ဘၣ်ဆၣ်, အဝဲသ့ၣ် အတၢ်အိၣ်မူ တအုၣ်သးဒီးသီး အစံးဝဲလီၤ. အဝဲသ့ၣ် တအိၣ်မူလၢ ယွၤအဂီၢ်ဘၣ်. အဝဲသ့ၣ် တပိၣ်ထွဲ ယွၤအတၢ် မၤလိစုကီဘၣ်. အဝဲသ့ၣ် အသးတအိၣ်လၢ ကမၤယွၤ အတၢ်မၤဘၣ်. အဝဲသ့ၣ် အတၢ်အိၣ်မူ အုၣ်အသးလဲ အဝဲသ့ၣ် တလဲခီဖျိ တၢ်အိၣ်ဖျဲဆၢကျၢၤ ခံစူတစူဘၣ်လီၤ.

အဝဲသ့ၣ်လီၤမၤ အတၢ်အုၣ်ကျၢၤ ခိၣ်ကျၢၤအယီ တမ့ၢ်ဘၣ်. အဝဲသ့ၣ်မၤ တၢ်ဒဲးဘးအါဒီး, ယွၤဟံးန့ၣ်က့ၢ် တၢ်အုၣ်ကျၢၤ ခိၣ်ကျၢၤလၢ တမ့ၢ်ဘၣ်. တၢ်ဂ့ၢ်ကီန့ၣ် အဝဲသ့ၣ် တမၤန့ၣ် တၢ်အုၣ်ကျၢၤ ခိၣ်ကျၢၤ နီတပျီလီၤ.

ယွၤကဘၣ် မၤမနုၤလၢ တၢ်အုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤ လီၤထူလီၤယိၣ်လၢ၊ ယွၤ အတၢ်မၤအုၣ်ဒိၣ် ယတၢ်အုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤဒ်လဲၣ်.

မ့ၢ်လၢယွၤအတၢ်အၢၣ်လီၤတဖၣ်အယိ

၁. တၢ်အၢၣ်လီၤလၢ လီၤထူလီၤယိၣ်သးသမူ

“ယစံၣ်ဘၣ်တဲဘၣ်သ့တီၢ်လီၤလီၤ၊
ပှၤလၢအန့ၢ်ဟူၣ်ယကလုၢ်ယကထၢ၊
ဒီးစ့ၢ်က့ၤန့ၢ်က့ၤပှၤလၢ
အမၤလီၤယၢန့ၢ်, အိၣ်ဒီးတၢ်မူလီၤထူလီၤယိၣ်,
ဒီးတဘၣ်ဘၣ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်ယၣ်ဘၣ်.
မ့ၢ်အခိၣ်ဝဲလၢတၢ်သံဆူတၢ်မူအပူၤလီၤ. ” (ယိၤဟၣ် ၅:၂၄)

လံၣ်စီဆုံစံးဝဲ ယမုန့ၣ်ယွၤ အကလုၣ်ကထၢန့ၣ်ဒီး ယမုမၤန့ၣ် ခရံၣ် ကစၢ်ယွၤန့ၣ်, ယဘၣ်ပူၤဖျဲး တၢ်သံဒီး လၢဘုၣ်ဆူသးသမူလီၤ. ခါခဲအံၤန့ၣ် ယမၤန့ၣ် တၢ်အိၣ်မူ လီၤထူလီၤယိၣ် န့ၣ်လီၤ. ယွၤဟ့ၣ်အတၢ် အၢၣ်လီၤလၢ တၢ်အိၣ်မူ လီၤထူလီၤယိၣ်ဆူ ပှၤခဲလၢၣ်မၤန့ၣ် တၢ်အုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤလီၤ. ပသ့ၣ်ညါ ‘တဆီတလဲ အသးနီတဘျီ’ န့ၣ်အခိၣ်ပညီၣ်ဖျါလၢ ‘လီၤထူလီၤယိၣ်’ , တကတၢ် နီတဘျီ န့ၣ်လီၤ. ဖဲယွၤအုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤယၢဒီး, ဟ့ၣ်က့ၤယၢ တၢ်အိၣ်မူလၢ ၁၉၈၁ နံၣ်န့ၣ်, ယွၤဟ့ၣ်ယၢလၢ တၢ်အိၣ်မူ လၢခံကတၢ်, တၢ်အိၣ်မူလၢ တကတၢ်လီၤ. ယွၤစံးလၢ ‘လီၤထူလီၤယိၣ်’ န့ၣ်လီၤ.

၂. တၢ်အၢၣ်လီၤလၢတၢ်စံၣ်ညီၣ်တအိၣ်ဘၣ်

ပထဝီဘၣ် ယွၤအတၢ်အၢၣ်လီၤ လၢခံတခါဖဲ ယိၤဟ့ၣ် ၅:၂၄ , ယွၤအဖိ တဖၣ်, “တဘၣ်တၢ် စံၣ်ညီၣ်ယၢ်ဘၣ်”. ပှၤလၢမၤန့ၢ် တၢ်အုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤ ဆူ လရၣ်န့ၣ် တၢ်စံၣ်ညီၣ်တၢ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် လံၣ်စီဆံၣ်စဲးပဲ ပှၤလၢန့ၣ် ယွၤအကလုၣ် ကထိဒီး ယမ့ၤန့ၣ် ခရံၣ်ကစၢ်ယွၤ လီၤထူလီၤယိၣ်န့ၣ်, တဘၣ် တၢ်စံၣ်ညီၣ်ဘၣ်. ယွၤတစံၣ်ညီၣ်အဝဲ နီတစူဘၣ်. ဆိကမိၣ်ကွၢ်, စးထီၣ်လၢန့ၣ် ၁၉၇၂ ဆူယသံ အမုၢ်န့ၣ်, ယတၢ်အုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤ လီၤမၤသ့လီၤ. ဖဲယဆၢထၢၣ်လၢ ယွၤအမဲၣ် ညါအခါန့ၣ်, ယွၤဆွဲယၤသ့ဆူ လရၣ်လီၤ. အဝဲစံၣ်ညီၣ် ယၤသ့လီၤ. ယွၤမ့ၤမၤန့ၣ် အသိးန့ၣ်, အဝဲတဘၣ် လုၢ်သ့ၣ်ခါပတၢ် ခရံၣ်ကစၢ်ယွၤ အတၢ်အၢၣ်လီၤလၢ တၢ်စံၣ်ညီၣ်န့ၣ် လီၤ. ယတဘၣ် တၢ်စံၣ်ညီၣ် နီတစူဘၣ်.

၃. တၢ်အၢၣ်လီၤလၢယွၤတဟီထီၣ်ကွံၣ်ယၤဘၣ်

“ကယံၢ်ပှၤလၢယပၢ်ဟ့ၣ်လီၤယၤတဂၤလၢလၢန့ၣ်,
ကဟဲဆူယအိၣ်လီၤ. ဒီးပှၤလၢအဟဲဆူ ယအိၣ်န့ၣ်,
ယတဟီထီၣ်ကွံၣ် ဘၣ်အံၤဘၣ်. ” (ယိၤဟ့ၣ် ၆:၃၅)

ယွၤအကလုၣ် ကထိ ဟ့ၣ်တၢ် အၢၣ်လီၤလၢ, ပှၤလၢဟဲဆူ ခရံၣ်အိၣ်ဒီး မၤန့ၢ် တၢ်အုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤန့ၣ် တဘၣ်ဟီထီၣ်ကွံၣ် နီတဘျီဘၣ်. ယွၤအကလုၣ် ကထိတီစူးကီးလၢ ပှၤလၢ အဆၢထၢၣ်လၢ အတၢ်ဒဲးဘး ဖဲယွၤအမ့ၢ်ညါ လီၤ. ယွၤ “ကဟီထီၣ်ကွံၣ်” ဆူ တၢ်ခဲးအချၢပူၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် ခရံၣ်စံးပဲ ဒိးသိးသိးဆူ ကစၢ်ယွၤ အဖိတဖၣ် လၢမၤန့ၢ် တၢ်အုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤလီၤ. ယွၤတဟီထီၣ်ကွံၣ် အဝဲသ့ၣ် နီတစူဘၣ်. ခရံၣ် အတၢ်အၢၣ်လီၤန့ၣ် ယမၤန့ၢ် တၢ်အိၣ်မူ လီၤထူလီၤယိၣ်, ယတထၣ်ဘၣ် တၢ်ဟီထီၣ်ကွံၣ်လီၤ. အဟိသးန့ၣ်, ယန့ၣ်လၢ ယတၢ်အုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤၧ. ယန့ၣ် လၢၣ်လၢၣ် ဆူဆူတသ့ နီတစဲးဘၣ်.

၄. တၢ်အၢၣ်လီၤလၢယတတူၣ်ဆူတၢ်ဟးဂ့ၢ်ဟးဂီၤကွံၣ်နီတစူဘၣ်

“ဒ်ယစံးတုာ်သုအသီးန့ၣ်, ယသိတဖၣ်ဒ်ကနၣ်ယကလုာ်,
ဒီးယသ့ၣ်ညါအီၤ, ဒီးအဝဲသ့ၣ်ပိာ်ယခံလီၤ.
ဒီးယဟ့ၣ်လီၤအီၤလၢ တၢ်မူအထူအယိာ်, ဒီးတဟးဂ့ၣ်တဟးဂီၤ
ဘၣ်ဝဲနီတခီၣ်ဘၣ်. ” (ယိၤဟၣ် ၁၀:၂၇-၂၈)

နမ့ၣ်မ့ၣ် ခရံၣ်ကစၢ်ယွၤအသီး အနီၣ်ကီၢ်န့ၣ်, နကပိာ်ထွဲအခံလီၤ. နမံတပိာ်
ထွဲယွၤအခံန့ၣ် နကစၢ်မ့ၣ်မတၢ် အနီၣ်ကီၢ်န့ၣ် ခူးန့ၣ်တၢ်ဖျါ တၢ်ဂ့ၤဂ့ၤ
ဘၣ်ဘၣ်လီၤ. နမ့ၣ်ကွၢ်ပုၤလၢ နပိာ်ထွဲအခံန့ၣ်, နကသ့ၣ်ညါ နဘၣ်ယးဒီး မတၢ်
လဲၣ်န့ၣ်လီၤ.

ယွၤအတၢ် အၢၣ်လီၤန့ၣ် ပမ့ၢ်လၢ အဖိအလံာ် အဟိသး, ပတတုၤဆူ
တၢ်ဟးဂ့ၣ် ဟးဂီၤကွံာ် နီတစူဘၣ်. အဝဲအံၣ် တမ့ၢ်လၢ ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိတဂၤ,
ခရံၣ်ဖိတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အဒုတဒု, သရိၣ်, မ့ၢ်ဂ့ၤ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ် အတၢ်အၢၣ်လီၤ
တမ့ၢ်ဘၣ်. တၢ်အံၤ ခရံၣ်ကစၢ်ယွၤ အတၢ်အၢၣ်လီၤလီၤ. ခရံၣ်စံးဝဲ “အဝဲသ့ၣ်
တဟးဂ့ၣ် ဟးဂီၤကွံာ် နီတဘျီဘၣ်. ” နံၤသီလၢ ခရံၣ်ကဟ့ၣ် အခွဲလၢ အသီးတဒု
ကဟးဂ့ၣ်ဆူ မ့ၣ်အူရၣ်လနီၣ်ပုၤ နီတစူဘၣ်.

အဟိသး, စးထီၣ်လၢ ယအိၣ်ဖျိၣ်ထီၣ် နံၤသီန့ၣ်, တၢ်ဘၣ်ယိာ် အဂီၢ်လၢ
ယတၢ်အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤ ကလီၤမၤတအိၣ် နီတဘျီဘၣ်. တၢ်ဘၣ်ယိာ် အဂီၢ်လၢ
ယွၤကစံၣ်ညီၣ်ယၤ, မ့ၢ်ဂ့ၤ, ကဟီထီၣ်ကွံာ်ယၤ မ့ၢ်ဂ့ၤ ယွၤပျဲယၤ ဆူတၢ်ဟးဂ့ၣ်
ဟးဂီၤကွံာ် တအိၣ်နီတဘျီဘၣ်. နံၤသီခိၣ်အိၣ်တအိၣ် နီတဘျီဘၣ်. ကဲထီၣ်တသ့
နီတဘျီဘၣ်. ကျဲတဘိလၢ အကဲထီၣ်သ့န့ၣ်, ယွၤမ့ၢ် ပုၤလီတၢ်လီၤ, ဘၣ်ဆၣ်
ယသ့ၣ်ညါလၢ ယွၤတမ့ၢ် ပုၤဒ်န့ၣ်အသိဘၣ်.

မုၢ်လၢခရံၣ်ယုၣ်ၣ်ၣ်အတၢ်ထူကဖၣ်အယိ

မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး ပှၤတဖၣ် ဟံးထီၣ် ကွံၣ်လၢဂ်န့ၣ်လီၤ.
ဒီးယုၣ်ၣ်ၣ်ၣ်အ “မိၣ်ဒီး စံးဝဲဒၣ်, ပၢ်ဇၢ, ယစံးထီၣ်ပတြၢ
နဘျးနဖိၣ်, လၢနကန့ၣ်ယကလုာ်တဘိယုာ်လီၤ.
ဒီးယသ့ၣ်ညါလၢ နကန့ၣ်ဒၣ်ယကလုာ် တဘိယုာ်လီၤ.
မုၢ်ဒ်သီး ပှၤဂီၢ်မုၢ်ဒ်ဝဲး တရံးယၤအံၤ,
ကန့ၣ်ဝဲလၢ နမၤလီၤယၤဒီး,
ယစံးတၢ်လၢ အဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်လီၤ. ” (ယိဟၣ် ၁၁၄၁-၄၂)

ပသ့ၣ်ညါလၢ ကစၢ်ယုၣ်ၣ်ၣ် အတၢ်ထူကဖၣ် အယိတၢ်စံးဆၢ အိၣ်လီၤ.
ပၢ်ကစၢ်နၤဟူ ခရံၣ်အတၢ်ထူကဆၣ်ဒီး စံးဆၢဝဲထီၣ်လီၤ. အဆၢဒိၣ်အဝဲအံၤန့ၣ်,
ခရံၣ်မၤမူထီၣ်က့ၢ် စီၤလါစရူး (Lazarus) လၢတၢ်သံလီၤ. ယွၤအတၢ်ထူကဖၣ်
တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ပီၢ် အိၣ်ခဲခါလီၤ. တၢတခါန့ၣ် ပှၤအိၣ်လၢဖဲအံၤဖဲန့ၣ် ကသ့ၣ်ညါ
ယွၤစံးဆၢတၢ်ထူကဖၣ်ဒီး, ပၢ်ဖျါထီၣ် ယွၤအတၢ်လၢတၢ်ကပီၤလီၤ. ခံတခါန့ၣ်,
အဲၣ်ဒီးမၤသ့ၣ်ညါ ပှၤဂၤလၢ ကစၢ်ယွၤနၤဟူ ပတၢ်ထူကဖၣ်ဒီး စံးဆၢဝဲထီၣ်လီၤ.
မၤဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်က့ၢ် န့ၣ်မုၢ်လၢ တၢ်အဒိၣ်တမံၤ န့ၣ်လီၤ.

“ယဃုတၢ်လၢအဂီၢ်လီၤ. ယတယုဘၣ်တၢ်လၢ ဟီၣ်ခိၣ်အဂီၢ်ဘၣ်,
မုၢ်လၢပှၤလၢနဟ့ၣ်ယၤတဖၣ်အဂီၢ်လီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ,
မုၢ်နတၢ်လီၤ. ဒီးကယံၢ်ယတၢ်ခဲလၢန့ၣ်မုၢ်နတၢ်, ဒီးနတၢ်မုၢ်ယတၢ်,
ဒီးယဒီးတၢ် လၢကပီၤလၢ အဝဲသ့ၣ်အပူၤလီၤ. ဒီးယတအိၣ်လၢဘၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်အချၢဘၣ်.
မုၢ်အဝဲသ့ၣ်တဆၣ်အံၤ, အိၣ်ဝဲလၢဟီၣ်ခိၣ်အချၢ, ဒီးယဲဒၣ်အံၤ, ယက့ၤထီၣ် ဆူနအိၣ်လီၤ.
ပၢ်စီဆဲး, ပှၤလၢနဟ့ၣ်လီၤယၤတဖၣ်န့ၣ်, ဒ်သီးအတကထီၣ် တၢ်တမံၤယီ,
ဒ်နၤဒီးယၤအသီးဒီး, အံၤက့ၤ
က့ၢ်က့ၤအံၤလၢနမံၤအပူၤတက့ၢ်. ဖဲယအိၣ်ဒီးလီၤလၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢန့ၣ်,
ယအံၤက့ၤက့ၤအံၤလၢနမံၤအပူၤလီၤ. ပှၤလၢနဟ့ၣ်လီၤယၤ တဖၣ်န့ၣ်,
ယပၤလံအံၤလံ, ဒီးမုတမုၢ်ဘၣ်တၢ်ဟးဂီၤအဖိခွါတဂၤ,
ဒ်သီးလံၣ်ကလၢထီၣ်ပှၤထီၣ်ဒီး, တဟါမၢ်ဘၣ်နီတဂၤဘၣ်. ” (ယိဟၣ် ၁၅၉-၁၂)

ဖဲအဆာ အဝဲအံးန့ၣ်, တၢ်ဆာကတီၣ် ပူၣ်ထီၣ်လၢ ယွၢ်ဟ့ၣ်လီၤအတၢ် အိၣ်မူလၢ ထူၣ်ဆူညါလီၤ. တၢ်သံဒီး တၢ်ဝဲဆာထၢၣ် သမူထီၣ်က့ၤ ဝံးဒီး, ခရံၣ်ကက့ၢ်ဆူ မူခိၣ်အိၣ် သကိးလၢ ကစၢ်ယွၢ်လီၤ. ဖဲအဆာဖိ တဖၣ်န့ၣ် ယွၢ် ဆူလီၤ အပျဲအဘီၣ်ဆူ ပၣ်ကစၢ် အစုပျဲလီၤ.

*“ဒ်သီးနကဟံးထီၣ်ကွံၣ် အီၤလၢဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ်, ယတယုဘၣ်,
မ့ၢ်လၢနကအံၤက့ၤကွၢ်က့ၤအီၤ, ဒ်သီးတၢ်အာတၢ်သီ
သ့တဘၣ်အီၤတဂ့ၤန့ၣ်လီၤ. ” (ယိၤဟၣ် ၁၈၃၅)*

ပၢ်ကစၢ် အံၤက့ၤက့ၤပၤ ပၤတဂၤလၢ မနုၤအဂီၢ်လဲၣ်. အခိပညီလၢ, အဝဲဘၣ်အိၣ်ခိး တုၤလၢအဝဲသံဒီး, သ့ၣ်ညါဖျါထီၣ်လၢ တုၤဆူ မူခိၣ်မ့ၢ်ဝ့ၢ် လရၣ် မ့ၢ်ဝ့ၢ်ဒၤ. ယုၣ်ရှုခရံၣ် ဘါယွၢ်လၢ ကစၢ်ယွၢ်ကလဲၤကိး အပျဲအဘီၣ် ဆူဟီၣ်ခိၣ်ချၢ အချာတမ့ၢ်ဘၣ်, ကအံၤက့ၤ ကွၢ်က့ၤ အဝဲသ့ၣ်ဒ်သီး ကပူၤဖျဲလၢ မူကီၤလံၤ အတၢ်စိကမိၤလီၤ.

*“ယတယုဘၣ်ထဲအဝဲသ့ၣ် အဂီၢ်ခိၣ်ဘၣ်,
မ့ၢ်ပုၤလၢအစ့ၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤယၤလၢ အဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်ခိၣ်ဘၣ်,
မ့ၢ်ပုၤလၢအစ့ၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤယၤလၢ အဝဲသ့ၣ်
အကလုၢ်အကထါ အပိစ့ၢ်ကိး” (ယိၤဟၣ် ၁၈၃၂၀)*

တၢ်တနံၣ်န့ၣ်, ယုၣ်ရှုခရံၣ် ဘါယွၢ်လၢ အပျဲအဘီၣ်အဂီၢ် ထာတခါ တမ့ၢ်ဘၣ်. ပုၤခဲလၢၣ် အစ့ၢ်န့ၣ်လၢ ယွၢ်အကလုၢ်ကထါ ဖဲအဖဲအဖုအစိ ဆူခါခဲအံၤ ခုၣ်ဖိထာဖိတဒုၣ်လီၤ. ပုၤကိးဂၤလၢ မၤန့ၢ်ယွၢ် အကလုၢ်ကထါန့ၣ် မၤန့ၢ် တၢ်အိၣ်ဖျဲဆာက့ၢ် လၢခံတပျီဖဲ ကစၢ်ယွၢ် အသးစိဆုံလီၤ. နမ့ၢ်မၤန့ၢ် တၢ်အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤန့ၣ်, ယွၢ်ဘၣ် ထုကဖၣ်လၢ နဂီၢ်လီၤ.

ယှဉ်နှိုင်းရုံ အတတ်ထုကဖန်နှင့် ပကမာနာ ပင်ကစာ အတတ်အံ့ကွာ
ကွာကွာလီ။ ယွှာအတတ် ထုကဖန်နှင့် တင်စံးဆာအိန် ထီထီလီ။ တင်အံ့ တင်သိန်
တင်သီလာ အကါဒိန်ဒီး၊ ကစာယွှာဟ့ဉ်ပှာ တင်စံးဆာလီ။

“ယွှာပကစာ ယှဉ်နှိုင်းရုံအပင်၊ မိအဘဉ်တင်ဆိန်ဂုတကွာ၊ အဝဲဒဉ်၊
ဒ်အတတ်သးကညီဒိန်အသီး၊ မာလိန်ထီဉ်ကဒီးပှာလာ
တင်မုာ်လင်အမူပှာ၊ လာယှဉ်နှိုင်းရုံအတတ်ဂါဆာထာဉ်လာတင်သံအယံ၊
ဒီးတလီညှံးဘဉ်အပှာ၊ လာတင်ပင်ဝဲလာသူဂီာ်လာမူခိဉ်လီ။ သူဘဉ်တင်ပာသူလာယွှာ
အစိအကမီလာ တင်နင်အယံ၊ ပာ်လာတင်အုဉ်ကွာခိဉ်ကွာလော အအိဉ်ကတဲဉ်ကတီ၊
အသးလာ အကဘဉ်တင်လိဉ်ဖျါထီဉ် အံ့ဖဲတင်ကတင်
အဆာအကတီာ်လီ။ ” (၁ ပုးတရူး ၁၃-၅)

ကစာယွှာအာဉ်လီ ပှာလာမာနာ တင်အိဉ်ဖျဲဆာကွာ ခံဘျီတဘျီနှင့်
မုာ်ကစာယွှာ အဟံဉ်ဖိယီဖိဒီး ကမာနာ တင်ထူးတင်တီာ်လာ တဟးဂူဉ် ဟးဂီာ်လီ။
တင်အံ့ တင်ထူးတင်တီာ်လာ တဟးဂူဉ်ဟးဂီာ်၊ တင်လာဟးဂီာ် ကယီကယီ တသ့၊
တင်လာ လီမာ်တသ့၊ ဟါမာ်တဒကွံဉ် ကယီကယီ တသ့ နှဉ်လီ။ တင်အံ့ တင်ထူး
တင်တီာ်လာ အိဉ်အနီာ်ကီာ်ဒီး အိဉ်ကွာ အိဉ်ခိးလီ။ တင်ထူး တင်တီာ်အံ့ အိဉ်လာ
မူခိဉ်ဒီး ပင်ဖျိဉ်ပင်တံာ်လာ ပှာမာနာ “တင်အံ့ ကွာကွာကွာ” လာကစာယွှာ
အတတ်စိကမီ အသီးလီ။

အနီာ်နီာ်နှင့် စီပုးတရူးစံးဝဲ ဒ်သီးသဖဲ ယှဉ်နှိုင်းရုံ ဘါထုကဖန်လာ
(ယီဟဉ် ၁၈) နှဉ်လီ။ ပင်သုဉ်ပင်သးတင်တလာ ယွှာအတတ်စိကမီ
အံ့ကွာကွာကွာ ပဝဲသုဉ်လီ။ ပမုာ်မာနာ တင်အံ့ကွာ ကွာကွာလာ ပှာဟီဉ်ခိဉ်ဖိ
အတတ်စိကမီဒီး သရိဉ် အတတ်စိကမီနှင့်၊ ပကတုာ်ဆူ တင်ကီတင်ခဲ ဖးဒိဉ်
လီ။ ဘဉ်ဆဉ် ယွှာစံးလာ ပမာနာ တင်အံ့ကွာ ကွာကွာဖဲ ကစာယွှာ အတတ်
စိကမီလီ။ ကစာယွှာ အတတ်စိကမီနှင့် တလာထီဉ် ပှာထီဉ်ဘဉ် နီတဘျီဘဉ်။

“ဒီးဘဉ်တၢ် ဆဲးဖျိအံၤ လၢပတၢ် ကမၢ်အယိ, ဒီးဘဉ်တၢ်မၤ
သဘံးအံၤ လၢပတၢ် ဒဲးဘးအယိလီၤ. တၢ်သိၣ်ယိၣ်ဘဉ်ယးဒီး ပတၢ်ယူတၢ်ဖိးန့ၣ်
အိၣ်ဝဲလၢအလီၤ, ဒီးပဘျီကျၢလၢအဘဉ်တၢ်အယိန့ၣ်လီၤ. ပဝဲဒၣ်အံၤ, ဒ်သိအသိးန့ၣ်
ပဟးဖျိးကျဲ ခဲလၢၣ်လံ. ပလဲၤကပၤပၤတဂၤလၢ အကျဲဒၣ်ဝဲ,
တဂၤလၢအကျဲဒၣ်ဝဲစ့ၣ်စ့ၣ်လီၤ. ဒီးယွၤပၣ် ပတၢ်အတၢ်သီ ခဲလၢၣ်လၢအလီၤလီၤ. ”
(ဝံယရှါယၤ ၅၃:၅-၆)

ပှၤတနီၤ ဆိကမိၣ် ကမၢ်လၢ အဆၢဒိၣ် အဝဲအံၢ် တဲဖျါထီၣ် တၢ်မၤ
ဘျီကျၢ နီၣ်ခိနီၣ်ခိ အဂ့ၢ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ် အဆၢဖိအဝဲအံၢ် တဲဖျါဆ့ၣ်လၢ ပတၢ်ဒဲးဘး
အဂ့ၢ်လီၤ. ဝံယရှါယၤ အတၢ်တဲဖျါဖၤ တၢ်မၤဘျီကျၢန့ၣ် သးစီဆ့ၣ် အတၢ်မၤ
ဘျီကျၢလီၤ. တၢ်အံၤ တၢ်မၤဘျီကျၢလၢ ပလိၣ်ဘဉ် မ့ၢ်လၢ ပတၢ်ဒဲးဘး အိၣ်လၢ
ပသးဖျါဒိး ပသးသမူလီၤ.

“ကထံၣ်ဘဉ်အသ့ၣ်အသးအတၢ်မၤ,
ဒီးကမံၣ်သ့ၣ်မံၣ်သးလီၤ. ယခုတီၤပှၤလီၤကပၣ်တီပၣ်လီၤ
ပှၤအါဂၤလၢအတၢ်သ့ၣ်ညါ,
ဒီးကစိၣ်အတၢ်အတၢ်သီလီၤ. ” (ဝံယရှါယၤ ၅၃:၁၁)

ဒ်သိး ယုၣ်ရွှေခရံၣ် တူၢ်ဘဉ်တၢ်သံဖဲ ထူၣ်စုညါလၢ ကရၢနီၣ် အတၢ်
လူၢ်ခိၣ်ဒီး, ဘျးလီၤစၢဖၤ မူခိၣ်ဒီး ဟီၣ်ခိၣ် အကဆူးလီၤ. ပပၢ်ကစၢ် ဟံးန့ၢ် ပိၣ်ခွါ,
ပိၣ်မုၣ်, ဖိသၢ်ခဲလၢၣ်, စီၤအၤဒၣ် အထူထံးလၢ အိၣ်ဖျဲၣ်ဝံၤ, ကအိၣ်ဖျဲၣ်ထီၣ် ခဲလၢၣ်
အတၢ်ဒဲးဘးဒီး ဟ့ၣ်လီၢ်ဆူ ယုၣ်ရွှေခရံၣ်လီၤ.

ဖဲယွၤအိၣ်လၢ ထူၣ်စုညါ အဖီခိၣ် သၢန့ၣ်ရံၣ်န့ၣ်, ဟီၣ်ခိၣ် ဒီဘ့ၣ်ညါ
ခဲးလီၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဒီး လီၤလၢ တကပီၤလၢဘဉ်. ဖဲခရံၣ် ဘဉ်ဘျးလီၤစၢလၢ

ထူ၍စုညါအခါ၊ ကစၢ်ယွၤ ဟံၣ်န့ၣ် ပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခဲလၢၣ် အတၢ်ဒဲးဘးဒီး၊ ပၣ်လီၤဆူ ကစၢ်ယုၣ်ခဲရံၣ် အဖဲဘၣ်ခိၣ်လီၤ. ခရံၣ်ပၣ်ဖျါထီၣ်အသးဒီး ပှၤကညီအသီးဒီး တူၣ်ဘၣ် ပတၢ်မဲၣ်ဆွဲးဒီး တၢ်သိၣ်ဃီၣ်လၢ ပဂီၢ်လီၤ. ယွၤဟ့ၣ်လီၢ် ပတၢ်ဒဲးဘး အကမ့ၣ်လီၤ. တၢ်ဆၢကတီၢ် အဖျါဖဲ ဝဲန့ၣ်ရံၣ်န့ၣ်, ယုၣ်ခဲရံၣ် တူၣ်ဘၣ်လရံၣ် အတၢ်စ့ၣ်ညီၣ် ခဲလၢၣ်လၢ ပဂီၢ်လီၤ. ယွၤဟ့ၣ်လီၢ် ပတၢ်ဒဲးဘး လၢခဲကတၢ် အိၣ်စ့ၢ်ကိးတၢ် လၢပကမၢ်အိၣ်တီၢ် ပပၢ်ဟ့ၣ်ဆူ ကစၢ်ယွၤလီၤ.

အဟံၣ်သး လံၣ်စီဆံၣ်စံးဝဲ, “ပၢ်ကစၢ် ထံၣ်ဘၣ် ယုၣ်ခဲရံၣ် အတၢ်တူၢ်ဖဲ အနီၣ်သးဆါ အုၣ်ထုးဒီး အသ့ၣ်မံ သးမံလီၤ.” ပၢ်ကစၢ် အသ့ၣ်မံ သးမံလၢ ယုၣ်ခဲရံၣ် အတၢ်ဟ့ၣ်လီၢ် န့ၣ်လီၤ.

*“အဂ့ၢ်ဒိအံၤ, အအံၤမ့ၢ်ယသ့ၣ်ဘၣ်လးဒီး
တၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤအသီ, လၢအဘၣ်လူလီၤအသးလၢပှၤအါဂၤ
အဂီၢ်လၢတၢ်ပျၢ်တၢ်ဒဲးဘးအဂ့ၢ်လီၤ. ” (မးသဲ ၂၆:၂၈)*

ယုၣ်ခဲရံၣ် အိၣ်သကိး ဘျီၣ်လဲၤကပၣ် ဝံၤန့ၣ်, အဝဲပျၢ်ကွံၣ် စီယုဒ ပှၤလၢဆါလီၤအိၣ် ကွံၣ်ယွၤလီၤ. စီၢ်ယုဒလဲၤဝံၤဒီး, ယွၤ(အိၣ်ပူၣ်) သကိးလၢ အပျဲၢ်အဘီၣ် တဆံခဲဂံၢ်လီၤ. အဆီန့ၣ်, ယွၤဟ့ၣ် ကိၣ်ဆူ အပျဲၢ်အဘီၣ်လၢ တၢ်ကတီၢ်, “ဟံးန့ၣ်အိၣ်တက့ၢ်. အအံၤမ့ၢ်ယနီၣ်ခိၣ်လီၤ.” ဝံၤဒီး, ယွၤဟ့ၣ်လီၤဒီး လၢစပံးထံဒီး စံးဝဲ, “အအံၤမ့ၢ် ယသ့ၣ်, လၢအဘၣ်လူလီၤ အသးလၢတၢ်ပျၢ် တၢ်ဒဲးဘး အဂီၢ်လီၤ.”

ကၢသိၣ်လုၣ် တၢ်အိၣ်ဖျိၣ် မၢ်ကမၢ်တၢ်အိၣ် ဖဲအံၤလီၤ. အဝဲသ့ၣ် သိၣ်လိဝဲလၢ, ယွၤလဲလိၣ် စပံးထံဆူ အသ့ၣ်ထံလီၤ. ယွၤဟ့ၣ် အနီၣ်ခိၣ်လၢ ကအိၣ် အဂီၢ်လီၤ. အယီၣ်န့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်သိၣ်လိ ပှၤအါဂၤလၢ ပှၤလုၢ်တၢ်အိၣ် ဆိၣ်က့ၤ ကိၣ်ဒီး စပံးထံဒီး, အဝဲသ့ၣ် လဲလိၣ်ဆူ ယွၤအနီၣ်ခိၣ်ခိၣ် ဒီးယွၤ အသ့ၣ်ထံလီၤ.

တၢ်သိၣ်လိ လၢအလီၤန့ၣ်တသ့န့ၣ် ထံၣ်ဘၣ်လၢ အဆၢဖိၣ်လီၤ. ယွၤအိၣ်မူခါ ဟ့ၣ်လီၤလီၤဒီးဆူ အဝဲသ့ၣ်လီၤ. မ့ၢ် အသ့ၣ် အနီၣ်ကီၢ်န့ၣ်, ယွၤသံ တုၢ်လံလီၤ. ယွၤစံးလၢ, “စပံးထံ လီၤဒီးအဝဲအံၤ ဟ့ၣ်တၢ် အိၣ်လၢ ယသ့ၣ်ထံလီၤ.”

ယွၤတဟ့ၣ် အနီၣ်ခိၣ် လၢကအိၣ်အဂီၢ် ဖဲအဝဲ ဟ့ၣ်ကိၣ်လၢ ကအိၣ် အဂီၢ်လီၤ. အဝဲဟ့ၣ် အဒိဆူ အပျဲၣ်အဘိၣ်လီၤ. ယ့ၣ်ရှုခရံၣ် ဟ့ၣ်လီၤ တၢ်အဒိလၢ အနီၣ်ခိၣ်သိး အနီၣ်ခိၣ်ဘၣ် တၢ်မၤကၢ်လၢ အဝဲသ့ၣ် အဂီၢ်လီၤ. အပျဲၣ်အဘိၣ် သ့ၣ်ညါလၢ တၢ်အံၤတမ့ၢ် ခရံၣ်အနီၣ်ခိၣ်န့ၣ်လီၤ.

အဆၢဖဲဖဲန့ၣ်န့ၣ်, ယွၤဟ့ၣ် တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ပီၢ်လၢ လူလီၤအသ့ၣ်လၢ ထုၣ်စုညါ အဖိခိၣ်, လၢတၢ်ပျဲၣ် တၢ်ဒဲးဘး အဂီၢ်လီၤ. အဝဲလူလီၤ အသ့ၣ်န့ၣ် မုးသးကွံၣ်စိၣ်ကွံၣ် ပတၢ်ဒဲးဘးန့ၣ်, တၢ်လၢပကပၤမၤ အိၣ်ဒိၣ်န့ၣ်. တအိၣ်ဘၣ်, တၢ်လၢကပမၤ တအိၣ်လၢဘၣ်.

ဖဲ(ယိၤဟ့ၣ် ၁၉:၃၀)န့ၣ်, ယ့ၣ်ရှုခရံၣ် စံးဝဲဒၣ်, “တၢ်လဲၤထီၣ် ပျဲၤထီၣ်လဲၤ.” ဒီးဖျးလီၤအခိၣ်, ဒီးဟ့ၣ်လီၤကွံၣ် အသးလီၤ. ယ့ၣ်ရှုခရံၣ် မၤဝံၤ အတၢ်မၤလၢ ပၢ်ကစၢ်မၤဖဲ ကမၤလၢ ဟီၣ်ခိၣ်ချဲလီၤ. အတၢ်မၤန့ၣ်, ကဘၣ်တူၣ်လိၣ် တၢ်စံၣ်ညီၣ်လၢ ပတၢ်ဒဲးဘးဆူ ယ့ၣ်ရှုခရံၣ် အဖိခိၣ်လီၤ. ဒီးပၢ်ကစၢ် ထံၣ်ဘၣ် ယ့ၣ်ရှုခရံၣ် အတၢ်တူၢ်ဖဲ အနီၣ်သးဆါ အုၣ်ထုးဒီး အသ့ၣ်မံ သးမံလီၤ ယ့ၣ်ရှုခရံၣ် အတၢ်ဟ့ၣ်လီၤ န့ၣ်လီၤ.

ခါခဲအံၤ, ယဆၢထၢၣ်ဖဲ ပၢ်ကစၢ်အမဲၣ်ညါဒီး ယုကညးလၢ ကပျဲၣ်ကွံၣ် ယတၢ်ဒဲးဘးအဂီၢ်လီၤ. တမ့ၢ်လၢ ယကဟ့ၣ် ယတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ဝါ ဒီးကဟ့ၣ် ယမၤတၢ်လၢ ယွၤအဂီၢ်ဘၣ်. တၢ်တဖၣ်အံၤ အခိၣ်ပညိတအိၣ်လၢ ကစၢ်ယွၤ အဂီၢ်ဘၣ်.

ဖဲယလဲၤဆူ ယွၤအအိၣ်န့ၣ်, ယဟ့ၣ် ယ့ၣ်ရှုခရံၣ် လုၢ်ထီၣ် အသးလီၤ. ယ့ၣ်ရှုခရံၣ် အတၢ်ဟ့ၣ် အယိၣ်န့ၣ် တၢ်အုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤ လီၤထူလီၤယိၣ်ဒီး, ယသ့ၣ်ညါ ယွၤအကလုၢ် ကထါဘၣ်န့ၣ် လီၤ.

တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီခဲစး

တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢ တၢ်ဘၣ်ယိၣ် ဘၣ်ဘီခဲစး စံးဝဲတၢ် နဟ့ၣ်တၢ်အပူၤ ခံပျီလၢ လၢ်ကွီၢ်မ့ၣ်တခါအဂီၢ် တန့ၢ်ဘၣ်. အဒိ ပှၤဖိၣ်န့ၣ်လၢ နီတၢ်အချူလီၤ.

ပျံ့စပ်ညှိတမ်းလော “နယုကညးဒ်လော” ဒ်နစံးဆာလော, “ယတၢ်ကမၢ်အိၣ်, သါကညိၣ်ယတက့ၤ.” အဝဲစံးလော, “နကဘၣ်ဟ့ၣ် ၁၅၀သီဒီး, စ့ဒီလၢၣ်၁၅၀လီၤ.” အဟံၣ်န့ၣ် လဲၤဆူယိၣ်ပူၤ အသီ၁၅၀ဒီး ဟ့ၣ်စ့ဒီလၢၣ် ၁၅၀လီၤ. နကဘၣ်ဟ့ၣ်လော နတၢ်ကမၢ်အဂီၢ်လီၤ.

နက့ၢ်တူၤဟံၣ်ဝံၤ လၢခံတနံၤဒီး, ပျံ့ပၤကီၢ်ခွါလၢ ဖဲမဟါကၢၣ်တဂၤ ဟဲဆူနအိၣ်ဒီး ဟဲဖိၣ်နၤလၢ နီတၢ်အချူအဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. နတၢ်အိၣ်လၢ နဟ့ၣ်စ့ ဒီးနအိၣ်လၢ ယိၣ်ပူၤဝံၤလီၤ. ဘၣ်ဆၣ် အဝဲတွံၣ်နၤဒီး နဘၣ်ဆၢထၢၣ်ဖဲ ပျံ့စပ်ညှိ တၢ်လၢ မဟါကၢၣ်တဂၤဒီး နကျဲးစၢ်း တဲနၢ်ပၢၢ်လၢ နဟ့ၣ်စ့ ဒီးနအိၣ်လၢ ယိၣ်ပူၤဝံၤလီၤ. ဘၣ်ဆၣ် ပျံ့စပ်ညှိတၢ် ဆၢနၤဆူ ယိၣ်ပူၤ အသီ၁၅၀ လၢခံ တဖျါလီၤ. ဘၣ်စံးဘျးလၢ တၢ်ဒ်အံၤ တကဲထီၣ် အသးလၢ ကီၤအမဲရံၣ်ကါ လၢ တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢ တၢ်ဘၣ်ယိၣ် ဘၣ်ဘီခဲစး အဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. နတလိၣ် ဟ့ၣ်ဘၣ် ခံဘျီလၢ တၢ်ကီၢ်အဂီၢ်ဘၣ်.

တၢ်အုၣ်က့ၤဒိၣ်က့ၤ လီၤထူလီၤယိၣ်န့ၣ် မၤန့ၢ်မန့ၤလဲၣ်. ယမုန့ၣ်လၢ ပျံ့တဂၤ မၤန့ၤတၢ်အုၣ် က့ၤဒိၣ်က့ၤတသီဒီး လီၤမၢ်အတၢ်အုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤ လၢခံတသီန့ၣ်, တၢ်ကဲထီၣ် ယန့ၣ်လၢ ယွၤအတၢ်ဟ့ၣ် လၢယဂီၤန့ၣ် မ့ၢ်လၢ တနံၤအံၤဒီး တမ့ၢ်လၢ ခဲမုၢ်ဆုၣ်အဂီၢ်ဘၣ်. အတၢ်တုၣ်သံန့ၣ် တလၢပျဲလၢ ပဂီၢ်ဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ် ယွၤစံးဝဲ ခရံၣ်အတၢ်ဟ့ၣ် လၢပတၢ်ဒဲးဘး အဂီၢ်န့ၣ် လၢပျဲလၢ ပဟီၣ်ခိၣ်ဖိ ခဲလၢၣ်အဂီၢ်လီၤ.

ယယုထၢထီၣ် ဒ်သီးယကနၣ် ကစၢ်ယွၤဒီး အကလုၣ် ကထါလီၤ. လံၣ်စီဆံ့ တဲဖျါထီၣ် ဖျါဖျါဖျါလၢ ခရံၣ်ဟ့ၣ်လီၤလၢ ယတၢ်ဒဲးဘးခဲလၢၣ် အဂီၢ်လီၤ. အဝဲတုၣ်ဘၣ် တၢ်သံလၢ ထုၣ်စုညါ အဖီခိၣ်န့ၣ် ကသူးစိၣ်ကွံၣ် ယတၢ်ဒဲးဘး ခဲလၢၣ်အဂီၢ်လီၤ. ပၢ်ကစၢ် ထံၣ်ဘၣ် ယုၣ်ရှူခရံၣ် အတၢ်တူၢ်ဖဲ အနီၣ်သးဆါ အုၣ်ထူးဒီး အသ့ၣ်မံ သးမံလီၤ. မိၣ်န့ၣ်ဒီး, ယွၤအၢၣ်လီၤလၢ အကလုၣ် ကထါပူၤလၢ အဝဲဟ့ၣ်န့ၢ် ယတၢ်ဒဲးဘး အဂီၢ်ဒီး ယတလိၣ် သးကီၢ်လၢ ယတၢ်အုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤ ကလီၤမၢ် န့ၣ်လီၤ.

ယှဉ်နှိုင်းရုံ တွင်ဘက်တင်သံလှ၊ ထုတ်စုညါအဖီခိန် ဖိသီးကဟွန်လှ၊ ပတင်ဒဲးဘး အဂီၢ်လီၤ. အဝဲသံဆိယံၣ်ဒီး သံဖဲတချး ယဟဲတုၤဆူ ဟီၣ်ခိန်ချါ အခါလီၤ. ဖဲအဝဲသံန့ၣ်, ယတင်ဒဲးဘး အိၣ်ဒုၣ်လှ၊ ခါဆူညါန့ၣ်လီၤ. ယှၤဟွန်လှ၊ ယတင်ဒဲးဘးအဂီၢ် ဖဲယအိၣ်ဖျဲၣ်ထီၣ်ဒီး မၤန့ၣ်တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤလှ၊ ဝဲၣ်ရၢဝဲန့ၣ် တကတီၢ်, ဟွန်စ့ၢ်ကိးဝဲ ဖဲဝဲၣ်ရၢဝဲန့ၣ်တီၤ ဆူတန့ၢ်အံၤဒီး, တုၤလှယသံအနံၤလီၤ.

ယှၤအတၢ်ဟွန်ထာတခါလှယတင်ဒဲးဘးအဂီၢ်

ခရံၣ်အတၢ်သံန့ၣ် တၢ်ဟွန်ထာ တခါလှ ယတင်ဒဲးဘးလီၤ. နမ့ၣ်ကွၢ်ယု နလံၣ်စီဆုံ ဒီဘုၣ်ညါန့ၣ်, တၢ်ဟွန်လှ နတင်ဒဲးဘးလှ ကျဲအဂၤ နကွၢ်ယု တထံၣ်ဘၣ်.

ကျဲအိၣ်ခံၣ်လှ နတင်ဒဲးဘးအဂီၢ်လီၤ. တာတခါန့ၣ် နဟွန်ခရံၣ်အခွဲးလှ ကဟွန်လီၢ် နတင်ဒဲးဘး အဂီၢ်လီၤ. ခံတခါန့ၣ် နလှဆူ လရံၣ်ဒီး တဟွန်လီၤ ခဲလၢလှ နတင်ဒဲးဘး အဂီၢ်လီၤ. တၢ်ဆာကတီၢ်လှ နကတုၢ်ဘၣ်လှ တၢ်ဟွန်လီၢ် နတင်ဒဲးဘး ခဲလၢလှတအိၣ် နီတဘျီဘၣ်လီၤ.

ဆိကမိၣ်ကွၢ် နအိၣ်လှ လရံၣ်လီၤထူလီၤယိၣ် လှကဟွန်လီၢ် နတင်ဒဲးဘး အဂီၢ်လီၤ. ဖဲယှဉ်နှိုင်းရုံ ဘၣ်စဲးလီၣ်လှ ထုၣ်ဆူညါအဖီခိန် ဖဲသၢန့ၣ်ရံၣ် တၢ်ဆာကတီၢ် အဖုၣ်ခါ, အဝဲဟွန်လီၢ် အသးလှ ယတင်ဒဲးဘး, နတင်ဒဲးဘး, ဒီး ဟီၣ်ခိန် ဒီဘုၣ်ညါ အတင်ဒဲးဘးလီၤ. တၢ်ဆာကတီၢ်လှ အဝဲမၤန့ၣ် ပဂီၢ်လှ ပမၢ်တသ့ လီၤထူလီၤယိၣ်လှ လရံၣ်လီၤ.

ယမ့ၣ်န့ၣ်လှ ယတင်အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤလီၤမၢ်ကွံၣ် သ့န့ၣ်, ယဘၣ် နှံၣ်စ့ၢ်ကိးလှ ယကပၣ်မၤ တၢ်တခါခါလှ ကမၤစၢ်က့ၤ ယသးလီၤ. ခရံၣ်အတူၣ် သံန့ၣ် တလှပှဲၤလှ ယဂီၢ်အယိဘၣ်. ယကဘၣ်မၤအါထီၣ် တၢ်တခါခါဆူ ခရံၣ်ယှဉ်နှိုင်းရုံ အတၢ်မၤလှ ယတင်အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤ အဂီၢ်လီၤ.

တၢ်နီတမံ၊ တအိၣ်လၢ ကဘၣ်မၤအါထီၣ် ဆူကစၢ် ယုၣ်ရှုခရံၣ် အတၢ်မၤ ကဝံၤအသိးလီၤ. အယီၣ်န့ၣ်, ယန့ၣ်ဆူၣ်လၢ, ပှၤလၢ အိၣ်ဖျဲၣ်ဆၢက့ၤ ခံစူတစူန့ၣ် တလီၤမၤ အတၢ်အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤ နီတစူဘၣ်. အဝဲမုလီၤမၤ အတၢ်အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤန့ၣ်, ခရံၣ်ယုၤ အတၢ်ဟ့ၣ် တၢ်ဘၣ်ဒိတအိၣ်လၢဘၣ်.

“မ့ၢ်မတၢ်ကပတ်တၢ် ကမၢ်လၢပှၤလၢ ယုၤယုၤထၢအံၤ
အလီၤတဂၤလဲၣ်. ပှၤလၢအပတ်တီပတ်လီၤတၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ယုၤလီၤ. မ့ၢ်မတၢ်ကစံၣ်
ညီၣ်ခၢ်တၢ်တဂၤလဲၣ်. ပှၤလၢအဒီးသံအသးလၢပဂီၢ်န့ၣ်,
မ့ၢ်ခရံၣ်လီၤ. လၢန့ၣ်အခိၣ်တလိၣ်, ဝဲၤဆၢထၢၣ်က့ၤဝဲ, ဒီးဆူၣ်နီၤဝဲလၢယုၤအစူထွဲ,
ဒီးယုတၢ်လၢပဂီၢ်လီၤ. ” (ရီမုၤ ၈:၃၃-၃၄)

“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, တၢ်အလီၢ်ဖီဆ့ၢ်, တၢ်မၤလၢပစု, လၢအမ့ၢ်တၢ်နီၢ်နီၢ်အဒိအတံၣ်န့ၣ်,
ခရုၣ်တလဲၤန့ၣ်ဘၣ်ဝဲဘၣ်, မ့မ့ၢ်လၢမ့ၢ်ခိၣ်အကစၢ်ဒ်ဒ်သိးအကအိၣ်ဖျါခဲကနံၣ်အံၤ
လၢယုၤအမဲၣ်ညါလၢပဂီၢ်လီၤ. ” (ဧၤတြီၤ ၉:၂၄)

“ယဖီဆံးသ့ၣ်ဧၤ, တၢ်တဖၣ် အံၤယကွဲးန့ၢ်သ့,
ဒ်သိးသ့သ့တမၤတၢ်ဒဲးဘးတဂ့ၤ. ဒီးပှၤမ့ၢ်မၤတၢ်ဒဲးဘးတဂၤဂၤဒီး,
ပှၤသက့ၢ်ကညးန့ၢ်ပဂီၢ်လၢပၢ်အအိၣ်န့ၣ်အိၣ်တဂၤလီၤ. အဝဲဒ်ဒ်မ့ၢ်တၢ်တီတၢ်လီၤယုၣ်ဏူးခရံ
ၣ်တဂၤန့ၣ်လီၤ. ” (၁ယိၤဟ့ၣ်သိၣ်တၢ် ၂:၁)

“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ဖဲပမ့ၢ်အဒုၣ်အဒါအဖၢမ့ၢ်ဒီး, ပမ့ၢ်ယုၤလိၣ်ဖိးလိၣ်ဒီးယုၤလၢအဖိခွါသံအယီၣ်ဒီး,
ပယုၤလိၣ်ဖိးလိၣ်ဝဲဒီး, ပကတုၤလၢတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤပှၤလၢအမူဝဲအယီ,
အါန့ၢ်အန့ၣ်တက့ၢ်ဒိၣ်မးလီၤ. ” (ရီမုၤ ၅:၁၀)

ယုၤအတၢ်သံ လၢထူၣ်စုညါ ဝံၤအလီၢ်ခဲ အဝဲက့ၢ်ထီၣ် က့ၢ်ဆူ
မူခိၣ်လီၤ. တနံၤအံၤ, အဝဲအိၣ်လၢ ပၢ်ကစၢ် အစူထွဲလီၤ. လံၣ်ဖီဆံးဝဲ, ယုၤအတၢ်
ပညိၣ်လၢ အိၣ်လၢမူခိၣ် ခါခဲအံၤန့ၣ် မ့ၢ်လၢနၤဒီး ယၢအဂီၢ်လီၤ. ယုၤအိၣ်ဖဲန့ၣ်ဒီး

ယုကညးစၢ တၢ်လၢ ပဂီၢ်လီၤ. ယွၤန့ၣ် မ့ၢ်ပှၤလၢ ကတိၤစၢတၢ် လၢပဂီၢ်ဖဲ ပၢ်ကစၢ် အမဲၣ်ညါလီၤ.

၁. ယွၤတအဲၣ်ဒီးပမၤတၢ်ဒီးဘးဘၣ်

ဖဲနစံးလၢ နနၤဖဲ တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၣ် လီၤထူလီၤယိၣ်အပူၤန့ၣ်, ပှၤတဂၤဂၤ ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ် ကပၣ်တၢ်ကမၣ် လၢနဖီခိၣ် ဒ်သီးနနၣ် တၢ်ဒီးဘးဒီး ထူၣ်ဖျဲးထီၣ်လၢ တၢ်အံၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤအဝဲသ့ၣ် ပၣ်တၢ်ကမၣ်လၢ ခရံၣ်အတၢ်မၤဖိ စၢပီလု လၢရိမ့ၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. စီၤပီလု တပျီန့ၣ် အဝဲတနၣ်ဒီး, တစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤ တၢ်သိၣ်တၢ်သိၣ် ဒ်န့ၣ်အသီးန့ၣ်လီၤ.

“တၢ်တဖၣ် အံၤယကွဲးန့ၢ်သ့, ဒ်သီးသ့သ့တမၤတၢ်ဒီးဘးတဂ့ၤ. ” (၁ယိၤဟ့ၣ်သိၣ်တၢ် ၂၈၁)

ကစၢ်ယွၤ အကလုၣ်ကထိၣ်န့ၢ် ကွဲးဘၣ်လၢ ကပၣ်ကတိၤ ပှၤလၢ တၢ်ဒီးဘး န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤ တကွဲးဘၣ်လၢ ပမၤန့ၢ် အခွဲးလၢ ကမၤတၢ်ဒီးဘး ဖဲပသးအိၣ် န့ၣ်လီၤ. နမ့ၢ် ယွၤအဖိ အနီၢ်ကီၢ်န့ၣ်, နကပၣ်သ့ၣ် ပၣ်သးလၢ တမၤ တၢ်ဒီးဘး န့ၣ်လီၤ.

၂. ပမ့ၢ်မၤတၢ်ဒီးဘးန့ၣ်, ယုၣ်ဂ္ၤခရံၣ်ကတိၤစၢတၢ်လၢပဂီၢ်လီၤ

ပှၤလၢကတိၤစၢတၢ် အတၢ်ကတိၢ် အဂၤတခါန့ၣ် ပီၢ်ရီၤလီၤ. ယုၣ်ဂ္ၤခရံၣ်န့ၣ် ပီၤရီၤလၢ အတီအလီၤ အဂ့ၤအဝါလီၤ. အဝဲဆၢထၢၣ်ဖဲ ပၢ်ကစၢ် အိၣ်လၢမ့ၢ်ခိၣ် အမဲၣ်ညါဒီး, အိၣ်ကတိၤသးလၢ ကဟုကယၣ်ပဝဲသ့ၣ် ဖဲပၢ်ကစၢ်ယွၤ အတၢ်စံၣ်ညီၣ်ကွီၢ်အဒး အမဲၣ်ညါန့ၣ်လီၤ. ပမ့ၢ်မၤ တၢ်ဒီးဘးန့ၣ်, မုၢ်ကီၤလံၢ် ယုၢ်ထီၣ်ဆူမ့ၢ်ခိၣ်ဒီး တဲဝဲဒၣ်, “ Doug Hammett မၤတၢ်ဒီးဘး ကဒီးလံ. ” ဘၣ်ဆၣ်, ယွၤဆၢထၢၣ်ဒီး စံးဝဲ, “ပၢ်ကစၢ်ဇိၣ်, ယအဲၣ်ဒိၣ် နဒုး သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤ ယဟ့ၣ် ယသ့ၣ်ယထံလၢ Doug Hammett အတၢ်ဒီးဘးအဂီၢ်လီၤ. ယအဲၣ်ဒိၣ် နဒုးသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ် က့ၤလၢ ယတြၢၣ်ကွံၣ် အတၢ်ကမၣ် ခဲလၢၣ်န့ၣ်လီၤ. ပၢ်ဇိၣ်, ယယုတၢ်လၢ ကပျၢ်အတၢ်ကမၣ်လၢ ယဟီသ့ၣ်ဒီး တမ့ၢ်လၢ အဟီဘၣ်. ”

ဒီးယွာစံးလၢ, “နဘၣ်တၢ်ပျၢ် နတၢ်ကမၢ်လီၤ.” ပဝဲသ့ၣ်အပီၣ်ရီ အိၣ်လၢမူခိၣ်ဒီး ယုကညးလဲ ပတၢ်ဒဲးဘး အယိၣ်န့ၣ်, ပမၤနၤ မ့ၣ်ကီၤလံာ်န့ၣ်လီၤ.

၃. ယုၣ်ရှုခရံၣ်ယုကညးစၢတၢ်လၢပဂီၢ်

ကစၢ်ယုၣ်ရှုခရံၣ်ဆၢထၢၣ် ခဲအံၤဖဲမူခိၣ်အပူၤဒီး ယုကညးစၢ လၢယွာအဖိခဲလၢၣ် အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တချုးပသံန့ၣ်, ပတၢ်တုၤဆူ တၢ်လၢ တၢ်ပျဲဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ် ပှၤအုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤပဝဲသ့ၣ် အိၣ်လၢမူခိၣ်ဒီး အံၤထွဲ ကွၢ်ထွဲပှၤ ဖဲအသိးန့ၣ်လီၤ.

တၢ်စံးကတိၤအကတၢ်

မုၢ်နံၤလၢ ယန့ၣ်ယုၣ်ရှုခရံၣ် အသိးယတၢ်အုၣ်ကီၤန့ၣ်, တၢ်ဘၣ်ယိၣ်လၢ ကလီၤမၢ် ယတၢ်အုၣ်က့ၤဒိၣ်က့ၤ တအိၣ်လၢဘၣ်. ယတလိၣ် ဘၣ်ယိၣ်လၢ ယတၢ်ရှုလိၣ်သး ဒီးပၢ်ကစၢ်ယွာ ကလီၤမၢ်န့ၣ်လီၤ. ယတပျံၤဒီး ယသးတကီၢ်လၢ တၢ်အဝဲန့ၣ်အဂီၢ်ဘၣ်.

ပကြးပျံၤလၢ ပကလီၤပျီၢ်လၢ တၢ်ဒဲးဘးအပူၣ်ဒီး, မၤတမုၢ် ပၣ်ကစၢ်ယွာ အသးန့ၣ်လီၤ. ပကြးပျံၤလၢ ပကလဲၤလီၤဆီလၢ ယွာအတၢ်ဘၣ်အသးဒီး ပတပၣ်ကဲ ယွာအသးသ့ၣ် အတၢ်လၢကတိၤ န့ၣ်လီၤ.

ယသ့ၣ်ညါလၢ, ယမံသံန့ၣ် ယကလဲၤတုၤဆူ မူခိၣ်ဘိမူၣ်န့ၣ်လီၤ. ယသ့ၣ်ညါလၢ တၢ်အံၤမုၢ်လၢ ကစၢ်ယုၣ်ရှုခရံၣ် အတၢ်အၢၣ်လီၤ, အတၢ်ထုကဖၣ်, အတၢ်ဟ့ၣ်, ခါခဲအံၤ အတၢ်သးခူကစီၢ် အဟိၣ်န့ၣ်လီၤ.

အဆာဒိဉ် (၄)
သးစီဆုံ ကစၢ်အတၢ်မၤ

“ဒီးယဟ့ၣ်လီၤအီၤလၢတၢ်မူအထူအယိၣ်, ဒီးတဟးဂ့ၣ်တဟးဂီၤ
ဘၣ်ဝဲနီၣ်တခိၣ်ဘၣ်. ဒီးပှၤတဂ့ၣ်န့ၣ်ပှၤတဂ့ၣ်အီၤလၢ ယစုပှၤ
နီၣ်တဂၤဘၣ်. ယပၢ်လၢအဟ့ၣ်လီၤအီၤလၢယၤတဂၤန့ၣ်,
ဒိဉ်န့ၣ်ကယဲၢ်တၢ်ခဲလၢၣ်, ဒီးပှၤတဂ့ၣ်န့ၣ်ပှၤတဂ့ၣ်အီၤလၢယပၢ်အစုပှၤတသ့နီၣ်တဂၤဘၣ်. ”
(ယီၤဟ့ၣ် ၁၀: ၂၈-၂၉)

ဖဲယွၤတုလီၢ် လုၣ်စံၤဖၤ (မုၢ်ကီၤလံၢ်) အခါ, ယွၤတုလီၢ်အိၣ်ဒ်သိး
မူခိၣ်ကလူးလၢမုၢ်အဂီၢ် အသိးန့ၣ်လီၤ. အဝဲန့ၣ် မူခိၣ်ကလူးလၢ အဒိဉ်, လၢပွဲၤလၢ
တၢ်စီဆုံဒီး မၤတၢ်မၤတနီၣ်လၢ အရူဒိဉ်ဖဲမူခိၣ်န့ၣ်လီၤ. လံၣ်စီဆုံစံးဝဲလၢ လုၣ်စံၤဖၤ
သးကါဝဲ ကစၢ်ယွၤဒီး, ပၣ်လီၤအသးလၢ ကဟံၤန့ၣ် ယွၤအလီၢ်န့ၣ်လီၤ.
အတၢ်ပၣ်ထီၣ်ထီသးအဟံၤ, အဝဲဘၣ်တၢ်နီၣ်ဟ့ၣ် လၢမူခိၣ်ဒီး ကဲထီၣ်တၢ်လၢပသ့ၣ်ညါ
တၢ်သရဲသး, မုၢ်ကီၤလံၢ်, ပှၤကတီၢ်ခဲၣ်သ့ၣ်ဂီၤတၢ်, ပှၤလီၤတၢ်ဖိ,
တၢ်လီၤတၢ်ခဲလၢၣ် အပၣ်ကစၢ် န့ၣ်လီၤ. အဝဲမ့ၢ် ပှၤပူထီၣ်တၢ်ထီဒါ
ကစၢ်ယွၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲအိၣ်ပတုၣ် အတၢ်လၢပွဲၤလၢ တၢ်စီဆုံဒီး,
အတၢ်ရူလိၣ်မုၢ်လိၣ်သးလၢ ကစၢ်ယွၤန့ၣ်လီၤ.

ဖဲယွၤတုလီၢ်စီၤအၢၤဒၣ်ဒီးနီၤအံၣ်အု အခါန့ၣ်,
ယွၤတုလီၢ်အဝဲသ့ၣ်လၢပွဲၤလၢ တၢ်စီဆုံန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်တဘၣ်တၢ်တုလီၢ်
ဒ်သိးပှၤတၢ်ဒဲးဘး, တၢ်ဒဲးဘးသးအလုၢ်အလၢ် အသိးဘၣ်. ယွၤတုလီၢ်
အဝဲသ့ၣ်ဒ်သိး ကအိၣ်တၢ်သ့ၣ်လၢ ယွၤအကြီၤလၢ တပၣ်အိၣ်န့ၣ်ဘၣ်. တအဲၣ်ဒိဉ်
အဝဲသ့ၣ်လဲၤတုၤဆူ တၢ်ဒဲးဘးဘၣ်.

ဘၣ်ဆၣ်, နၤဒီးယၤတဘၣ်တၢ်တုလီၢ် လၢပွဲၤလၢ တၢ်စီဆုံဘၣ်. န့ၣ်လီၤ.
ပဝဲသ့ၣ်ဘၣ်တၢ်တုလီၢ် ဒ်သိးစီၤအၢၤဒၣ် Adam အသိးဒီး, မၤန့ၣ် Adam
အတၢ်ဒဲးဘးအ တၢ်န့ၣ်သါ န့ၣ်ဆၢၣ်န့ၣ်လီၤ. လုၣ်စံၤဖၤဒီး Adam မံယုထၢထီၣ်
တၢ်ဒဲးဘးန့ၣ်, တၢ်အံၣ်အမ့ၢ် တၢ်အုၣ်ကီၤလၢ တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤခဲလၢ

“မိန့်နှုတ်ဒီဒီတၢ်ဒဲးဘးဟဲန့ၣ် ဆူဟီၣ်ခိၣ်ချၢလၢပုၤတၢ်အယီၤ၊ ဒီတၢ်သံၣ်ပုၤလၢ
တၢ်ဒဲးဘးအယီၤ အသိးန့ၣ်၊ ဒီဒီန့ၣ်အသိးပုၤခဲလၢၣ်မၤတၢ်တၢ်ဒဲးဘးသတးဒီး၊
ပုၤခဲလၢၣ်ဘၣ်တၢ်သံၣ်ပုၤ. ” (ရိမုၤ ၅:၁၂)

“ယုၣ်ရှုၣ် ကတိၤဆၢတၢ်ဒီး စံးဘၣ်အီၤ၊ ယစံးဘၣ်တဲဘၣ်န့ၣ်တီတီလီၤလီၤ၊
ပုၤမ့ၢ်တအိၣ်ဖျၢၣ်ကဒီး တစုဘၣ်ဒီး၊ ထံၣ်ယုၤအဘိအမ့ၢ်တသ့ဘၣ်. စီၤန့ၣ်ကဒုမ့ၢ်စံးဘၣ်အီၤ၊
ပုၤလၢအသးပုၤတၢ်န့ၣ်၊ အိၣ်ဖျၢၣ်ကသုၣ်လၢၣ်. န့ၣ်ဝဲလၢအမိၢ်အဟၢမၤပုၤခဲစုတစု၊
ဒီးအိၣ်ဖျၢၣ်ဘၣ်ကသုၣ်. ယုၣ်ရှုၣ်ကတိၤဆၢဝဲ၊ ယစံးဘၣ်တဲဘၣ်န့ၣ် တီတီလီၤလီၤ၊
ပုၤမ့ၢ်တအိၣ်ဖျၢၣ်ဘၣ်လၢထံဒီးသးန့ၣ်ဘၣ်ဒီး၊
လဲၤန့ၣ်ဆူယုၤအဘိအမ့ၢ်တသ့ဘၣ်. တၢ်အိၣ်ဖျၢၣ်လၢတၢ်ညၣ်၊ မ့ၢ်တၢ်ညၣ်၊
ဒီးတၢ်အိၣ်ဖျၢၣ်လၢသးမ့ၢ်သးလီၤ. မ့ၢ်ယစံးဘၣ်န့ၣ်လၢသ့ဘၣ်အိၣ်ဖျၢၣ်ကဒီးတစုဒီး၊
သုတကမၤကမ့ၢ်တဂ့ၤ. ” (ယိၤဟၣ် ၃:၇-၉)

“မ့ၢ်ဒိအတၢ်သးကညီၤဒၣ်ဝဲအသိးန့ၣ်၊
အဝဲဒၣ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤပုၤလၢတၢ်သ့စီဘၣ်ယးဒီးပအိၣ်ဖျၢၣ်ကဒီးတစု၊
ဒီးတၢ်မၤက့ၤပနီၢ်သီလၢ သးစီဆုံ. ” (တံတူၤ ၃:၅)

ပဝဲသ့ၣ်ခဲလၢအိၣ်ဖျၢၣ်ထီၣ်ဒိတၢ်ဒဲးဘးဖိအသိး

လံၣ်စီဆုံ သိၣ်လိပုၤလၢ ဖဲယအိၣ်ဘၣ် တၢ်အိၣ်ဖျၢၣ်လၢ ဟီၣ်ခိၣ်ပူၤန့ၣ်၊
ပဘၣ်တၢ် အိၣ်ဖျၢၣ်လၢ စီၢ်အၤဒၤ အတၢ်လီၤစၢၤ လီၤသ့ၣ် တဆီဘၣ်တဆီ န့ၣ်လီၤ.
ပအိၣ်ဒီး ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိ မိၢ်ဒီးပၢ တကးတံၢ်ဘၣ်၊ ပအိၣ်ဒီး ပဖံပဖူ၊ ပဖံဖးဒိၣ်
ပဖူဖးဒိၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤလၢအိၣ်ဖျၢၣ်ထီၣ် လၢဟီၣ်ခိၣ်ဖိ အသိးန့ၣ် အတၢ်လီၤစၢၤ
လီၤသ့ၣ် တဆီဘၣ် တဆီအိၣ်လၢ စီၢ်အၤဒၤဒီး နီၣ်အံၣ်အူ လၢအ့ၣ်ဒၢ ဖိကရၢၢ်
အပူၤလီၤ.

ဖဲစီအာဒေန် ဒီးနီအံၣ်အု ဘၣ်တၢ်ပၣ်အီၤ အဆိကတၢ်လၢ ဟီၣ်ခိၣ် အပူၤန့ၣ်, အဝဲသ့ၣ် ပူၤဖျဲးဒီး တၢ်ကမၣ်ဒီး စီဆ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ် အတၢ်ရူလိၣ် မုၣ်လိၣ်သး အိၣ်လၢ ကစၢ်ယွၤန့ၣ်လီၤ. ကစၢ်ယွၤ ယဲးလီၤဆူ ဖိကရၢ်ဒီး ဟးသကိး လၢ စီၢ်အာဒေန်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ကတိၤ သကိးတၢ်န့ၣ်လီၤ.

စီၢ်အာဒေန် ပိၣ်ထွဲ နီၤအံၣ်အု အတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဒီး မူၣ်န့ၣ်တသီန့ၣ် အိၣ်ဝဲတၢ်သၣ်လၢ ယွၤအကြီၤန့ၣ်လီၤ. သ့ၣ်အိၣ်တထုၣ်လီၤ လၢယွၤစံးလၢ “တဘၣ်အိၣ်” န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် စီၢ်အာဒေန် ဟံးန့ၣ်တၢ်သၣ်လၢ သ့ၣ်အဝဲန့ၣ်ဒီး အိၣ်ဝဲလၢ တၢ်ဂ့ၢ်လိၣ်ခိၣ်ရိၣ်တၢ်ဆူ ယွၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်အကတီၢ်ဖိန့ၣ်, အနီၣ်ခိတသံဘၣ်ဆၣ် အသးစီဆ့ၣ် ဘၣ်တၢ်သံန့ၣ်လီၤ. အဝဲ ဟးကျဲ, ဆိကမိၣ်တၢ်လၢ အနီၣ်ကစၢ်ဒံးသန့ၤက့, အဝဲဘၣ် သးစီဆ့ၣ်တၢ်သ့ န့ၣ်လီၤ. လၢခံကတၢ်န့ၣ်, အဝဲကဘၣ် နီၣ်ခိအတၢ်သံန့ၣ်လီၤ. (ရိမုၤ ၆:၂၃) ပၣ်ဖျါထီၣ် အခိပညီ ဒီးစံးဝဲလၢ, “တၢ်ဒဲးဘးအဘူးအလဲမုၢ်တၢ်သံလီၤ.” တၢ်အံၤ, (ရိမုၤ ၅:၁၂) ပၣ်ဖျါထီၣ် အခိပညီလၢ, “မိၣ်န့ၣ်ဒီးတၢ်ဒဲးဘးဟဲန့ၣ် ဆူဟီၣ်ခိၣ်ချၢလၢပုၤတဂၤအယီ, ပုၤခဲလၢၣ်ဘၣ်တၢ်သံတၢ်ပုၤ.”

ပုၤတဂၤလၢ ဟဲစိၣ် တၢ်ဒဲးဘးဆူ ဟီၣ်ခိၣ်ချၢန့ၣ် မ့ၢ်စီၢ်အာဒေန် လီၤ. ပဘၣ် တၢ်အိၣ်ဖျါဖဲ အဝဲအဟံၣ် ဖိယီဖိအဟိသး, ပန့ၢ်ဘၣ် တၢ်ဒဲးဘး အတၢ်န့ၢ်သါ န့ၣ်လီၤ. ပန့ၢ်ဘၣ် တၢ်သံ အတၢ်န့ၢ်သါ စ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ. မူၣ်တနံၣ်န့ၣ် ပကဘၣ် နီၣ်ခိ အတၢ်သံဒီး လဲၤတုၤဆူ တၢ်သ့ၣ်ခိၣ် တကးဒဲးဘၣ်, ပကဘၣ် သးစီဆ့ၣ်တၢ်သ့ စ့ၢ်ကိးဒီး, တၢ်ရူလိၣ်သးလၢ ကစၢ်ယွၤ တအိၣ်ဘၣ် န့ၣ်လီၤ. ပကတီၤ တၢ်လၢယွၤ, တၢ်ရူလိၣ် မုၣ်လိၣ်သး လၢယွၤ တန့ၢ်လၢဘၣ်. တၢ်အိၣ်တၢ်ဆိး အလီၢ်တံၢ် န့ၣ်အဟိ, ပလဲၤတုၤဆူ မူၣ်ခိၣ်ဘီမူၣ်လီၤ. တၢ်အံၤယွၤ မၤသကိး တၢ်နီတမံၤဘၣ်လၢ ပဝဲသ့ၣ် အဟီၣ် န့ၣ်လီၤ. ပဘၣ် တၢ်အိၣ်ဖျါဖဲ စီၢ်အာဒေန် အဟံၣ်ဖိ ယီဖိဒီး, ဘၣ်နီၣ်ခိ အတၢ်အိၣ်ဖျါလၢ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ဝါ အသိး ဖဲဟီၣ်ခိၣ်ချၢ အပူၤန့ၣ်လီၤ.

ပျာခဲလျာင်လိင်ဘဉ်တၢ်အိၣ်ဖျၢၣ်တစုကဒီး

ဖဲယီၤဟဉ် အဆၢဒိၣ် (၃)န့ၣ် ပဖးဘဉ် တၢ်ဂ့ၢ်လၢ စီၤနံၤကဒုမူး, ပျာလၢ ယဲကတီၤတၢ်လၢ ယုၣ်ဂ့ၢ်ခရံၣ်န့ၣ်လီၤ. စီၤနံၤကဒုမူး နၢ်ပၢ်ဘဉ်လၢ ခရံၣ်န့ၢ် ဒိၣ်န့ၢ် သရၣ်တဂၤ န့ၣ်လီၤ. အဝဲနၢ်ပၢ်လၢ တၢ်လီၤဆိအိၣ် တမံၤမံၤဘဉ်ယးဒီး ယုၣ်ဂ့ၢ်ခရံၣ်လီၤ. ခရံၣ်စံးဝဲ စီၤနံၤကဒုမူးလၢ, “ သုဘဉ်အိၣ်ဖျၢၣ် ကဒီးတစုဒီး,” န့ၣ်လီၤ.

စီၤနံၤကဒုမူး ဆိကမိၣ်ဝဲ နီၣ်ခိအပူၤဒီး, တနၢ်ပၢ် ယွၤအတၢ်စံးဆၢ ဖျိဖျိဖျါဖျါဘဉ်. အဝဲသ့ၣ်ညါလၢ ကဆံးလီၤက့ၢ်ဒိ ဖိသဉ်ဒီး ဘဉ်အိၣ်ဖျၢၣ် ကဒီးတစုလၢ အမိၣ်အဒၢလီၢ် တသ့အဟံးသး န့ၣ်လီၤ. အဝဲသံကွၢ် ခရံၣ်လၢ, “တၢ်အံၤ ကကဲထီၣ်ဒိလဲၣ်” တၢ်စံးဆၢ ဖျိဖျိဖျါဖျါန့ၢ် မ့ၢ်လၢ တသ့ဘဉ်န့ၣ်လီၤ. နက့ၤကဒါက့ၤဆူ နမိၣ်အဒၢလီၢ် (မ့) နအိၣ်မူ တၢ်အိၣ်မူလၢ ပူၤဖျးဒီး တၢ်ကမၣ် တသ့ဘဉ်န့ၣ်လီၤ.

“ယစံးဘဉ်တဲဘဉ်နၢ် တီတီလီၤလီၤ,
ပျာမ့ၢ်တအိၣ်ဖျၢၣ်ဘဉ်လၢထံဒီးသးန့ၣ်ဘဉ်ဒီး,
လဲၤန့ၣ်ဆူယွၤအတီအမ့ၢ်တသ့ဘဉ်. ” (ယီၤဟဉ် ၃:၅)

တၢ်ဘဉ်တၢ်အိၣ်ဖျၢၣ် လၢခံတစုန့ၣ်, တမ့ၢ်ကဘဉ် က့ၤကဒါက့ၢ်ဆူ နမိၣ်အဒၢလီၢ်ဒီး, စးထီၣ်က့ၤ နတၢ်အိၣ်မူ ကဒီး, ဘဉ်တၢ်အိၣ်မူလၢ ပူၤဖျးဒီး တၢ်ကမၣ် ခံဘျီတဘျီ တသ့ဘဉ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲန့ၢ် “တၢ်လဲလိၣ် ကွံၣ်ဆူ သ့ၣ်လၢအသီ” (မ့) ကျဲးစးအိၣ်လၢ တၢ်အိၣ်မူလၢ အဂ့ၤ တခါထဲ တမ့ၢ်ဘဉ် န့ၣ်လီၤ. ပျာတဂၤန့ၣ် ဖဲကဲထီၣ် တၢ်အိၣ်ဖျိၣ် ကရၢဖိ (မ့) ဒီးဘျၢထံ ဒီးဘဉ် တၢ်အိၣ်ဖျၢၣ်သး လၢခံတစု တမ့ၢ်ဘဉ်လီၤ. တၢ်အံၤတမ့ၢ် ကျဲလၢ ကတုၤဆူ မူခိၣ် ဘီမ့ၢ်ဘဉ်.

ပှၤတၢၤ လိာ်ဘၣ် တၢ်အိၣ်ဖျၢၣ် ခံစုတစု ဝဲသိးကလဲၤ န့ၣ်ဆူ မူခိၣ်ဘီမ့ၢ် န့ၣ်လီၤ. အဆိတဖျိန့ၢ်, တၢ်အိၣ်ဖျၢၣ် ဘၣ်လၢထံလီၤ. တၢ်အံၤ နီၣ်ခိ အတၢ်အိၣ်ဖျၢၣ် န့ၣ်လီၤ. ထံအထၢၣ်သ့ ဘၣ်သ့ၣ်ဖးတချး ဖိသၣ်ဘၣ် တၢ်အိၣ်ဖျၢၣ် အဟံသး န့ၣ်လီၤ.

ခံပျီတဖျိန့ၢ်, သးအတၢ်အိၣ်ဖျၢၣ် န့ၣ်လီၤ. ပဘၣ် တၢ်အိၣ်ဖျၢၣ်လၢ ဟီၣ်ခိၣ် ချၢန့ၣ် တလၢပှဲၤဘၣ်. တၢ်အိၣ်ဖျၢၣ် ဆၢက့ၤ ခံစုတစုန့ၣ် ခိဖျိလၢ သးစီဆ့ အတၢ်စိကမီၤ အဟံသး န့ၣ်လီၤ.

တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤခိဖျိလၢတၢ်အိၣ်ဖျၢၣ်ဆၢက့ၤအသီတဘျီ

ပှၤကိးဂးဒဲး ဘၣ်တၢ်အိၣ်ဖျၢၣ်လၢ စီၣ်အၤဒၤ အတၢ်ဒဲးဘး ခိဖျိန့ၣ်ဆၢၣ် အတၢ်န့ၣ်သါ န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒဲးဘး န့ၣ်ဆၢၣ် အဟံသး, ပသးအတၢ်အဲၣ် အိၣ်ဆူ တၢ်ဒဲးဘးဒီး, ပန့ၢ်ဘၣ် တၢ်န့ၣ်သါလၢ တၢ်ဒဲးဘးအပှၤ တၢ်မ့ၢ် တၢ်သံန့ၣ်လီၤ. တၢ်သံ အဝဲန့ၣ်အံၤ, တမ့ၢ်ဖဲသံဒီး လဲၤတုၤဆူ တၢ်သ့ၣ်ခိၣ်ဘၣ်. တၢ်မၤလီၤဖး ပှၤဒီး ကစၢ်ယွၤ အတၢ်ရုလိာ်သးဒီး တၢ်အိၣ် သကိးလၢယွၤ လီၤထူလီၤယိာ် န့ၣ်လီၤ.

ယွၤစံးဝဲလၢ ကျဲအိၣ်တဘီဆူ ကတုၤမူခိၣ်ဘီမ့ၢ် န့ၣ်လီၤ. တၢ်အိၣ်ဖျၢၣ်ဆၢက့ၤ ခံစုတစု, ဖဲတၢ်အိၣ်ဖျၢၣ် တဘျီလၢ နီၣ်သး အန့ၣ်ဆၢၣ်ဒီး, တမ့ၢ်နီၣ်ခိ ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲန့ၣ်တမ့ၢ် နီၣ်ခိ အတၢ်သံဒီး စးထီၣ်ကဒါက့ၤ လၢနီၣ်ခိအဂၤ ဝဲသိးသံဝံၤ အိၣ်ဖျၢၣ်ကဒီးလၢ နီၣ်ခိအဂၤ တမ့ၢ်ဘၣ်. တမ့ၢ်စ့ၢ်ကိးလၢ မၢ်ဆံးလီၤက့ၤ နသးဆူ ဖိသၣ်အသိးဒီး, စးထီၣ် မၤက့ၢ်တၢ်လၢ နမၤကမၢ် တၢ်တမ့ၢ်ဘၣ်.

ခရံၣ်ကစၢ်ယွၤစံးဝဲ ကျဲဆူမူခိၣ် ဘီမ့ၢ်န့ၣ် ဘၣ်တၢ်အိၣ်ဖျၢၣ် ဆၢက့ၢ် လၢခံတဘျီ န့ၣ်လီၤ. အဝဲဒၣ် အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤပှၤလၢ တၢ်သ့စီ ဘၣ်ယးဒီး ပအိၣ်ဖျၢၣ် ကဒီးတစု, ဒီးတၢ်မၤက့ၤ ပနီၣ်သီလၢ သးစီဆ့ န့ၣ်လီၤ. (တံတူး ၃း၅) အဝဲဟဲဆူ ပတၢ်အိၣ်မူ ဖဲတၢ်အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤ အဆၢကတီၢ်ဒီး ပဘၣ် တၢ်အိၣ်ဖျၢၣ်

ကဒီး တစု(မ) ဒူးအိန်ထီဉ် ပတၢ်အိန်မူဒီး တၢ်ရူလိာ် မုာ်လိာ်သး လၢကစၢ်ယွၢ် န့ဉ်လီၤ.

သးစီဆုံအတၢ်အိန်ဖျဉ်ဆၢက့ၢ်အသီတစု

ဖဲ(တံတူး ၃:၅) အပူၤန့ဉ်, လံာ်စီဆုံ တဲပုၤလၢ, တၢ်အုဉ်က့ၤ ဒိဉ်က့ၤဟဲလၢ တၢ်သ့စီ ဘဉ်ယးဒီး ပအိန်ဖျဉ် ကဒီးတစု, ဒီးတၢ်မၤက့ၤ ပနီၢ်သီ လၢသးစီဆုံ န့ဉ်လီၤ. တၢ်အုဉ်က့ၤ ဒိဉ်က့ၤန့ဉ် ဟဲလၢ ပမၤတၢ် အတီအလီၤ အဂ့ၢ်အဝါ တမ့ၢ်ဘဉ်. ဘဉ်ဆဉ် တၢ်အံၤ မ့ၢ်လၢယွၢ် အသးစီဆုံ အတၢ်မၤ န့ဉ်လီၤ. သးစီဆုံ မၤတၢ်လၢ ပအိန်ဖျဉ် ကဒီးတစု (မ) ထၢန့ဉ်လီၤ. တၢ်အိန်မူ အဂံၢ်ဆူ ပဝဲသ့ဉ် အပူၤန့ဉ်လီၤ.

၁. ပုၤဟံဉ်ဖိယီဖိအသီ

ယမ့ၢ် ပုၤဟံဉ်ခိဉ်ဖိဒီး ကြးလဲၤတုဉ်ဆူ လရၢ် ဒ်သိးကမၤန့ဉ် တၢ်အိန်မူ လီၤထူလီၤယိာ် လၢမူခိဉ် ဘီမုဉ်န့ဉ် ယကဘဉ် ဘဉ်ယးဆူ ပုၤဟံဉ်ဖိယီဖိ အဂၤ တခါန့ဉ်လီၤ. ယကသုးယလီၢ် လၢစီအၢဒဉ် အတၢ်လီၤစၢၤ လီၤသ့ဉ် ဆူတၢ်လီၢ် လၢ ယခွဲးယဉ်အိဉ်လၢ ကတုဉ်ဆူ မူခိဉ်န့ဉ်လီၤ. ဒီးယကဘဉ် လဲလိာ် ယတၢ်ဟဲလီၤ စၢၤလီၤသ့ဉ် န့ဉ်လီၤ. ဖဲယဘဉ်ယးဒီး စီၢ်အၢဒဉ် အဟံဉ်ဖိ ယီဖိအခါ ယတၢ်ဟဲလီၤန့ဉ် ဆူလရၢ်န့ဉ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်ယန့ဉ်လၢ ခရံဉ်ကစၢ် ယုဉ်ရှုဒ်သိး ဟ့ဉ်ဘဉ်ယၤ တၢ်အုဉ်က့ၤ ဒိဉ်က့ၤခါ ယဘဉ်ယုဉ်ရှုခရံဉ် အတၢ်ဟဲလီၤစၢၤ လီၤသ့ဉ် န့ဉ်လီၤ. ခရံဉ်ကဲထီဉ် ယဟံဉ် အခိဉ်န့ဉ်လီၤ.

၂. န့ဆၢဉ်အသီ

တၢ်ကဲထီဉ်ဝံၤဒီး, ယဘဉ်တၢ်န့ဉ်သါလၢ န့ဆၢဉ်အသီန့ဉ်လီၤ. ယန့ဆၢဉ် အလီၢ်လံၤန့ဉ်, အိဉ်ပာ်စၢၤလၢ တၢ်ဒဲးဘးန့ဉ်လီၤ. ယဘဉ် တၢ်ဒဲးဘး ထီဘီဒီး, ယကျဲးစးမၤ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ဝါ ဆူဉ်သနၤက့, ယလဲၤတုၤဆူ တၢ်ဒဲးဘး န့ဉ်လီၤ. ဒ်သိး

စဉ်းစားဖိစားခါ ဘဉ်တၢ်ထွဲလၢ တၢ်ထးနါ န့ၣ်လီၤ. ဖဲယန့ၣ်ဘဉ် ယုၣ်ရှုခရံၣ်လၢ ပှၤလၢဟ့ၣ်ယၢ တၢ်အုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤခါ, ယမၤန့ၣ်ယုၣ်တၢ် အလုၢ်အလၢ် ဘဉ်ယးဒီး ယွၤန့ၣ်လီၤ. (၂ ပုးတၢ် ၁:၄) ခဲအံၤ, ယတုၤဆူ တၢ်တီတၢ်လီၤ န့ၣ်လီၤ.

ယတစံးလၢ ယပူၤဖျဲးဒီး တၢ်ကမၣ်ဘဉ်. ယန့ၣ်ဆၢၣ် အလီၢ်လံၤမၤ တၢ်ဒဲးဘး အိၣ်ဒဲး ဘဉ်ဆၢၣ် ယအိၣ်ဒီး တၢ်ယုၣ်ထၢန့ၣ်လီၤ. လၢညါန့ၣ်, ယသ့ၣ် ဆူၣ်သးဂဲၤအိၣ်လၢ တၢ်ဒဲးဘး အပူၤလီၤ. ခဲအံၤပန့ၣ်လၢ ပကမူယုၣ်စ့ၢ် ကီၤဒီး ခရံၣ်လီၤ. (ရိမုၤ ၆:၈)

၃. တၢ်လဲၤအသီလၢအကတၢ်

ဖဲယဘဉ် တၢ်အုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤန့ၣ်, ယန့ၣ်ဘဉ် တၢ်လဲၤအသီလၢ အကတၢ်လီၤ. ဖဲယဘဉ် တၢ်ပၣ်လီၤလၢ ယွၤအဟံၣ်ဖိ ဃီဖိန့ၣ်, ယကဲထီၣ် ပှၤန့ၣ်သါ တၢ်အိၣ်လၢ ယွၤခဲလၢ်န့ၣ်လီၤ. (ဒီးတၢ်အုၣ် အသးမ့ၢ် အအံၤ, ယွၤ ဟ့ၣ်လီၤ ပှၤလၢတၢ်မူ အထူအယိၣ်, ဒီးတၢ်တၢ်လၢ တၢ်မူန့ၣ် အိၣ်ဝဲလၢ အဖိခွါ အပူၤလီၤ.) (၁ယိၤဟံၣ်၅:၁၁-၁၂). ယုၣ်ရှုခရံၣ် အတၢ်အိၣ်မူ န့ၣ်တၢ်မူ အထူ အယိၣ်, တၢ်မူအလီၤလီၢ် လီၤလး, တၢ်မူလၢ တၢ်မၤဟးဂီၤ အီၤတသ့, ဒီးတၢ်မူလၢ အကဆီ န့ၣ်လီၤ. မိၣ်န့ၣ်ဒီး, ယတဲတၢ်လၢ ပှၤမူတဂၤ အသီးလီၤ. တမ့ၢ်နီၢ်ခိ အတၢ်အိၣ်မူဘဉ်, မ့ၢ်တၢ်မူ အထူအယိၣ်လီၤ. အဆိခါ, ယတၢ်ဒဲးဘး အယိ ယဘဉ်လဲၤဆူ လရံၣ်ဘဉ်ဆၢၣ်, ခါခဲအံၤ ယတၢ်လဲၤန့ၣ် ဆူမူခိၣ်န့ၣ်လီၤ.

၄. တၢ်ချဲအသီ

“သုတအိၣ်ဖျၢၣ်ကဒီးဘဉ်လၢတၢ် အချဲလၢအအုၣ်သံကျၢၣ်သံဘဉ်,
မ့ၢ်လၢတၢ်တအုၣ်သံကျၢၣ်သံဘဉ်, လၢယွၤအကလုၢ်အကထါလၢအမူဝဲ,
ဒီးအိၣ်ဝဲဆိးဝဲလီၤထူလီၤယိၣ်လီၤ. ” (၁ ပုးတၢ် ၁:၂၃)

ဖဲယဘဉ် တၢ်အိၣ်ဖျၢၣ်လၢ တီၣ်ခိၣ်အပူၤန့ၣ်, ယဘဉ် တၢ်အိၣ်ဖျၢၣ် ဖဲအချဲလၢ အအုၣ်သံကျၢၣ်သံ န့ၣ်လီၤ. ပှၤကိၤဂၤဒဲးလၢ ဖးလံၣ်အဝဲအံၤ, ကသံလၢ မ့ၢ်တနံၤ န့ၣ်လီၤ. နကလဲၤဒီဖျိ နီၢ်ခိၣ်အတၢ်အိၣ်မူ အဝဲအံၤ န့ၣ်လီၤ. နဘဉ်

တၢ်အိၣ်ဖျဲၣ် ဟီၣ်ခိၣ်အပူၤ ဒိဖျိတၢ်အုၣ်သံ ကျၢ်သံအချံ ဖဲစီၣ်အၤဒၤ အဟံၣ်ဖိယီဖိ န့ၣ်လီၤ.

နဘၣ် တၢ်အိၣ်ဖျဲၣ်လၢ ကအိၣ်မူအဂီၢ် တမ့ၢ်ဘၣ်. နဘၣ်တၢ်အိၣ်ဖျဲၣ်လၢ ကသံအဂီၢ်ဒီး တၢ်အံၤ ကကဲထီၣ် အသး တယံၣ်တမိၢ် (မ့) လၢလီၤခံ န့ၣ်လီၤ. နဘၣ် တၢ်အိၣ်ဖျဲၣ် ဒိဖျိတၢ်အုၣ်သံ ကျၢ်သံ အချံအဟံၣ်သး, နဘၣ် တၢ်အုၣ်သံ ကျၢ်သံ အတၢ်ဆံးစၢ်ဖိလၢ နမိၢ်ဒီး နပၢ်ဟ့ၣ်နၤ အဂ့ၤကတၢၢ် န့ၣ်လီၤ. လၢခံန့ၣ်, တၢ်အုၣ်သံ ကျၢ်သံအချံ အဝဲန့ၣ် ကဘၣ်တၢ်သံ န့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဆၢၣ် ပုၤလၢဘၣ် တၢ်အိၣ်ဖျဲၣ် က့ၢ်ခံစုတစုန့ၣ်, ဘၣ်တၢ်အိၣ်ဖျဲၣ် ဒီးန့ၣ်လီၤလၢ ကစၢ်ယွၤ အဟံၣ်ဖိယီဖိ အပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်အိၣ်ဖျဲၣ်က့ၢ် အဝဲအံၤန့ၣ်, မ့ၢ်ယွၤ အကလုၣ်ကထိ တၢ်အချံလၢ တၢ်မၤဟးဂီၤ တသ့န့ၣ်လီၤ.

“မၤသးခိၣ်န့ၣ်ဒီး, တၢ်န့ၣ်ဘၣ်သးဒီးတၢ်န့ၣ်ဟ့ၣ်, ဒီးတၢ်န့ၣ်ဟ့ၣ်န့ၣ်, ဘၣ်သးဒီးယွၤအကလုၣ်အကထိလီၤ. ” (ရဲမ့ၢ် ၁၀၁၅)

ယဘၣ်တၢ်အုၣ်က့ၢ်ခိၣ်က့ၢ် အယိန့ၣ်, ကစၢ်ယွၤ တဲဖျါထီၣ်ယၤလၢ စီၤအၤဒၢၣ် အတၢ်ဟ့ၣ် တၢ်ကမၢ် လၢတၢ်သံန့ၣ်လီၤ. ယွၤစံးဝဲ, “Doug, နတလိၣ် လဲၤဆူလရၢ်ဘၣ်. နတၢ်ဒီးဘး ဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်ဒီး နတၢ်ဟ့ၣ်န့ၣ် ကဘၣ် တၢ်ထွါကွံၣ် လီၤ. ယွၤဟ့ၣ်လီၤ အသွံၣ်အထံ အလၢအပူၤလၢ တၢ်ဒီးဘး အဟံၣ်သး တၢ်အံၤဘၣ် တၢ်သ့စီ န့ၣ်လီၤ.”

သးစီဆံၣ် ကစၢ်အတၢ်မၤ ဒိဖျိတၢ်စံၣ် တဲၤတဲၤလီၤ လၢကစၢ်ယွၤ အကလုၣ် ကထိ အဟံၣ်သး ယဘၣ် တၢ်အိၣ်ဖျဲၣ် ဆၢက့ၢ်ဒီး န့ၣ်လီၤလၢ ယွၤအဟံၣ်ဖိ ယီဖိ အပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်အိၣ်ဖျဲၣ် အသီတခါအံၤ တၢ်အိၣ်ဖျဲၣ်လၢ တၢ်မၤဟးဂီၤ တသ့ဘၣ်, ဒ်သီးတၢ်အံၤ မ့ၢ်ကစၢ်ယွၤ အကလုၣ်ကထိလၢ အမူလၢအပူၤဒီး တီဒီး တၢ်အၢၣ်လီၤ လီၤထူလီၤယိၣ် န့ၣ်လီၤ. တၢ်အၢၣ်လီၤ အိၣ်စုကီးလၢ တၢ်အိၣ်ဖျဲၣ်လၢ တၢ်မၤဟးဂီၤ တသ့ကတၢၢ်လၢခံလၢ တၢ်န့ၣ်သါလၢ တၢ်မၤဟးဂီၤတသ့, လီၢ်အိၣ်လီၢ်ဆိး လၢမူခိၣ်, ဒီးတၢ်ရုလိၣ်သး လၢကစၢ်ယွၤ တၢ်လၢတၢ်ဟးဂူၣ် ဟးဂီၤ (မ့) တၢ်ဟံးန့ၢ် စိၣ်ကွံၣ် တအိၣ်နီတဘျီ န့ၣ်လီၤ.

ခီဖျိလာ တၢ်မၤဟးဂီၤ တသ့တၢ်အိၣ်ဖျါ န့ဆၢၣ်အယိၣ်၊ တၢ်အံၤမ့ၢ် လၢကဘၣ် တၢ်မၤအိၣ်သ့ပုၤ ကတၢ်မ့ၢ်လၢ အဘၣ်ထွဲဒီး တၢ်သိၣ် တၢ်သီလီၤ. ယမ့ၢ်ဘၣ် တၢ်အိၣ်ဖျါလၢ တၢ်အချံၤလၢ မၤဟးဂီၤတသ့န့ၣ်, မ့ၢ်တၢ်လၢ အိၣ်စံၣ် အိၣ်ကျၢၤဒီး, ဟံးန့ၢ်စိၣ်ကွံၣ် တသ့ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ယန့ၢ်ဘၣ် တၢ်မူလီၤထူ လီၤယိၣ်န့ၣ် တမ့ၢ်ဘၣ်လၢ ယကြးန့ၢ်ဘၣ် (မ့) ယမၤန့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢၣ်မ့ၢ်လၢ ယဘၣ် တၢ်အိၣ်ဖျါဆၢက့ၢ် ခံစုတစုလၢ တၢ်အချံၤလၢ ယွၤအကလုာ် ကထိဖဲ တၢ်မၤဟးဂီၤ တသ့ န့ၣ်လီၤ. တၢ်မူလီၤထူလီၤ ယိၣ်န့ၣ် တဘၣ် တၢ်လီၤမၤဒီး တဘၣ် တၢ်ဟံးန့ၢ် စိၣ်ကွံၣ် တသ့နီတစု န့ၣ်လီၤ.

အတၢ်အိၣ်ဆိးလၢသးစီဆံ့အပူၤ

“ဒီးယကယုတၢ်လၢပၤဒီး ကဟ့ၣ်သ့လၢပၤမၤစၢတၢ်လၢအဂၤတဂၤ
ဒ်သိးအကအိၣ်ဒီးသ့လီၤထူလီၤယိၣ်လီၤ. ” (ယိၤဟ့ၣ် ၁၄၁၆)

“မ့မ့ၢ်သ့ဝဲသ့ၣ်အံၤ, ယွၤအသးမ့ၢ်အိၣ် ဝဲဆိးဝဲလၢသ့ပူၤဒီး,
သ့တအိၣ်ဘၣ်လၢတၢ်ဖိးတၢ်ညၢၣ်အပူၤဘၣ်, မ့ၢ်သ့အိၣ်လၢ
သးန့ၣ်အပူၤလီၤ. ဒီးပုၤလၢအတအိၣ်ဘၣ်ဒီးခရံၣ် အသးဘၣ်တဂၤဂၤန့ၣ်,
တမ့ၢ်ဘၣ်ခရံၣ်အတၢ်ဘၣ်. ” (ရိမုၤ ၈၁၉)

လံၣ်စီဆံ့ သိၣ်လိပုၤလၢ, ဖဲပုၤတဂၤဘၣ် တၢ်အုၣ်ကျၢၤ ခိၣ်ကျၢၤန့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်ဘၣ် အတၢ် အိၣ်ဆိးလၢ သးစီဆံ့အပူၤ န့ၣ်လီၤ. သးစီဆံ့ ဟံးန့ၢ်တၢ်အိၣ်မူ တၢ်အိၣ်တၢ်ဆိး အလီၢ်လၢ အဝဲသ့ၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ.

ဖဲစီၢ်အၤဒၤ ဘၣ်တၢ် ဒုးအိၣ်ထီၣ်အခါ, အဝဲဘၣ် တၢ်တုၤလၢ ယွၤအနီၣ် ကစၢ်ဒီး တၢ်စီဆံ့လၢပုၤ အပူၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲတဘၣ် တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်လၢ ကမၤ တၢ်ဒိးဘးဘၣ်. အဝဲမၤန့ၢ် တၢ်အခွဲးလၢ ကယုထၢတၢ်လၢ ကပူထီၣ် ထီဒါဆူ ယွၤအသိး န့ၣ်လီၤ. ဖဲနၤဒီးယၤ ဘၣ်တၢ်အိၣ်ဖျါလၢ ဟီၣ်ခိၣ်ပူၤန့ၣ်, ပဘၣ်လၢ တၢ်ဒိးဘး အန့ဆၢၣ် ဖဲအိၣ်ပဝ်စၢဒီး တၢ်ဒိးဘး န့ၣ်လီၤ. ပဘၣ် တၢ်အုၣ်ကျၢၤလၢ

ကယုထာ တၢ်ဒဲးဘး န့ၣ်လီၤ. အယိန့ၣ်, ယွၤမ့ၤလဲၤလိာ် ယတၢ်အိၣ်မူ, ယွၤမ့ၤအုၣ်ကီၤ ယၤဖဲ ယဘၣ် တၢ်အုၣ်ကီၤ အလီၤခဲန့ၣ်, အဝဲကဘၣ် လဲၤသကိးဒီးယၤ အါန့ၣ်လၢ အဘူးဒီး န့ၣ်လီၤ. အဝဲကလဲၤ သကိးလၢယသး အပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤမ့ၢ် သးစီဆုံအတၢ်မၤ ထံထံဆးဆး န့ၣ်လီၤ.

ဖဲယဘၣ် တၢ်အုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤန့ၣ်, လံာ်စီဆုံစံးဝဲ ယဘၣ် တၢ်ဟ့ၣ်လၢ ကစၢ်ယွၤ အသးစီဆုံ ကအိၣ်လၢ ယသးအပူၤ န့ၣ်လီၤ. တၢ်လီၢ် ကိးပူၤဒဲးလၢ ယလဲၤန့ၣ် တမ့ၢ်တၢ်လၢ Doug Hammett လဲၤန့ၣ်ဘၣ်. တၢ်အံၤမ့ၢ် ကစၢ်ယွၤ အသးစီဆုံ လဲၤသကိးလၢ ယၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ကိးမၤလၢ ယမၤန့ၣ်, ကစၢ်ယွၤ အသးစီဆုံ အိၣ်လၢ တၢ်အကတီၢ်ဖိ န့ၣ်လီၤ.

တၢ်အံၤ ကစၢ်ယွၤ အသးစီဆုံ အတၢ်မၤ အိၣ်လၢ ပသးအပူၤဒီး ဟ့ၣ်တၢ်အုၣ်ကီၤ လၢယမ့ၢ် ကစၢ်ယွၤ အဖိန့ၣ်လီၤ. လံာ်စီဆုံဟ့ၣ် တၢ်အာၣ်လီၤလၢ ဖဲသးစီဆုံ သူးအလီၤလၢ ယပူၤတဘျီန့ၣ်, အဝဲတပးထီၣ် နီတဘျီလၢဘၣ်. ယမ့ၤဘၣ် လီၤမၢ်ကွံာ် ယတၢ်အုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤန့ၣ်, ယကဘၣ် လဲၤဆူလရၣ် ဖဲယသံန့ၣ်လီၤ. ဒီးသးစီဆုံ အိၣ်လၢ ယပူၤကလဲၤ သကိးလၢ ယၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်အံၤ တကဲထီၣ်အသး နီတဘျီဘၣ်, မ့ၢ်လၢယွၤ တဆူလိာ်အသးဆူ လရၣ် အယိသး န့ၣ်လီၤ. တၢ်အယိန့ၣ်, ယအုၣ်ကီၤလၢ ယဘၣ် တၢ်အုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤ တပျီဒီး, ယတလီၤမၢ် ကွံာ်အီၤကဒီး တဘျီလၢဘၣ်. သးစီဆုံ အိၣ်လၢယပူၤ ဒီးတလီၤ မၢ်ကွံာ်လၢဘၣ်. တၢ်အံၤ တၢ်လၢကဲထီၣ် တသ့ဘၣ် န့ၣ်လီၤ.

တၢ်မၤဆူၣ်ထီၣ်တၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါလၢပုၤစူၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤတၢ်

ဘၣ်ယးဒီး တၢ်အံၤန့ၣ်, ပုၤညီန့ၢ် ဆိကမိၣ် ကမၣ်တၢ် အိၣ်ခံခါ န့ၣ်လီၤ. တၢ်တခါအံၤ, ယကဘၣ်မၤ တၢ်တမံၤမံၤ ဒ်သိးကတီၤပပ် ယတၢ်အုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤဒီး, အဂၤတခါန့ၣ်, ယလိာ်ဘၣ် “ဖိၣ်ယၢ်” ကစၢ်ယွၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် တၢ်လၢ အတီအလီၤန့ၣ်, ယမၤ တၢ်လၢတၢ်ပုၤ တသ့နီတစု ဒ်သိးကဘၣ် တၢ်အုၣ်က့ၤ

ခိန်ကုလီလီ. တၢ်အံၤစၢၤန့ၢ် ယကတီၢ်ဘၣ် တၢ်ဒီး, ကစၢ်ယွၤတီၤဘၣ် လၢယဂီၢ်, တမ့ၢ်လၢ ယဖီၣ်ယၢ်အဝဲ အယိန့ၣ်ဘၣ်.

“ ဒ်သီးအကဟ့ၣ်လီၤသူ ဒ်အလၢထူး အကပီၤတီၤအသီး,
လၢသူနီၢ်လၢညါကန့ၢ်ဘၣ်အဝဲၢ်ဆူၣ်အဘါဆူၣ်လၢသးအယိ. ” (အုဖူးစူး ၃:၁၆)

သးစီဆုံ အတၢ်မၤန့ၣ် မၢ်ဆူၣ်ထီၣ် တၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါလၢ ပှၤကညီအပူၤ ဒီးဒူးအိၣ်ထီၣ် ယၤလၢ ကဖီၣ်ယၢ်ယံးယံး န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤ သးစီဆုံ အတၢ်မၤလၢ ကဟ့ၣ်ယၤ တၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါ ဘၣ်ယးဆူ ယွၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤတမ့ၢ် ယတၢ်မၤဘၣ်. ယဆၢထၢၣ် ဒ်သီး ယွၤအဖိလၢ ကလဲၤဆူ မူခိၣ်လီၤ. တမ့ၢ်လၢ ယအိၣ်ဒီး ယတၢ်ဂံၢ် တၢ်ဘါဘၣ်, ဘၣ်ဆၣ်လၢ ယွၤအတၢ်ဂံၢ် တၢ်ဘါလီၤ. တမ့ၢ်လၢ ယအိၣ်ဒီး ယမၤတၢ်တီ တၢ်လီၤဘၣ်, ဘၣ်ဆၣ်လၢ ယွၤအမၤ တၢ်တီတၢ်လီၤလီၤ. တမ့ၢ်လၢ ယတၢ်ဂ့ၤတၢ်ဝါ အိၣ်ဘၣ်, ဘၣ်ဆၣ်လၢ ယွၤအတၢ်ဂ့ၤတၢ်ဝါန့ၣ်လီၤ. အယိန့ၣ် ယဘၣ် တၢ်အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤန့ၣ် လီၤတံၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤ တၢ်သန့ၤ လီၤသးလၢယပူၤ တမ့ၢ်ဘၣ်ဒီး, တၢ်သန့ၤလီၤ သးလၢ ယွၤအပူၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ပနီၣ်လၢအဘၣ်ယးဒီးပှၤစူၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤတၢ်

“ လၢအစဲၤယၢ်ပနီၣ်ပှၤ, ဒီးဟ့ၣ်လီၤသးအတၢ်ဟ့ၣ်ကီၤလၢ ပသးကံၢ်ပူၤလီၤ ” (၁
ကရံၣ်သူး ၁:၂၂)

“ လၢအဝဲဒၣ်အပူၤ, သုဝဲသ့ၣ်စ့ၢ်ကီးန့ၢ်ဟူ တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအကလုၢ်အကထါ,
တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤသူ အတၢ်သးခု အကစီၣ်ဒီး, သူစူၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤစ့ၢ်ကီးတၢ်ပံၤဒီး,
သူဘၣ်တၢ်ယံၤယၢ်သုလၢသးစီဆုံဘၣ် ယးဒီးအတၢ်စံၤပၣ်န့ၣ်လီၤ.
အဝဲန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ဟ့ၣ်ကီၤလၢပတၢ်န့ၢ်သါအဂ့ၢ်, တုၤလီၤလၢပန့ၢ်တၢ်လၢတၢ်ပှၤပၣ်လၢပဂီၢ်,
လၢတၢ်စံးထီၣ်ပတြၢၤ အဝဲဒၣ်အလၢအကပီၤအဂ့ၢ်လီၤ. ” (အုဖူးစူး ၁:၁၃-၁၄)

“ ဒီးသုတဗုဒ္ဓသးအားယျာ အသးစီဆုံတဂ့၊
လၢအဝဲဒၣ်န့ၣ် သုတၣ်တၢ် ယံၤယသု၊
တုၤတၢ်ပုၤတုၤအမ့ၢ်တနံၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ။ ” (အားဖူးစူး ၄၃၀)

ကစၢ်ယျာ စံးဝဲလၢ ဖဲနၤဒီးယၢ နၣ်န့ၢ်ခရံၣ်လၢ ပုၤအုၣ်ကီၤ ပဝဲသ့ၣ်န့ၣ်၊ ပဘၣ် တၢ်ပနီၣ် န့ၣ်လီၤ။ ဒ်သိးပကနၢ်ပၢၢ် ယျာအတၢ်မၤလၢ သးစီဆုံ အတၢ်ပနီၣ်န့ၣ်၊ ပလိၣ်နၢ်ပၢၢ် တၢ်အလုၢ် အလၢလၢ တၢ်ဆုၤလံၣ် ဆုၤလဲၣ်ဖဲ လံၣ်စီဆုံ အနံၤအသီ န့ၣ်လီၤ။ လံၣ်တၢ်အိၣ် လၢအဝဲသ့ၣ် အနံၤအသီ ဒ်သိး ခါခဲအံၤဘၣ်။ အဝဲသ့ၣ် မ့အံၣ်ဒီး ဆုၤလံၣ်န့ၣ်၊ ကွဲးလၢစးခိလၢ အဘၣ် တၢ်မၤအီၤလၢ သ့ၣ်အဖံးဒီး၊ ထူထီၣ်အကတၢ် ခုခါဆူလံၣ်ထူအပူၤ န့ၣ်လီၤ။ ဝံၤဒီး သ့ၣ်သၢလီၤစီၤ ကနဲယိးအကိၢ်ဖဲ စးခိအကတၢ်ခံခါ အကဆူးအလီၤ န့ၣ်လီၤ။ တၢ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ကိးလၢ တၢ်ပနီၣ်လီၤ။ ပသံးလၢအအိၣ်ဒီး တၢ်တုၤအဂီၤ လၢအလီၤဆီန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ဆိၣ်တၢ်လၢ တၢ်ပနီၣ်လၢ ကနဲယိးအကိၢ်ပုၤ ဒ်သိးကမၤ နီၣ်ဂံၢ်ဖျၢၣ်လၢ ကနဲယိး အဝဲန့ၣ်အပူၤ န့ၣ်လီၤ။

ဒုးကဲထီၣ် တၢ်ပနီၣ်ဝံၤဒီး၊ ဟ့ၣ်လီၤလၢ ပုၤမၤတၢ်ဖိ အစုပူၤ ဒ်သိး ကဆုၤ လံၣ်ပရၢဆူ ပုၤလၢ အဒီးန့ၣ်တၢ် န့ၣ်လီၤ။ ပုၤမၤတၢ်ဖိ မၤကၢ်တၢ်ပနီၣ် ဒီးဖး လံၣ်ပရၢ လၢကျဲခိၣ် တသ့ဘၣ်။ အဝဲမၤကၢ် တၢ်ပနီၣ် ဒ်သိး အဒိၣ်ထံးတခါ တုၤသ အဟံးသး န့ၣ်လီၤ။ အဝဲမံဖး ပုၤတဂၤဂၤ အလံၣ်ပရၢန့ၣ်၊ ကဘၣ် တၢ်စံၣ်ညီၣ်လၢ တၢ်သံ အသိးန့ၣ်လီၤ။ ပုၤမၤတၢ်ဖိန့ၣ် ကဘၣ်ဆဲဝဲ လံၣ်ပရၢဆူ ပုၤလၢ အဒီးန့ၣ်တၢ် လၢအိၣ်ဆိး လီၢ်ကျဲပဝဲလၢ လံၣ်ထူအပူၤ လီၤလီၤန့ၣ်လီၤ။

ပဘၣ်တၢ်ပနီၣ်လၢ သးစီဆုံန့ၣ် တၢ်အခိပညီလၢ ဖဲပနၣ်န့ၢ် ယုၣ်ရှု ခရံၣ်ဒ်သိး ပုၤဟ့ၣ် တၢ်အုၣ်ကီၤန့ၣ်၊ ကစၢ်ယျာဟ့ၢ်ပုၤ သးစီဆုံဖဲ တၢ်ပနီၣ် အသိးန့ၣ်လီၤ။ ဒ်သိးမၤကီၤထီၣ် ပသံးလၢ အအိၣ်ဒီး တၢ်တုၤအဂီၤလၢ ကနဲယိး အပူၤ အသိးန့ၣ်၊ တၢ်အုၣ်ကီၤ အိၣ်လၢ လံၣ်ပရၢ ကလဲၤတုၤဆူ တၢ်လီၢ်လၢ အဘၣ် ဒီးပဝဲကစၢ် အသးစီဆုံ အိၣ်လၢ ပတၢ်အိၣ်မူ ဟ့ၣ်တၢ် အုၣ်ကီၤလၢ ပကလဲၤတုၤဆူ တၢ်လီၢ်လၢ အဘၣ် န့ၣ်လီၤ။

(အိုးဖူးစူး ဘေးဝှေ့) စံပဲပဲသွန် ဘန်တင်ပနီန် တုလီလီလာ
“လာပနီတင်လာ တင်ပူပင်လာပင်ဂီၢ်.” နှုန်လီၤ. (အိုးဖူးစူး ၄၃၀) စံပဲ ပဲသွန်ဘန်
တင်ပနီန် တုလီလီလာ, “တင်ပူက့ၤ အမုၢ်တနံၤဘန် နှုန်လီၤ. ”

တင်ပနီန်အံၤ ယံၣ်ထဲ တင်ဆာကတီၢ် လီၤဆီတကတီၢ် ပတုလီလာ
ပလဲၤန့ၣ်ဆူ တင်ဒဲးဘး (မ့) လဲၤဖဲတင်လီၤလာ ယံၤဒီးယွၤ တမုၢ်ဘန်. စံးဘျး
ယွၤလာ တင်ပနီန် အတၢ်မၤ လာသးစီဆုံနှုန် တမုၢ်တုလီလာ တင်ပူက့ၤ အမုၢ်
တနံၤဘန် နှုန်လီၤ. ယဘန်သွန်သွန် ဟးဖျိးလၢ တင်ဒဲးဘးအပူၤ ဒီးယတကဲ
ထီၣ်ထီၣ်ဘိ ဒဲးသီးယကြး ကဲထီၣ်နှုန်လီၤ. ဘန်ဆန် လာခံကတၢ်နှုန် ယဘန်
တင်အုၣ်ကီၤဒီး ယကအိၣ်လၢ မူခိၣ်နှုန်လီၤ.

တင်ပူကညးသပျာ်ဒိၣ်လၢသးစီဆုံ

“ အဝဲနှုန်မုၢ်တင်ဟ့ၣ်ကီၤလၢပတၢ်န့ၢ်သါအဝုၣ်, တုလီလီလာပနီတင်လာတင်ပူပင်လာပင်ဂီၢ်,
လာတၢ်စံးထီၣ်ပကြၢၤအဝဲဒၣ်အလၢ အကပီၤအဝုၣ်လီၤ. ” (အိုးဖူးစူး ဘေးဝှေ့)

“ လၢအစဲယၢ်ပနီၣ်ပူၤ, ဒီးဟ့ၣ်လီၤသးအတၢ်ဟ့ၣ်ကီၤလၢ ပသးကံၢ်ပူၤလီၤ”
(၂ ကရံၣ်သူး ၁၂၂)

တင်ပူကညး သပျာ်ဒိၣ် နှုန်မုၢ် တင်ဟ့ၣ်ဆီ တီၢ်လၢ ပူဟံၣ် အဝီၢ်လီၤ.
ဖဲနကတဲၣ် ကတီၤလၢ ကပူဟံၣ်နှုန်, ပူလၢအဆါဟံၣ် အဲၣ်ဒီးသးလီ တင်ဟ့ၣ်ဆီ
တီၢ်လီၤ. တင်အံၤမုၢ် တင်ပနီၣ်လၢ တင်န့ၣ်နှုန်ဂ့ၤလၢ နကဟ့ၣ် ဆူညါ တင်အပူၤ
ဆံၤဒီး တင်အပူၤ အပျဲၤနှုန်လီၤ. နမ့ဆီကတီၢ် တင်ပူၢ်တၢ် ဆါတင်နှုန်, ဟံၣ်ကစၢ်
ကဟံးန့ၣ်ဝဲ တင်ဟ့ၣ်ဆီ တီၢ်လီၤ.

ဖဲကစၢ်ယွၤ အုၣ်ကီၤ ပူတကၤနှုန်, အဝဲဟ့ၣ် သးစီဆုံဒိသီး တင်ဟ့ၣ်
ဆီတီၢ်လီၤ. တင်အံၤမုၢ် တင်ပနီၣ် တင်န့ၣ်နှုန်ဂ့ၤလၢ, အဝဲကမၤ ဒိသီးအဝဲစံး
နှုန်လီၤ. ယွၤအိၣ်ဆီကတီၢ် တသ့ဝဲလၢ အတၢ်အာၣ်လီၤ ဟ့ၣ်ပူလၢ ကစၢ်ယွၤ
အကလုၣ် ကထါအပူၤ နှုန်လီၤ. သးစီဆုံနှုန်မုၢ် တင်ဟ့ၣ်ဆီဒီး, ပတၢ်အုၣ်ကီၤ
တခါလၢ ယွၤတမၤဟးဂီၤ အတၢ်အာၣ်လီၤ နှုန်လီၤ.

နမူနာ နဟံဒီး ပှတဂၢၤ ဟ့ၣ်နၢတၢ် ဟ့ၣ်ဆိတီၣ် ဆူနၢန့ၣ်, တီၣ် အဝဲန့ၣ် ကဲထီၣ် နတီၣ်လီၤ. နဟံးန့ၣ်တီၣ် အဝဲန့ၣ်ဒီး, နသုသုန့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤ မ့ၢ်နတၢ်မုၢ်လၢ န့ၣ်လီၤ. တၢ်ပှၢ်တၢ်ဆါ မ့ဆိကတီၢ်န့ၣ်, နကဘၣ် ဟ့ၣ်တီၣ် အဟံးသး, ကဲထီၣ်ပှၢ်ပှၢ်တၢ် အတၢ်ဂ့ၢ်ကီၤ ဒီးတမ့ၢ် နတၢ်ဂ့ၢ်ကီၤဘၣ်. ယှၢ်ဟ့ၣ်ပှၢ် သးစီဆုံလၢ ပမုၢ်လၢ ယှၢ်အတၢ်အိၣ်ဖဲ တၢ်လီၤလီၤ ဆိတတီၤ ဒီးအတၢ်မၤလၢ ပသးသမူ န့ၣ်လီၤ. ခရံၣ်ဖိအါဂၤ မ့မၤလိဘၣ် တၢ်မုၢ်လၢ ခရံၣ်ဖိ အတၢ်အိၣ်မူ န့ၣ်ကဂ့ၢ်ဒိၣ် နါန့ၣ် တူၢ်ဘၣ် တၢ်အံၤန့ၣ်လီၤ.

သးစီဆုံ အတၢ်အၢၣ်လီၤန့ၣ် ယှၢ်ကအိၣ်ဒီးပှၢ် တုၤလီၤလၢ ပန့ၢ်တၢ် လၢတၢ်ပှၢ် ပၣ်လၢပဂီၢ် ဖဲပလဲၤတုၣ်ဆူ မူခိၣ်ဘီမူၣ် န့ၣ်လီၤ. ပဝဲသ့ၣ် ဘၣ်မုၢ်လၢ သးစီဆုံဖဲ ပဘၣ် တၢ်အုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤဒီး, တုၤလီၤလၢ ကစၢ်ယှၢ် ကိးပှၢ်ဆူ မူခိၣ် ဘီမူၣ်အဟံၣ် န့ၣ်လီၤ.

ပှၢ်လၢတပၣ်အသးဒီးသိးခရံၣ်ဖိအသိးကမၤအသးဒီးလဲၣ်

တၢ်ဂ့ၢ်လၢ အတၢ်ဘံၣ်တၢ်ဘၢ လီၤထူလီၤယိၣ် အပူၤန့ၣ်, တၢ်သံကွၢ်ဒိးသိး တခါန့ၣ် ဘၣ်ပှၢ်သံကွၢ် ထီဘိၣ်လီၤ. “တၢ်သ့ၣ်အုးသးအု ခဲလၢၣ်န့ၣ် တၢ်မနုၤလဲၣ်.” ပှၢ်လၢတဲလၢ အဝဲသ့ၣ်ဘၣ် တၢ်အုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤဒီး အိၣ်မူလၢ ကစၢ်ယှၢ်အဂီၢ်, ဘၣ်ဆၣ် တအိၣ်ဒိးအဝဲသ့ၣ်တဲန့ၣ် ကမၤဒီးလၢ. ”

ပှၢ်အိၣ် တဘျုးဂၤလၢ တဲပၣ်ဖျါလၢ အတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ် န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ် တဲဖျါဖျါလၢ ကသ့ၣ်ညါ ယုၣ်ရှူခရံၣ်, တဲဖျါဖျါလၢ လီၤအသးလၢ ပှၢ်ခရံၣ်ဖိ, တဲဖျါဖျါလၢ ကသ့ၣ်ညါ ကစၢ်ယှၢ်န့ၣ်လီၤ. ပှၢ်တဂၢၤတဂၢၤ တဲပၣ်ဖျါ ဒီးန့ၣ် သ့န့ၣ်လီၤ.

“ ဘၣ်ဆၣ်ဒီးပှၢ်အတီအလီၤန့ၣ် ကမူဝဲလၢတၢ်န့ၣ်လီၤ.
ဒီးပှၢ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်က့ၤ အသးဒီး, ယသးတမုၢ်လၢဘၣ်လၢအံၤဘၣ်.
မ့မ့ၢ်ပဝဲဒၣ်အံၤ, ပတမ့ၢ်ဘၣ်ပှၢ်လၢအဂ့ၢ်က့ၤ

အသးဆူတင်ဟးဝီအပူဘၣ်, မ့မ့ပုလၢအစ့က့ၤ
န့ၣ်က့ၤတၢ်ပၢၢ်လၢတၢ်အုၣ်က့ၤဒိၣ်က့ၤအီၤလီၤ. ” (စၢၤတြီၤ ၁၀၃၈-၃၉)

ပုၤတၢ်ဂၤတၢ် တဲပၣ်ဖျါလၢ အတၢ်စ့ၢ် တၢ်န့ၣ် သ့ဘၣ်ဆၣ်, တၢ်အံၤ တမ့ၢ်လၢ အဝဲသ့ၣ်န့ၣ်ဘၣ် ခရံၣ်ဘၣ်. အဝဲသ့ၣ် တန့ၢ်ဘၣ် ကစၢ်ယွၤ အနီၣ်သး နီတဘျီဘၣ်. အဝဲသ့ၣ် တဘၣ် တၢ်အိၣ်ဖျါၣ် ဆၢက့ၤခံစ့တစ့ နီတဘျီဘၣ်. လၢတၢ်န့ၣ် အယီ, ဖဲအဝဲသ့ၣ် တူၢ်ဘၣ်ခရံၣ်ဖိ အတၢ်အိၣ် တၢ်ဆိး အလီၢ်န့ၣ်, အဝဲသ့ၣ် ထုးကွံၣ်က့ၤအသး ခဲအံၤခဲအံၤ န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်မနုၤ အယီလဲၣ်. အဝဲသ့ၣ် အနီၣ်သး တဘၣ်တၢ်အုၣ် က့ၤဒိၣ်က့ၤ နီတဘျီ အဟံၤသး, အဝဲသ့ၣ်ထုးကွံၣ် က့ၤအသးလၢ တၢ်စံၣ်ညီၣ် လီၤစိၤလီၤထီ အပူ(မ့) ဆူလရၣ် န့ၣ်လီၤ.

ပုၤလၢ အလီၤမၢ် အတၢ်အုၣ်ကီၤန့ၣ် တမ့ၢ်ပုၤလၢ အဘၣ် တၢ်အုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤဘၣ်. အဝဲသ့ၣ်န့ၣ် ပုၤလၢမၢ် အသးဒိသး ဘၣ်တၢ်အုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤဘၣ်ဆၣ်, တဘၣ် တၢ်အိၣ်ဖျါၣ် ဆၢက့ၤ ခံစ့တစ့ နီတဘျီဘၣ်. ယန့ၣ်လၢ ယသးဖျါၣ် ဒီဖျါၣ်လၢ ပုၤအိၣ်အါ တလၢကွံၣ်လၢ ကီၢ်အမဲရကၤန့ၣ် ယုၣ်ရှူခရံၣ် အမံၤဘၣ်ဆၣ် တသ့ၣ်ညါအဝဲ နီတဘျီ န့ၣ်လီၤ.

“ ယန့ၣ်တၢ်အံၤဒၣ်လဲၣ်ပုၤလၢအမၢထီၣ်သီ
တၢ်မၢအဝုၤတမံၤ လၢသုပူၤတၢ်ဂၤ, ကမၢလၢထီၣ် ပုၤထီၣ်ဝဲတုၤလီၤလၢ
ယုၣ်ရှူခရံၣ်အမုၢ်န့ၣ်လီၤ. ” (ဖဲလံးပံၤ ၁-၆)

လံၣ်စီဆံ့ သိၣ်လိပုၤလၢ ဖဲပုၤတၢ်ဂၤ န့ၣ်န့ၣ်ခရံၣ်န့ၣ် တၢ်လဲလိၣ် အိၣ်လၢ အတၢ်အိၣ်မူ, ဟဲလၢသးစီဆံ့ အတၢ်မၢ န့ၣ်လီၤ. အတၢ်မၢန့ၣ် ကမၢစၢၤ ပုၤလၢ ကထံၣ်တၢ်လၢ အကမုၢ်ဒီး လိၣ်တၢ်လဲလိၣ် လၢပတၢ်အိၣ်မူ န့ၣ်လီၤ. တၢ်အလီၢ် လံၤ, တၢ်အလုၢ်အလၢ်, တၢ်ဒဲးဘး, တၢ်ထံၣ် ဘၣ်သးဒီး တၢ်ဖဲးတၢ်မၢ တဖၣ် လဲၤဒီဖျါဒီး, ကဲထီၣ်အသီ န့ၣ်လီၤ.

ပုၤတၢ်ဂၤ အတၢ်အိၣ်မူန့ၣ်, တၢ်ပၣ်သ့ၣ် ပၣ်သး အတၢ်လီၤဆီ လိၣ်သး ကြးအိၣ်ဖဲ အဝဲသ့ၣ် န့ၣ်န့ၣ်လၢ ခရံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲခရံၣ်ဖိ အတၢ်အိၣ်မူ အပူန့ၣ်, သးစီဆံ့မၢတၢ် လၢအဝဲသ့ၣ် စးထီၣ်ဘၣ် တၢ်အုၣ်က့ၤ ဒိၣ်က့ၤ ဆူမုၢ်န့ၣ်လၢ

သံတူနှုတ်လီၤ. လံာ်စီဆုံစံးဝဲ, ဖဲသးစီဆုံ စးထီၣ် မၤတၢ်လၢ ပဝဲသ့ၣ် အပူၤန့ၣ် ပဘၣ် တၢ်အုၣ်ကီၤဒီး အဝဲ ကမၤဆူညါ တုၤလၢပလဲၤဆူ မူခိၣ်ဘီမုၢ် န့ၣ်လီၤ.

အဆၢဒိၣ် (၅)
တၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်လၢ နကဘၣ်ဒုးကဲထီၣ် လၢကသမၤ
တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ လီၤထူလီၤယိၣ်

“ ယကဘူၣ်ထီၣ်ဘါထီၣ်တၢ်ဆူနဟံၣ်စီဆုံအခိၣ်,
ဒီးယကစံးထီၣ်ပတြၢနမံၤလၢနဘျးနဖျိၣ်အယိ, ဒီးနတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအယိလီၤ.
အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, နပၣ်နကလုၢ်ကထါဒိၣ်န့ၢ်နမံၤခဲလၢာ်တက့ၢ်လီၤ. ”
(စံးထီၣ်ပတြၢ ၁၃၈:၂)

တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ လီၤထူလီၤယိၣ်န့ၣ် တၢ်လၢအကါဒိၣ် အခိၣ်ထံး ဘၣ်ယး ဒီးတၢ်န့ၣ် န့ၣ်လီၤ. ပဘၣ်တၢ်အၢၣ်လီၤ အီၤလီၤလၢ တၢ်အံၤ တသ့ဘၣ်. ပမၤယုၣ် မၤသကိး တၢ်လၢ ပုၤသမၤ လံာ်စီဆုံ အတၢ်သိၣ်တၢ်သီ အဝဲအံၤဘၣ်. တၢ်အံၤမ့ၢ် တၢ်န့ၣ်လၢ အထီၣ်ဒါလိၣ်သး ဒီးတၢ်ဘူၣ် တၢ်ဘါလၢ အာန့ၢ်တခါန့ၣ်လီၤ. အနီၢ်နီၢ်, တၢ်အံၤ စံၣ်ညီၣ်တဲာ်ပုၤ တဂၤဂၤ အနီၢ်သးဒ်သိး ကဘၣ်တုၤ တၢ်လၢလရၣ် သ့န့ၣ်လီၤ. ပုၤလၢအသး တလီၤပလိၣ် ဒီးတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ လီၤထူလီၤယိၣ် အတၢ်သိၣ် တၢ်သီန့ၣ်, ကဘၣ်န့ၣ်န့ၢ်လၢ ဘၣ်အတၢ် အလုၢ်အလုၢ် တၢ်အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤ န့ၣ်လီၤ. အဂၤတခါန့ၣ်, အဝဲသ့ၣ် တန့ၣ်န့ၢ်ခရံၣ် လၢလၢပုၤပုၤ လၢကဘၣ် တၢ်အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤ အဂီၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်အိၣ်တခါလၢ မၤနီၣ်လီၤဆီ တၢ်သိၣ်တၢ်သီ အလီၤတံၢ် လၢတၢ်သိၣ် တၢ်သီ အကမၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲပုၤတဂၤ ပၣ်လီၤအသးလၢ ကထီၣ်ဒါ ကစၢ်ယွၤန့ၣ်, တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ပီၢ် မန့ၣ်အိၣ်လၢ အလီၢ်ခဲလဲၣ်. ဖဲ(၁မိၤ၅၅ ၃) တၢ်အိၣ်ဖျါတြၢၢ် ကလၢာ် လၢ, စီၤအၢၤဒၣ်ဒီး နီၤအံၣ်အုၤ အတၢ်ဒီးဘးန့ၣ် ဘၣ်တၢ်စံၣ်ညီၣ် လၢအဝဲသ့ၣ် အတၢ်အဲၣ်လီၤ အသးန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်အဲၣ်ဒီး မၤပၤတၢ် အသိးန့ၣ်လီၤ.

နမူသမံသမိး တၢ်ဘျုးတၢ်ဘျိ အတၢ်စ့ၢ် တၢ်န့ၢ်လၢ အတၢ်လဲၤ ကွံၣ်န့ၢ်, နကယုထံၣ်ဘၣ် တၢ်ဂ့ၢ်ခဲခါ န့ၢ်လီၤ. တၢ်တခါန့ၢ်, အဝဲသ့ၣ် န့ၢ်န့ၢ်လၢ အလုၢ် အလုၢ် တၢ်အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤ န့ၢ်လီၤ. ခံတခါန့ၢ်, တၢ်သိၣ်လီၤလၢ တၢ်အရူၣ်န့ၢ် နနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲ န့ၢ်လီၤ. ပှၤကညီန့ၢ် တၢ်အကါဒိၣ် ကတၢ်လၢ တၢ်အါမံၤအဂီၢ် လၢအဝဲသ့ၣ် ကဘၣ်သိၣ်လီၤ တၢ်ခဲလၢၣ် န့ၢ်လီၤ.

ဖဲပသမံသမိး တၢ်ဘျုးတၢ်ဘျိ တဖၣ်လၢ သိၣ်လီၤလၢ တၢ်အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤ အလုၢ်အလုၢ်န့ၢ်, တၢ်သံကွၢ်အိၣ် တခါန့ၢ်လီၤ. ပတၢ်အိၣ်ဒီး ပမူဒါလၢ ကပၤယၢ် အဝဲသ့ၣ် အတၢ်အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤလီၤ. တၢ်လီၤတံၢ်န့ၢ် တမ့ၢ်ယုၣ်ၣ် ခရံၣ်ဘၣ်. မ့ပနီၣ်ကစၢ် န့ၢ်လီၤ. ပနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲန့ၢ် မၤပှၤဖျဲး တၢ်အုၣ်ကီၢ်ဒီး, ပၤယၢ် တၢ်အုၣ်ကီၢ်လၢ တၢ်အိၣ်မူန့ၢ်လီၤ.

လံၣ်စီဆံၣ် အတၢ်သိၣ်တၢ်သီ လၢအလီၤတံၢ် ဒီးအကါဒိၣ်န့ၢ် တမ့ၢ် ပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိဘၣ်, ဘၣ်ဆၣ်မ့ၢ် ခရံၣ်ထီၣ်တီၤလီၤ. လံၣ်စီဆံၣ် အတၢ်ကလုၢ်သိၣ်န့ၢ် တမ့ၢ်လၢ ဘၣ်ယးဒီး နနီၣ်ကစၢ် ဘၣ်ဆၣ်, ဘၣ်ယးဒီး ကစၢ်ယွၤန့ၢ်လီၤ.

ဖဲပကွၢ်လၢ တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘျိ လီၤထူလီၤယိၣ် အတၢ်သိၣ် တၢ်သီန့ၢ်, ပတလိၣ် သံကွၢ်တၢ်သံကွၢ် န့ၢ်လီၤ. ကစၢ်ယွၤ (မ့) ပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိ အကါဒိၣ် လၢ တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ အဂီၢ်ခါ. ပှၤလၢအန့ၢ်လၢ ကစၢ်ယွၤ န့ၢ်ပှၤဟ့ၣ် တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤဒီး ပၤယၢ်တၢ်န့ၢ်, ကဟ့ၣ် တၢ်သးဆၢလၢ ကစၢ်ယွၤ န့ၢ်လီၤ.

ပှၤလၢအန့ၢ် တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘျိ လီၤထူလီၤယိၣ်န့ၢ်, တအိၣ်ဒီးမူဒါလၢ ကပၤယၢ် အသးလၢ တၢ်မၤပှၤဖျဲး အလီၤဘၣ်. အဝဲသ့ၣ် တကြၢ်ဝဲလၢ တၢ်န့ၢ်ဘၣ်. ယုၣ်ၣ်ခရံၣ်န့ၢ် ပှၤမၤ တၢ်မၤလၢအဂ့ၢ် ဖဲပတၢ်မၤလၢ တဂ့ၢ်တဘၣ် အလီၢ် န့ၢ်လီၤ. ပဘၣ်တၢ်ပှၤဖျဲး ဒီးတၢ်ပၤယးထဲလၢ ယွၤတဂၤအယိ န့ၢ်လီၤ.

တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢ တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘျိ လီၤထူလီၤယိၣ် န့ၢ်အကါဒိၣ်မ့ၢ်လၢ ပၤကစၢ်ယွၤလၢ ပတၢ်အုၣ်ကီၢ် ဒီးပတၢ်အိၣ်မူ အမိၢ်ပှၢ် န့ၢ်လီၤ. ကစၢ်ယွၤ ကဲထီၣ်ပှၤ အကါဒိၣ်လၢ အဟ့ၣ် တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ, ဆၢမုၢ်လၢန့ၢ်တၢ်လၢ ကမၤမုၢ်အသး လၢပဘၣ်တၢ်ပှၤဖျဲးဝံၤအလီၢ်ခဲ အယိန့ၢ်, အဝဲကဲထီၣ် န့ၢ်လီၤ.

“ ယကဘူဉ်ထီဉ်ဘါထီဉ်တၢ်ဆူနဟံဉ်စီဆူအအိဉ်,
ဒီးယကစံးထီဉ်ပတြၢနမံးလၢနဘျးနဖျိဉ်အယိ, ဒီးနတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအယိလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ,
နပဉ်နတလုၢ်ကထါဒိဉ်န့ၢ်နမံးခဲလၢဉ်တက့ၢ်လီၤ. ” (စံးထီဉ်ပတြၢ ၁၃၈၅)

ယွၤဒုးလိဉ်ထီဉ် အသးလၢ အတၢ်ကွဲး အကလုဉ် ကထါအပူၤ န့ဉ်လီၤ.
ဖဲပှၤတဂၤ ဟဲဆူ ယွၤအိဉ်လၢ တၢ်အုဉ်က့ၤ ဒိဉ်က့ၤ အဂီၢ်န့ဉ်, တဘဉ်မ့ၢ်လၢ
တၢ်ပဉ်သ့ဉ် ပဉ်သးလၢ တၢ်သ့ဒိကနဉ်ဖဲ ယွၤအကလုဉ် ကထါန့ဉ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်
ခရံဉ်ဖိတနီၤ အသးတအိဉ်လၢ ကဒိကနဉ်ဒီး မၤတၢ်လၢ ပှၤစံးဘဉ်အီၤလၢ
ကိးမုၢ်န့ၢ်န့ဉ်လီၤ. အဝဲသ့ဉ် ထူတကျဉ်ဒီး, ဒုးတၢ်လၢ, ကဘဉ်ဒိကနဉ် (မ့) တဘဉ်
ဒိကနဉ်တၢ် န့ဉ်လီၤ. အဝဲသ့ဉ်မၤ တၢ်လၢ အအဲဉ်ဒီးမၤ န့ဉ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်
ယွၤအဖိလၢ အဟ့ဉ်လီၤသးလၢ ယွၤအအိဉ် နီၢ်နီၢ်န့ဉ် ကအိဉ်ဒီး တၢ်ပဉ်သ့ဉ်
ပဉ်သးလၢ တၢ်ဒိကနဉ် န့ဉ်လီၤ.

ယွၤတဲပှၤလၢ ပတြၢဒိကနဉ် အကလုဉ်ကထါန့ဉ်, ယွၤတဲပှၤ
တၢ်လၢအဝဲ တသးဆူဉ်ဘၢဘဉ်. ယွၤမၤမၤဒ် အကလုဉ်ကထါဒီး, ဟံးထီဉ်ကွံဉ်
အမံးစီဆူအပူၤ န့ဉ်လီၤ. ကစၢ်ယွၤတသမၤတၢ်လၢ အကလုဉ် အကထါ
နီတမံးဘဉ်.

ပၢ်ကစၢ်ယွၤ အတၢ်မၤ, ဖိခွါကစၢ် အတၢ်မၤ, သးစီဆူ ကစၢ် အတၢ်မၤ
န့ဉ် မ့ၢ်တၢ်လၢ အမၤပူၤဖျး ပှၤတဂၤန့ဉ် ပထံဉ်ပဉ်စၢၤလၢ ယွၤအကလုဉ်ကထါ
အပူၤန့ဉ်လီၤ. ယနဉ်လၢ ပှၤလၢအတီလီၤ သမၤတၢ်အဝဲန့ဉ် တသ့ဘဉ်လီၤ.
ဒ်သီးနကနဉ်န့ၢ်လၢ တၢ်ဘဉ်တၢ်ဘၢ လီၤထူလီၤယိဉ် အသီးန့ဉ်, ယအဲဉ်ဒီး
နသးစၢ်ဆၢမၤ တၢ်ပဉ်ဖျါလၢ တၢ်လီၤန့ၢ် ယုခါန့ဉ်လီၤ.

“တက်ကဲထိန်သုလ၊ ပှလ၊အမ၊ကဆဲ ကဆိအတင်ဒဲးဘး ဘန်လ၊
တင်တကဆဲ ကဆိန့လီ။”

“ အဝဲဒုန်မုန်အလ၊ကဝီ၊အတင်ကပြိုင်ကပြိုင်၊ ဒီးအကစင်မိန်ပှန်အကွန်
အဂီဝ်လီ၊တင်လီ၊ဆဲး၊ ဒီးစိတ်ထိန် ကယင်တင်ခဲလင်လ၊ အကလုန်အစိအကစိ၊
ဒီးမ၊စိကွန် ပတင်ဒဲးဘးလ၊ အကစင်ဒုန်ဝဲဝဲဒီး၊ ဆုန်နီလ၊
တင်အကဟုကညီတဂ၊အစုထွဲလ၊တင်ထိန်ထီ။ ” (ဧတြ၊ ၁၃)

ပှလ၊အသမ၊ တင်ဘန်တင်ဘ၊ လီ၊ထူလီ၊ယိန်န့၊ ကဘန်တူင်လိန်
ဝဲလ၊ ပှလ၊ဘန် တင်မ၊ကဆဲကဆိ အတင်ဒဲးဘးန့၊ ဘန်တင် တကဆဲ ကဆိသု
န့လီ။

လိန်စိဆဲ စံးဘန်ယ၊လ၊ ကစင်ယုန်ရှူးခရံင် မ၊ကဆဲကဆိ ပတင်ဒဲးဘး
လ၊အနီန်ကစင် ဒုန်ဝဲန့လီ။ ယွ၊တလိန် ပတင်မ၊စ၊ဘန်၊ ယွ၊တလိန် ပှလုန်တင်
အဒိန် အတင်မ၊စ၊၊ တင်အိန်ဘုန် အကိန် (မု) တင်အိန်ဖိုန်၊ (မု) တင်ဒဲးဘျ၊ထံ
အထံဘန် န့လီ။ အဝဲမ၊ ကဆဲကဆိ လ၊အနီန်ကဆင် န့လီ။

တင်ကတိ၊ “တင်မ၊ကဆဲကဆိ၊” အခိပညီအိန်ဖျါလ၊၊ မ၊ကဆိတင်
လ၊လ၊ပှ၊ပှ၊၊ သုစိ လ၊လ၊ပှ၊ပှ၊ န့လီ။ အဆ၊ဖိ အဝဲအံးစံးလ၊ ခရံင် မ၊ကဆ
ပတင်ဒဲးဘး လ၊လ၊ပှ၊ပှ၊၊ သုစိကွန် လ၊လ၊ပှ၊ပှ၊ န့လီ။ ဒုအိန်ထိန် တင်ဂီ၊လ၊
ယသးကံင်ပှလ၊ ပှတဂ၊သုစိ လိခိန့လီ။ လိခိလ၊ တကဆဲ ကဆိန့၊ ကျးစဲဘူး
လ၊တင်အိန် တင်အိဒီး၊ ဘန်အ၊လ၊ သိန့လီ။ ပှတဂ၊ဂ၊ မ၊ပှ၊ထိန် တင်သုလ၊
လိခိလ၊ အကြပ်လ၊ ဆးပှင်ထံ အကိန်ဒီး၊ တဲန့လိခိ တဆဲလ၊ ထံအပှ၊
န့လီ။လိခိတဆဲ ဘန်တင်ထူး ကဆိဒီး၊ မ၊ကဆိ လ၊လ၊ပှ၊ပှ၊ ဝဲဒီး၊ အဝဲသုန်
ဘန်တင်အိန် ကတိ၊သးလ၊ ကသုအသိတဘျီ န့လီ။

“ မုမုန်ပှန်လဲ၊တင်လ၊တင်ကဝီ၊အပှ၊၊ ဒ်အဝဲဒုန်အိန်လ၊တင်ကဝီ၊
အပှ၊အသီးန့ဒီး၊ ပရှုလိန်ပသးသကိးသကိး၊

ဒီးအဖီခါယုဂ်ရွှးခရံင်အသွံင်န့ၣ်သ့စီကွံၣ်ပုၤလၢ
ပတၢ်ဒဲးဘးခဲလၢင်လီၤ. ” (၁ယိဟ့ၣ် ၁၈၅)

ဖဲယုဂ်ရွှး ခရံင်သံလၢ အနံၣ်၂၀၀၀ ယၣ်ယၣ်န့ၣ်, တၢ်ကိးမံၤလၢ
ယတၢ်အိၣ်မူန့ၣ် အိၣ်ဒဲးလၢ ခါဆူညါ န့ၣ်လီၤ. အဝဲဟ့ၣ်တီၢ်လၢ ယတၢ်ဒဲးဘး
အဂီၢ်, ယမၤကမၣ်တၢ် တုၤလၢ တၢ်အကတီၢ်ဖိဒီး, တၢ်ဒဲးဘး ခဲလၢင်လၢ ယကမၤ
ကမၣ် တုၤလၢမုၢ်နံၤလၢ ယသံန့ၣ်လီၤ. ဖဲယတုၢ်လိာ် ကစၢ်ယုဂ်ရွှး ခရံင်လၢ
ပုၤအုၣ်ခိၣ် တၢ်အခါ, ပုၤကိးဂၤဒဲး အတၢ်ဒဲးဘး ဘၣ်တၢ်ပၣ်လီၤလၢ အဝဲအသွံင်
အဖီလၢင်န့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲသ့စီကွံၣ် ယတၢ်ဒဲးဘးခါ, ယဘၣ်တၢ်သ့စီ ကဆဲးကဆီ,
တဘျီဒီး လၢခဲလၢင် အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ယဘၣ် တၢ်မၤကဆဲးကဆီ လၢ ကစၢ်ယုဂ်ရွှး
ခရံင် အသွံင်န့ၣ်လီၤ.

အယိန့ၣ် ပုၤတဂၤလၢ အဘၣ်တၢ် ပုၤဖျဲးန့ၣ် အတၢ်ဒဲးဘး ဘၣ်တၢ်မၤ
ကဆီန့ၣ်လီၤ. ကျဲတဘိလၢ ပုၤတဂၤ ကဘၣ်အာက့ၤ တဘျီန့ၣ်, ဖဲအဝဲဘၣ် တၢ်မၤ
ကဆဲးကဆီ အံၤဘၣ်ဆၣ်, ဘၣ်တၢ်မၤ ကဒါက့ၤတၢ်လၢ တၢ်ဒဲးဘးလၢ အသးသမူ
အယိန့ၣ်လီၤ. ကျဲတနီၣ် အိၣ်သ့လၢ မုၢ်ကီၤလံာ် ကယုထံၣ် တၢ်ဒဲးဘး အဝဲန့ၣ်
တဖၣ်ဒီး ကပၣ်လီၤက့ၤ လၢအသးသမူ အပူၤဘၣ်လီၤ. ဒီးအဝဲကဘၣ် တၢ်လၢ
တကဆဲးကဆီ န့ၣ်လီၤ. န့ၣ်ဘၣ် တၢ်မၤကဆဲးကဆီ ဒီဖျီလၢ တၢ်ဘၣ်အာန့ၣ်,
ပဘၣ်က့ၤ တၢ်ဘၣ်အာ ဒ်သိးသိး န့ၣ်လီၤ.

ယုဂ်ရွှးခရံင် မၤကဆဲးကဆီ ပတၢ်ဒဲးဘး ခဲလၢင်ဒီး, ပတၢ်ဒဲးဘးတဖၣ်
ဟဲတုၤက့ၤ တသ့လၢ ပအိၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢယသးသမူန့ၣ်, ယမၤကမၣ်တၢ် တပၣ်ယုၣ်
လၢယွၤအတၢ်သံ လၢယဂီၢ် တအိၣ် နီတခါဘၣ်. အယိန့ၣ်, အဝဲ မၤကဆဲး
ကဆီယၤလၢ တၢ်ဒဲးဘး အဝဲအံၤ ခဲလၢင်န့ၣ်, ယတဘၣ် တၢ်တကဆဲး ကဆီ
လၢဘၣ်. ယတဘၣ် တၢ်ပၣ်လီၤ တၢ်ဒဲးဘးလၢ ယဖိခိၣ်ဘၣ် န့ၣ်လီၤ.

တက်ကဲထီၣ်သုလၢ ပဘၣ်တၢ်ပူၤဖျဲး တသီဒီး၊ လီၤမၢ်ကွံၣ် လၢခံတသီ န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤ အဒိပညီဖျါလၢ ယလဲၤဖဲ တၢ်လၢတၢ်ပွဲၤ ဆူတၢ်တလၢတပွဲၤ န့ၣ်လီၤ. လံၣ်စီဆုံ မ့ၢ်သိၣ်လိယၢလၢ ယဘၣ်တၢ်မၤလၢ မၤပွဲၤ အစီၤစီၤ အယၣ်ယၣ်ဒီး၊ ယကဲထီၣ် ပှၤတလၢပွဲၤ ကသုဒ်လဲၣ်.

လံၣ်စီဆုံသိၣ်လိ၊ ဖဲပှၤတကၤဘၣ် တၢ်ပူၤဖျဲးန့ၣ်, အဝဲသ့ၣ် ဘၣ်တၢ်မၤ လၢမၤပွဲၤ အစီၤစီၤ အယၣ်ယၣ်လၢ ယုၣ်ရှုးခရံၣ် အတၢ်ဒီး မၤလီၤသး န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ် ဘၣ်တၢ်မၤလၢ မၤပွဲၤအစီၤစီၤ အယၣ်ယၣ်လၢ ပၢ်ကစၢ်ယွၤ အတၢ်ထံၣ် ပူၤဒီး, တကဲထီၣ် တၢ်တလၢတပွဲၤ နီတဘျီဘၣ်. ဖဲနဆၢထၢၣ်လၢ ပၢ်ကစၢ်ယွၤ အမဲၢ်ညါန့ၣ် နလၢပွဲၤလၢ အမဲၢ်ချံပူၤဒီး, နတကဲထီၣ်လၢ တၢ်တမံၤဂ့ၤ တမံၤဂ့ၤ လၢဘၣ်.

“ယွၤသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤတၢ်လၢအဝဲတဲလၢတၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤန့ၣ်လီၤ.”

ပှၤလၢသမၤ တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ လီၤထူလီၤယိၣ်န့ၣ်, ကဘၣ်အၢၣ်လီၤ တူၢ်လိၣ်လၢ ယွၤသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ် က့ၤတၢ်လၢ အဝဲတဲလၢ တၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ် က့ၤန့ၣ်လီၤ.

“ ဒီးသးစီဆုံအုၣ်အသးလၢပဂီၢ်စ့ၢ်ကိးလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ,
ကတိၤဝဲမကိၣ်အလီၢ်ခဲန့ၣ်, တၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤလၢ
ယကမၤဒီးအီၤလၢမ့ၢ် နံၤတဖၣ်အလီၢ်ခဲန့ၣ်, ယွၤဖဲဝဲဒုၣ်, ယကပၣ်လီၤ
ယတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအသးကံၢ်ပူၤ, ဒီးယကကွဲးအီၤလၢအသးအလီၤ,
ဒီးအတၢ်ဒီးဘးဒီးအတၢ်အၢတၢ်သီန့ၣ်ယတသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်လၢဘၣ်.
ဘၣ်ဆၣ်ဒီးတၢ်ပျၢ် တဖၣ်န့ၣ် မ့ၢ်အိၣ်ဝဲဒီး,
တၢ်တပၣ်ထီၣ်လၢဘၣ်တၢ်လၢတၢ်ဒီးဘးအဂီၢ်ဘၣ်. ” (ဇၢတြီၤ ၁၀း၁၅-၁၈)

ကစၢ်ယွၤ အၢၣ်လီၤလၢ ကမၤတၢ်အၢၣ်လီၤ အီၤလီၤဆူ အပှၤကလူၢ် န့ၣ်လီၤ. တၢ်အၢၣ်လီၤ အီၤလီၤန့ၣ် မ့ၢ်အဒုးနဲၣ်ဖျါ တၢ်စၢယၣ် တၢ်အၢၣ်လီၤ အီၤလီၤ န့ၣ်လီၤ. ဖဲကစၢ်ယွၤမၤ တၢ်အၢၣ်လီၤ အီၤလီၤန့ၣ်, နသန့ၤနသး သ့လၢ အဖီခိၣ်

နွဲ့လီၤ. တၢ်အံၤမ့ၢ်လၢ ကစၢ်ယွၤ တီၤဒီးအတၢ်ကတိၤ ထီၣ်ဒီး, တလီတၢ် နီတဘျီ အယံၣ်နွဲ့လီၤ.

တၢ်အၢၣ်လီၤ အီၤလီၤအဝဲအံၤ, အိၣ်ဝဲ အပတီၣ်သၢခါ နွဲ့လီၤ. တၢ်တခါ နွဲ့, ယွၤကပပ်လီၤ အတၢ်သဲစၢဆူ ပှၤလၢအနၢ် အီၤလၢ ပှၤအုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤတၢ်လၢ အသးပှၤ နွဲ့လီၤ. နအိၣ်ဒီး တၢ်အိၣ်အသးလၢ နအုၣ်နသးဆူ ပှၤတဂၤဂၤ, ဘၣ်ဆၣ် နတသ့ၣ်ညါလၢ နကပပ်တဲဖျါထီၣ် မနုၤလဲၣ်နွဲ့လီၤ. လၢအမၤအသး သတူၢ်ကလၢ်နွဲ့, ကစၢ်ယွၤဒူး သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤ လံၣ်စီဆုံ အဆၢဒီး, နတဲယွၤ အကလုၣ်ကထါ နွဲ့လီၤ. နကျဲးစး ဒူးသ့ၣ်ညါနီၣ်ပၢ် ယွၤအတၢ် ဘၣ်အသးဖဲ သးစီဆုံဟဲစိၣ် လံၣ်စီဆုံအဆၢဆူ နသးဒီး ဒိဘၣ်မၤဟူး နတၢ် ပပ်လီၤသးခါ.

ခဲခါတခါနွဲ့, ကစၢ်ယွၤကပပ်လီၤ အသဲစၢဆူ ပှၤလၢနၢ်ခရံၣ်လၢ အသးပှၤ နွဲ့လီၤ. နအိၣ်ဒီးနသးပှၤ နတၢ်သ့ၣ်ညါလၢ နကြးမၤ မနုၤဘၣ်ဆၣ်, တမ့ၢ်လၢ နတဲအဲၣ်ဒီးမၤ တၢ်အဝဲအံၤ နွဲ့ဘၣ်. ဘါထုကဖၣ်ဆူ ယွၤဒီးသီး ကဟ့ၣ်နၤ တၢ်မၤစၢဒီး, ကဟ့ၣ်နၤ တၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါလၢ ကစံၣ်ညီၣ် တဲၣ်တၢ်လၢ ကမၤတၢ်လၢ အဘၣ် နွဲ့လီၤ. ယဆၢနွဲ့ တၢ်အိၣ်လၢ ကမၤတၢ်လၢ အဘၣ် သန့ၣ်က့, တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်လၢ ကမၤနွဲ့ ဟဲလၢယွၤ အိၣ်နွဲ့လီၤ.

သၢခါတခါနွဲ့, ယွၤအၢၣ်လီၤလၢ တသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ် ပှၤလၢအနၢ် အဖိခွါ အတၢ်ဒီးဘး ယံၣ်ယံၣ် လၢဘၣ်. အဝဲတတဲလၢ ကသးပှၤနီၣ်ဘၣ်, ဘၣ်ဆၣ်အဝဲ တသ့ၣ်နီၣ် ထီၣ်က့ၤ လၢဘၣ်. နထံၣ်တၢ် လီၤဆီလိၣ်သးခါ. ယွၤမ့ၢ်ဟ့ၣ် အခွဲးလၢ အသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ် ယတၢ်ဒီးဘးနွဲ့ မၤဝဲသ့နွဲ့လီၤ. အဝဲကွဲးရဲၣ်လီၤ ပတၢ်ဒီးဘး ခဲလၢ်ခဲဆူ သ့နွဲ့လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ညါ တၢ်ခဲလၢ် နွဲ့လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်အဝဲ အၢၣ်လီၤ လၢ တသ့ၣ်နီၣ် ထီၣ်က့ၤ နွဲ့လီၤ. အဝဲတဟ့ၣ်လီၤ အသးအခွဲးလၢ ကသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ် က့ၤ တၢ်ခဲလၢ် နွဲ့ဘၣ်လီၤ.

တၢ်အံၤ တၢ်ဂီၤလၢ ဘၣ်ယးဒီး လံၣ်စီဆုံ အပျၢ်ကွံတၢ်ကမၣ် နွဲ့လီၤ. ပမ့ၢ် ပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိယံၣ် ပသ့ပျၢ်ကွံ ပှၤတၢ်ကမၣ်လီၤ, ဘၣ်ဆၣ် ပသ့ၣ်နီၣ်ဒီး အဝဲသ့ၣ်

မာမနုလဲၣ်ဒီး၊ တၢ်အံၤမၤဘၣ်ဒီး ပတၢ်ဆၢမၤဂ့ၤ အဝဲသ့ၣ်ဆူ ခါဆူညါန့ၣ်လီၤ။ ဘၣ်ဆၣ်တၢ်အံၤ တမ့ၢ်တၢ်ပျၢ် တၢ်ကမၣ် လၢအဘၣ်ဘၣ်။ တၢ်ပျၢ်တၢ် ကမၣ်မၤ တၢ်ပၣ်လီၤသး သၢခါအတၢ် အၢၣ်လီၤ န့ၣ်လီၤ။ - နတဘၣ် ဟ့ၣ်လီၤနသး အခွဲးလၢ ကဟဲစိၣ်ကဒီး တဘျီဘၣ်၊ နတဘၣ် ဟ့ၣ်လီၤနသး အခွဲးလၢ ကလဲၤစိၣ်ဆူ ပှၤတဂၤဂၤ အဖီခိၣ်ဘၣ်၊ ဒီးနတဘၣ် ဟ့ၣ်အခွဲးလၢ နတဘၣ် တၢ်ဟဲစိၣ်ဆူ နဖီခိၣ်ဘၣ်။ တၢ်အံၤ တၢ်ပျၢ်ကွံၣ် တၢ်ကမၣ် အိၣ်လၢ လံၣ်စီဆုံအပူၤ န့ၣ်လီၤ။ ကစၢ်ယွၤ ပျၢ်ကွံၣ် နတၢ်ကမၣ်အယိ၊ နသ့ပျၢ်ကွံၣ် ပှၤမၤဆါနၤ အတၢ်ကမၣ် န့ၣ်လီၤ။ နမ့ၢ်ပျၢ်ကွံၣ် ပှၤဂၤအတၢ်ကမၤ တသ့န့ၣ်၊ နတဘၣ် တၢ်ပူၤဖျဲး အယိ န့ၣ်လီၤ။

ကစၢ်ယွၤ စံးလၢ ပမ့ၢ်ဘၣ် တၢ်ပူၤဖျဲးန့ၣ်၊ အဝဲတသ့ၣ်နီၣ် ထီၣ်က့ၤ ပတၢ် ကမၣ် ထီၣ်ဘၣ်။ ပှၤလၢအတဲ နဘၣ်တၢ်ပူၤဖျဲး တနံၣ်အံၤဒီး၊ လီၤမၢ်ကွံ လၢခံ တနံၣ်န့ၣ်၊ တဲဝဲဒ်သိး ကစၢ်ယွၤ တသ့ၣ်နီၣ် ထီၣ်က့ၤဝဲ တၢ်လၢအဝဲ အတဲန့ၣ်လီၤ။

“ကစၢ်ယွၤမၤတၢ်လၢအဝဲတြီပှၤဂၤလၢတဘၣ်မၤန့ၣ်လီၤ။”

ပှၤလၢသမၤ တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ လီၤထူလီၤယိၣ်န့ၣ်၊ ကဘၣ်အၢၣ်လီၤ တူၢ်လိၣ်လၢ ကစၢ်ယွၤမၤတၢ်သ့လၢ အဝဲတြီပှၤဂၤလၢ တဘၣ်မၤန့ၣ်လီၤ။

“ မ့ၢ်မတၢ်ကပၣ်တၢ် ကမၣ်လၢပှၤလၢ ယွၤယုထၢအံၤ
အလီၤတဂၤလဲၣ်. ပှၤလၢအပၣ်တီပၣ်လီၤတၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ယွၤလီၤ. မ့ၢ်မတၢ်ကစံၣ်
ညီၣ်ယုၣ်တၢ်တဂၤလဲၣ်. ပှၤလၢအဒီးသံအသးလၢပဂီၢ်န့ၣ်,
မ့ၢ်ခရံၣ်လီၤ. လၢန့ၣ်အခိၣ်တလိၣ်, ဝဲၤဆၢထၢၣ်က့ၤဝဲ, ဒီးဆုၣ်နီၤဝဲလၢယွၤအစုထွဲ,
ဒီးယုတၢ်လၢပဂီၢ်လီၤ. ” (မိမ့ၢ် ၈:၃၃-၃၄)

အဆၢဖီ အဝဲအံၤ, ဒူးဆိကမိၣ် ယၤလၢ ကစၢ်ယွၤ ဟ့ၣ်လီၤတၢ် တၢ်တၢ် န့ၣ်လီၤ။ လၢယဖီသၣ်ခါ, ပဒုၣ်ဒါ မ့ၢ်အိၣ်လၢ တၢ်လီၢ်လၢ အဘူးဒီးပှၤန့ၣ်, တုပၣ်

တပ်မတော်၊ တဲဝဲလၢ သုမုၢ်ခိကါ တပ်မတော် မုၢ်ဘူၣ်န့ၣ် ခါကွၢ်. အဝဲသ့ၣ် မုၢ်ခိန့ၣ်, ပတီၢ်အဝဲသ့ၣ် သ့န့ၣ်လီၤ.

ကစၢ်ယွၤ မုၢ်တုပၣ် တပ်မတော်လၢ ဟီၣ်ခိၣ်ဖိခိၣ်ခိး, တၢတၢ် ပှၤတဂၤလၢ လၢကခိကါ တပ်မတော်ပှၤ န့ၣ်လီၤ. အဝဲတဲဖျါထီၣ်လၢ ယၢမုၢ် အဝဲအဖိလီၤ, အဝဲဒုးန့ၣ်ဖျါထီၣ် ယၢလၢ တၢ်မုၢ်တၢ်တီ န့ၣ်လီၤ. ကစၢ်ယွၤမုၢ် ပှၤတဂၤလၢ တဲဖျါ ထီၣ်ယၢ လၢအကြးအဘၣ် န့ၣ်လီၤ.

မုၢ်ကီၤလံၢ် မုၢ်ယုထၢထီၣ် ခိၣ်ကါတပ်မတော်ခိး, သံကွၢ်တၢ်ဂ့ၢ်လၢ, ကစၢ်ယွၤ အိၣ်ကတီၤသးလၢ ကတီၢ်အဝဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤတၢ် ကဲထီၣ်သးလၢ စီၤယီၤဘး အတၢ်အိၣ်မူ န့ၣ်လီၤ. စီၤယီၤဘး ပျံၤကစၢ်ယွၤခိး အိၣ်ယံၤယံၤလၢ မုၢ်ကီၤလံၢ် န့ၣ်လီၤ. မုၢ်ကီၤလံၢ်တဲဝဲ ကစၢ်ယွၤလၢ ယွၤမုၢ်ဟံးထီၣ်ကွၢ် တၢ်ကဟု ကယၣ် တဘျီန့ၣ်, စီၤယီၤဘး တစိၣ်ဟ့ၣ်အီၤ ယံၣ်ယံၣ် လၢဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ်ယွၤ သ့ၣ်ညါ အါန့ၣ် တၢ်န့ၣ်လီၤ.

ကစၢ်ယွၤ ဟ့ၣ်မုၢ်ကီၤလံၢ် အခွဲးလၢ ကလဲၤန့ၣ်ဆူ စီၤယီၤဘး အတၢ်အိၣ်မူလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်အဝဲ တုပၣ် တပ်မတော်လၢ တၢ်ဟံးထီၣ်ကွၢ် စီၤယီၤဘး အတၢ်အိၣ်မူန့ၣ်လီၤ. မုၢ်ကီၤလံၢ် န့ၣ်ဘၣ်အခွဲးလၢ ကလုပစီ စီၤယီၤဘး ဘၣ်ဆၣ်, အဝဲမၤသံအီၤ တန့ၣ်ဘၣ်.

ယကစၢ်ယွၤ တဲဖျါထီၣ်ယၢ လၢအကြးအဘၣ် န့ၣ်လီၤ. တၢ်တရဲသယၣ် အိၣ်လၢလရၣ် အိၣ်ယုတၢ်လၢ အဝဲသ့ၣ်သးလီ တၢ်ခဲလၢၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် တပၣ်ဖျါလၢ အဝဲသ့ၣ် မၤနၤတၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်သ့ ခိးခိပတၢ် ကစၢ်ယွၤအတၢ်စိကမီၤ နီတဘျီဘၣ်. ဖဲယွၤစံးလၢ Doug Hammett ဘၣ်တၢ်လၢ အကြးအဘၣ်န့ၣ်, နတီၢ်နီၣ်သ့လၢ Doug Hammett ဘၣ်တၢ်လၢ အကြးအဘၣ် န့ၣ်လီၤ.

ပှၤတဂၤ မုၢ်န့ၣ်လၢ အဝဲသ့ၣ်လီၤမၢ် အတၢ်ပှၤဖျဲးသ့န့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်တဲလၢ ကစၢ်ယွၤမၤ တၢ်လၢအဝဲကြီ ပှၤတဂၤလၢ တဘၣ်မၤန့ၣ်လီၤ. ကစၢ်ယွၤစံးဝဲ အဝဲမၤ

ပှလၢ တၢ်အကြးအဘၣ် ဝံၤဒီး၊ ပၢ်ဖျါတၢ် စံၣ်ညီၣ်ဆူ ပှလၢအဝဲ ယုထၢထီၣ် န့ၣ်လီၤ.

“ပှလၢအဘၣ်တၢ်အိၣ်ဖျါဆၢက့ၤတစုန့ၣ်
တဘၣ်တၢ်လၢတအိၣ်ဖျါဆၢက့ၤတၢ်ဘၣ်”

ပှလၢသမၤ တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ လီၤထူလီၤယိၣ်န့ၣ်, ဘၣ်အၢၣ်လီၤတူၢ်လိၣ်
လၢပှလၢအဘၣ် တၢ်အိၣ်ဖျါဆၢက့ၤ တစုန့ၣ် တဘၣ်တၢ်လၢ တအိၣ်ဖျါဆၢက့ၤ
တၢ်ဘၣ်.

“ယုၣ်ရွး ကတိၤဆၢတၢ်ဒီး စံးဘၣ်အီၤ,
ယစံးဘၣ်တဲဘၣ်န့ၣ်တီၢ်လီၤလီၤ,
ပှမ့ၢ်တအိၣ်ဖျါကဒီး တစုဘၣ်ဒီး,
ထံၣ်ယွၤအဘီအမ့ၢ်တသ့ဘၣ်. ” (ယီၤဟၣ် ၃၆၃)

“ယုၣ်ရွး ကတိၤဆၢဝဲ, ယစံးဘၣ်တဲဘၣ်န့ၣ်တီၢ်လီၤလီၤ,
ပှမ့ၢ်တအိၣ်ဖျါဘၣ်လၢထံဒီးသးန့ၣ်ဘၣ်ဒီး,
လဲၤန့ၣ်ဆူယွၤအဘီအမ့ၢ်တသ့ဘၣ်. တၢ်အိၣ်ဖျါလၢတၢ်ညၣ်, မ့ၢ်တၢ်ညၣ်,
ဒီးတၢ်အိၣ်ဖျါလၢသးမ့ၢ်သးလီၤ.
မ့ၢ်ယစံးဘၣ်န့ၣ်လၢသ့ဘၣ်အိၣ်ဖျါကဒီးတစုဒီး,
သုတကမၤကမၢ်တဂ့ၤ. ” (ယီၤဟၣ် ၃၆၅-၅)

ပှတဂၤ မ့ၢ်တဘၣ် တၢ်အိၣ်ဖျါဆူ တၢ်အိၣ်မူ အပူၤန့ၣ်, ကျဲအိၣ်တဘီ
လၢအဂီၢ်န့ၣ် တၢ်သံ, မ့ၢ်လၢတၢ်အိၣ်မူအဝဲန့ၣ် တၢ်အိၣ်ဖျါလၢ တၢ်ဟးဂုၣ်ဟးဂီၤ
အပူၤအယိၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤမ့ၢ် တၢ်အိၣ်မူ ကတၢ်လၢ တၢ်သံန့ၣ်လီၤ. ဖဲပှတဂၤ

ဘဉ်တၢ်အိၣ်ဖျၢၣ် ဆၢကျၢတစုန့ၣ်, အဝဲဘဉ် တၢ်ပၣ်လီၤလၢ ကစၢ်ယွၤ အဟံၣ်ဖိ ယိၣ်ဖိဒီး, အဝဲသ့ၣ်န့ၣ်ဘဉ် သးသမူ လီၤထူလီၤယိၣ် န့ၣ်လီၤ.

သးသမူ လီၤထူလီၤယိၣ်န့ၣ် တမ့ၢ်ထဲ တၢ်အိၣ်မူအိၣ်ဂဲၤ တခါဘဉ်, မ့မ့ၢ် တၢ်အိၣ်မူအိၣ်ဂဲၤ အကံၢ်အစီလီၤ. နန့ၢ်ဟူတၢ်ပၣ်ဖျါလၢ, “ကစၢ်ယွၤ တမၤစၢၤ တၢ်လၢအဘျး တအိၣ်ဘဉ် န့ၣ်လီၤ.” သးသမူ လီၤထူလီၤယိၣ် အဝဲအံၤန့ၣ် ယွၤအတၢ် ဟ့ၣ်လၢ အကံၢ်အစီဒီး, တဟးဂ့ၣ် ဟးဂီၤကွံၣ်ဘဉ်. ဣၤလီၤတသ့, အစိ အကမီၤ လီၤမၢ်တသ့ဘဉ်. တၢ်သ့တၢ်ဘဉ်ဒီး တၢ်အကံၢ် အစီလၢ လီၤမၢ်တသ့ ဘဉ်ဒီး တၢ်အိၣ်မူလၢ လဲၤဆူညါန့ၣ်လီၤ.

တၢ်အိၣ်မူ အဝဲအံၤ လီၤမၢ်တသ့ဒီး, သံလၢနီၣ်သး အပူၤလၢ တသ့ဘဉ်. အယိ, ယမ့ၢ်လီၤမၢ် ယတၢ်အုၣ်ခိၣ်န့ၣ်, ယတမ့ၢ်ဘဉ် တၢ်အိၣ်ဖျၢၣ် ခံစုဘဉ်. ဘဉ်ဆၢတၢ်အံၤ ကဲထီၣ်အသး တသ့ဘဉ်. ဖဲနဘဉ် နီၣ်သး အတၢ်အိၣ်ဖျၢၣ်လၢ ကစၢ်ယွၤ အဟံၣ်ဖိယိၣ် အပူၤန့ၣ်, နတဘဉ် တၢ်အိၣ်ဖျၢၣ် ခံစုန့ၣ် ကဲထီၣ် တသ့ဘဉ်. ဝိသီးပုၤလၢ ဘဉ်နီၣ်ခိ အတၢ်အိၣ်ဖျၢၣ်န့ၣ် ဘဉ်ကျၢ တၢ်အိၣ်ဖျၢၣ်ကျၢ တသ့အသိး န့ၣ်လီၤ. ကျဲထဲတဘီလၢ ကလဲၤအချၢန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်သံန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ် ဆံးလီၤကျၢဒီး, လဲၤန့ၣ်ကျၢလၢ အမိၢ်အဒၢလီၢ် တသ့ဘဉ်န့ၣ်လီၤ.

ပုၤတဂၤန့ၣ် ဘဉ်တၢ်အိၣ်ဖျၢၣ် က့ၤလၢ နီၣ်ခိဒီး နီၣ်သးအပူၤ တသ့န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်လီၤနံၤ န့ၣ်လီၤ.

“ယွၤလီၤတၢ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်အကဲထီၣ်သ့လီၤ”

ပုၤလၢသမၤ တၢ်ဘဉ်တၢ်ဘၢ လီၤထူလီၤယိၣ်န့ၣ်, ဘဉ်အၢၣ်လီၤ တူၢ်လိၣ် လၢယွၤလီၤတၢ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်အကဲထီၣ်သ့လီၤ.

“ယွၤအခုအပုၤ, ဒီးယုၣ်ရှုးခရံၣ်အပုၤတၢ်မၤဖိ,
ဒ်ယွၤအပုၤယုၤထၢဖိတဖၣ်အတၢ်န့ၣ်, ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါ တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီလၢ

အဘဉ်ယးဒီးတၢ်ယျးယီၣ် ယွၤအသိး၊ လၢတၢ်မ့ၢ်လၢ်တၢ်မ့ၢ်အထူအယီၣ်လၢ
ယွၤလၢအကတိၤတၢ်ကဘျးကဘျၣ် တသ့ဘဉ် တဂၤစံးပၣ်ဝဲလၢ
ဟီၣ်ခိၣ်တချးကဲထီၣ်ဒီးဘဉ်. ” (တံတူး ဒး၁-၂)

ယွၤအာၣ်လီၤ ပုၤလၢ တၢ်အိၣ်မူ လီၤထူလီၤယီၣ် န့ၣ်လီၤ. အဝဲလီၤတၢ်
အဝဲန့ၣ် တသ့ဘဉ်. နသန့ၤနသးလၢ အဝဲအကလုၢ် ကထိၤသ့ န့ၣ်လီၤ. တၢ်ပၣ်ဖျါ
အဝဲအံၤ ဟ့ၣ်နၤ တၢ်အုၣ်ကီၤ ခံစးဒီး, ပမၤလီၤတၢ်သ့လၢ ယွၤလီၤတၢ် တသ့လၢ
ဘဉ်ယးဒီး တၢ်အိၣ်မူ လီၤထူလီၤယီၣ် အတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ န့ၣ်လီၤ.

“ အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယွၤအဲၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ဖိတူၤ
အဟ့ၣ်လီၤကွဲၣ်အဖိခွါအိၣ်တဂၤယီၤ,
ဒ်သိးကယဲၢ်ပုၤလၢအစ့ၢ်က့ၤအိၤတဂၤလၢလၢ်န့ၣ်,
အသုတဟးဂီၤတဂ့ၤဒီး,
ကန့ၢ်ဘဉ်တၢ်မူ အထူအယီၣ်လီၤ. ” (ယီၤဟ့ၣ်ဝဲဒး၁၆)

ပုၤလၢလီၤမၢ် အတၢ်ပူၤဖျး ထီၣ်ဘိန့ၣ်, ပုၤလၢလဲၤတူၤဆူ တၢ်ဟးဂီၤ
န့ၣ်လီၤ. ကစၢ်ယွၤစံးလၢ လံၣ်စီဆံ့ အဆၢညီန့ၣ် အပူၤန့ၣ်, ပုၤလၢ အန့ၣ်
ယုၣ်ဂ့ၢ်ခရံၣ် န့ၣ်တလဲၤတူၤဆူ တၢ်ဟးဂီၤ နီတဘျီဘဉ်. တၢ်အံၤမ့ၢ် တၢ်ပၣ်ဖျါလၢ
ဒူးန့ၣ်တၢ် အကါဒိၣ် န့ၣ်လီၤ. အဝဲတစံးလၢ, “ဟးဂီၤတသ့ဘဉ်,” (မ့) “ဘဉ်သ့ၣ်သ့ၣ်
တဟးဂီၤဘဉ်,” (မ့) “ကဟးဂီၤအသးတသ့မ့တမ့ၢ်,” ဘဉ်. ယွၤစံးလၢ, “တဟးဂီၤ
နီတဘျီဘဉ်.” အယီ, ပုၤလၢဘဉ် တၢ်ပူၤဖျးဝံၤဒီး လီၤမၢ်က့ၤန့ၣ်, ဒ်သိး
ကစၢ်ယွၤလီၤတၢ် န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤတၢ်လၢ အအိၣ်သပျၢ်ပျၢ် လၢကမၤ အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

“ မ့မ့ၢ်ဖဲဒုၣ်ပလၢအအိၣ်ထံလၢ ယကဟ့ၣ်အိ တဂၤလၢန့ၣ်,
တၢ်တသ့လၢဘဉ် အသးလၢ ထံနီတခိၣ်ဘဉ်,
မ့မ့ၢ်ထံလၢယဟ့ၣ်အိၤန့ၣ်, ကကဲထီၣ် လၢထံထီၣ်ပၢ်လၢအပူၤ,
ဒီးကထီၣ်ဘး ဆူတၢ်မူလီၤထူလီၤယီၣ်လီၤ. ” (ယီၤဟ့ၣ် ဒူး၁၄)

ပုလုအာအီ သးသမူထံလာ ခရံင်ဟ့ၣ်န့ၣ်, တၢ်တသူသး လၢခံတဘျီလၢ လီၤထူလီၤယိၣ် လၢအတၢ် အိၣ်မူဘၣ်. ယဘၣ်တၢ်ပူၤဖျဲး ဝံၤဒီး, ယတသူသး လၢခံတဘျီ လီၤထူလီၤယိၣ် လၢယတၢ်အိၣ်မူဘၣ်. ယန့ၣ်ဘၣ် တၢ်ခဲလၢင်လၢ ယလိၣ်ဘၣ် ထီဘိလၢ လီၤထူလီၤယိၣ် ယတၢ်အိၣ်မူ အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပုလု ယုၢ်ဝဲသးဒီး ကမၢကမၣ် အတၢ်ပူၤဖျဲး ထီဘိန့ၣ်, ကလီၤမၢ် အတၢ်ပူၤဖျဲး န့ၣ်လီၤ. လံၣ်စီဆ့ၣ်လၢ အအိၣ်ဒီးတၢ်မူ တၢ်အိၣ်မူ လီၤထူလီၤယိၣ်န့ၣ်, နတသူသး လၢခံတဘျီ ထီဘိန့ၣ်လီၤ.

“ ယစံးဘၣ်တဲဘၣ်သုတီတီလီၤလီၤ,
ပုလုအာန့ၣ်ဟ့ၣ်ယကလုၢ်ယကထၢ,
ဒီးစ့ၢ်က့ၢ်န့ၣ်ပုလုအာမၤလီၤယၢန့ၣ်,
အိၣ်ဒီးတၢ်မူလီၤထူလီၤယိၣ်, ဒီးတဘၣ်ဘၣ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်ယၢဘၣ်.
မ့ၢ်အခီဂၢၣ်ဝဲလၢ တၢ်သံဆူ တၢ်မူအပူၤလီၤ. ” (ယိၤဟ့ၣ် ၅: ၂၄)

ပၣ်သ့ၣ်ပၣ်သးလၢ တၢ်ကတိၤ “တီတီလီၤလီၤ” ဒီး, တၢ်အံၤမ့ၢ် တၢ်အုၣ် ကီၤခံစး န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤဒ်သိးသိးလၢ “တၢ်လၢအတီ,” (မ့) “တၢ်လၢအလီၤတံၢ်,” န့ၣ်လီၤ.

ယဘၣ်တၢ်ပူၤဖျဲး တနံၤအံၤဒီး, ယမ့ၢ်လီၤမၢ် ယတၢ်အုၣ်ကီၤ ခဲမ့ၢ်ဆုၣ်ဒီး သံတဘျီယီန့ၣ် ယကဘၣ် တၢ်စံၣ်ညီၣ်ယၢန့ၣ်. နမ့ၢ်မၤလီၤမၢ် နတၢ်ပူၤဖျဲးန့ၣ်, နဘၣ်တၢ်စံၣ်ညီၣ် သ့န့ၣ်လီၤ. အဆၢဖိ အဝဲအံၤ စံးလၢ, ယမံဒိကန့ၣ် ယွၤအကလုၢ်ကထၢဒီး နလၢ ကစၢ်ယွၤဆုၢ်လီၢ် ယုၣ်ရှုးခရံၣ်န့ၣ်, ယတဘၣ် တၢ်စံၣ်ညီၣ်ဘၣ်.

လရၣ်န့ၣ် ကစၢ်ယွၤ အတၢ်စံၣ်ညီၣ်တၢ်လီၤ. တၢ်ဂၢ်လီၤ ကစၢ်ယွၤ အတၢ်သ့ၣ်ဒိၣ် သးဖျိဆုၣ်ဆုၣ် အလီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပသ့ၣ်ညါလၢ, ပုလုဘၣ် တၢ်ပူၤဖျဲး တဘၣ်တၢ်ဆုၢ် ဆူန့ၣ်ဘၣ်, ကစၢ်ယွၤ အတၢ်အၢၣ်လီၤ အိၣ်လၢအဝဲန့ၣ် အဂီၢ် အယိးသး န့ၣ်လီၤ.

“ ဒီးယုဂ်ရွေးစံးဘဉ်အီၤ၊ ယဲဒဉ်၊
ယမုၢ်ကိၣ်မူန့ၣ်လီၤ၊ ပှၤလၢအဟဲဆူယအိၣ်န့ၣ်
တၢ်တသုၣ်ဝံၤလၢဘဉ်အသးဘဉ်. ဒီးပှၤလၢအစ့ၢ်က့ၤ နၢ်က့ၤယၢန့ၣ်၊
တၢ်တသုၣ်လၢ ဘဉ်အသးလၢထံဘဉ်. ” (ယိၤဟဉ် ၆၃၅)

လံၣ်စီဆုံ စံးလၢ မးသဲ ၅ အပူၤန့ၣ်၊ ပှၤလၢတၢ်သုၣ်ဝံၤ အသးဒီး တၢ်သူ
အသးလၢ တၢ်တီတၢ်လီၤ တဖၣ်န့ၣ် ဘဉ်ဆိၣ်ဂ့ၤဝဲလီၤ. ဖဲယဘဉ် တၢ်ပူၤဖျဲးန့ၣ်
ယန့ၣ်ဘဉ် ကိၣ်လီၤထူ လီၤယိၣ် တခါလၢကမၤပျဲၤ ယနီၣ်သး န့ၣ်လီၤ. ယတသုၣ်ဝံၤ
လၢနီၣ်သးတဒိ နီတဘျီလၢဘဉ်.

“ မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီးပှၤယုဒၤဖိစံးဘဉ်အီၤ. အအံၤတစုအံၤ၊
ပသုၣ်ညါလၢတၢ်နီၣ်အိၣ်လၢနလီၤလီၤ. စီၤအၢၤကြၢၤဟဉ်ဒီးဝံသုၣ်တဖၣ်န့ၣ်သံလဲဝဲလံ၊
ဒီးနစံးန့ၣ်၊ ပှၤတဂၤမုၢ်တီၢ်န့ၣ်ယကလုၢ်ယကထါဒီး၊
လီၤထူလီၤယိၣ်တလုၣ်ကွၢ်ဘဉ်တၢ်သံဘဉ်. ” (ယိၤဟဉ် ၈၅၂)

လံၣ်အဆၢအံၤန့ၣ်၊ ခရံၣ်တဲဆူ ပှၤယုဒၤဖိလၢ၊ ဖဲပှၤတဂၤဘဉ် တၢ်ပူၤဖျဲးန့ၣ်
အဝဲလီၤထူ လီၤယိၣ် တလုၣ်ကွၢ်ဘဉ် တၢ်သံဘဉ်. အဝဲသုၣ်စံးဆၢ က့ၤလၢ၊ စီၤအၢၤကြၢၤဟဉ်
သံဝဲလံ မုၢ်ပှၤတီပှၤလီၤဘဉ်ဆဉ် န့ၣ်လီၤ. ဒီးအဝဲသုၣ် တနၢ်ခရံၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသုၣ်
တနၢ်ပၢၢ်လၢ ယွၤတဲ နီၣ်သးအတၢ်သံ န့ၣ်လီၤ. စီၤအၢၤကြၢၤဟဉ်သံဝဲ နီၣ်ခိအတၢ်သံဒီး၊
တမ့ၢ်နီၣ်သး အတၢ်သံဘဉ်. စီၤအၢၤကြၢၤဟဉ် လဲၤဝဲဆူ ကစၢ်ယွၤအိၣ်လၢ ကအိၣ်သကိး
န့ၣ်လီၤ.

မုၢ်တနံၤ ပကသံလၢ နီၣ်ခိအသိး န့ၣ်လီၤ. ပတသုၣ်ညါ တၢ်ဆၢကတီၢ်
ဘဉ်ဆဉ်၊ ယွၤအၢၢ်လီၤလၢ ပှၤလၢအနၢ်အီၤန့ၣ်၊ တလုၣ်ကွၢ်ဘဉ် တၢ်သံလၢ နီၣ်သး
အပူၤဘဉ်. အဝဲသုၣ်တဘဉ် တၢ်မၤလီၤဖးလၢ ခရံၣ်အပူၤ လီၤထူလီၤယိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးကအိၣ်
သကိးလၢအီၤ ဖဲမုၢ်ခိၣ် ဘီမုၢ်န့ၣ်လီၤ.

“ သုၤမၤတၢ်ဖိၤတၢ်န့ၣ်၊ မံအထူၣ်ဖျဲးဒီးတၢ်အဲၣ်ကျိၣ်နီၤစ့ၤတက့ၢ်
ဖဲသုတၢ်အိၣ်တဖၣ်န့ၣ်၊ သူၣ်မံသးမံဒီးအီၤတက့ၢ်.
အဂၢၢ်ဒ်အံၤ၊ တၢ်ဖိးဝဲဒဉ်၊ ယတညိကွံၣ်ဘဉ်န့ၣ်ဘဉ်၊
ယတလဲၤသဒဉ်ဘဉ်န့ၣ်ဘဉ်. ” (ဇုၤကြိၤ ၁၃၅)

ပျာလှာဘၣ် တၢ်ပူၤဖျဲး မၤလီၤတံၢ် သုလၢခရံၣ် အတၢ်အိၣ်ဖဲ တၢ်လီၤလီၤ ဆီ အတလဲလိၣ်အသး န့ၣ်လီၤ. အဝဲတပၣ် လီၤတဲၣ်နၢၤဒီး တလဲၤသဒၣ်နၢၤ နီတစုဘၣ်. နမ့ၢ်န့ၣ်လၢ နကလီၤမၢ် နတၢ်ပူၤဖျဲးန့ၣ် အဝဲကဘၣ် လဲၤသကိးဆူ လရၣ်လၢ နၢၤလီၤ. တၢ်အံၤ တၢ်လီၤနၢၤ တခါန့ၣ်လီၤ.

“ ပျာလှာအမၤတၢ်တဖၣ်န့ၣ် တဟူးဝးဘၣ် လီၤထူလီၤယိၣ်ဘၣ်လီၤ. ”
(ဖဲးထီၣ်ပတြာ ၁၅:၆)

“ ပၣ်တၢ်လၢ အဟ့ၣ်လီၤနၢၤန့ၣ် လၢယျၢအလီၤတက့ၢ်.
ဒီးတမၤစၢၤနၢၤလီၤ.
တဟ့ၣ်ဟူးဝးပျာလီၤန့ၣ်နီတစုဘၣ်. ”
(ဖဲးထီၣ်ပတြာ ၅၅:၂၂)

ပျာလှာဘၣ် တၢ်ပူၤဖျဲးဒီး လီၤမၢ်က့ၤန့ၣ်, တဲသ့လၢ အတၢ်ပူၤဖျဲး သးအလီၤခါ. တၢ်လၢ ကကဲထီၣ်အါန့ၢ် ဟီၣ်ခိၣ်လီၤသဘျဲး တအိၣ်လၢဘၣ်. တၢ်အိၣ်မူ ကလဲလိၣ် အသးဆူ တၢ်သံန့ၣ်လီၤ. တၢ်လဲလိၣ် ဒိၣ်န့ၢ် ကျဲလၢ အလဲၤဆူ မူခိၣ်ဘီမုၢ် ကလဲလိၣ်ဆူ ကျဲလၢအလဲၤဆူ လရၣ် တအိၣ်ဘၣ် န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် လံၣ်စီဆံၣ်တဲ ယိယိလၢ တၢ်ကဲထီၣ် တသ့ဘၣ် မ့ၢ်လၢပဘၣ် တၢ်သးအလီၤ တသ့အယိ န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကတိၤလၢခံ

ဘၣ်မနုၤအယိ ပကတိၤတၢ်တီၣ် အါမးလၢ တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ လီၤထူလီၤယိၣ် န့ၣ်လဲၣ်. တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ လီၤထူလီၤယိၣ် မၤသကိးတၢ်လၢ ကစၢ်ယျၢဒီး မၤလၢကပီၤအီၤ န့ၣ်လီၤ. ပျာလှာအတဲ တၢ်မုတမ့ၢ်ဘၣ်န့ၣ် အိၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢ ဘၣ်ဆၣ်, ပကျဲးစး ပၣ်ဒိၣ် တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ လီၤထူလီၤယိၣ်, ယျၢဆိကမိၣ်လၢ တၢ်အကါဒိၣ် အယိန့ၣ်လီၤ.

ပက္ခိဝံ၊ ပှတဂမုဒ်သမာ တ်ဘံဉ်တံဉ်ဘာ လီထူလီထိင်န့ဉ် ကဘဉ်မ၊ တ်ပဉ်ဖျါလ၊ အလီနံ၊ ယုခါန့ဉ်လီ၊ ခဲအံ၊ ပကဘဉ် ပဉ်တဲဉ်တံဉ် ယုထာထီဉ် တခါန့ဉ်လီ၊ ပနဉ်သုလ၊ တ်ပဉ်ဖျါလ၊ အလီနံ၊ ယုခါန့ဉ် အလီတံဉ် (မု) ပနဉ်သုလ၊ ကစံယွ၊ တဲ မနုလ၊ အကလုဂ် ကထါလဲဉ်၊ ယတမဲဉ်ဆူးလ၊ ယဆာထာဉ်ဖဲ ကစံယွ၊ အကပ၊ န့ဉ်လီ၊

ဖဲပဘဉ် တ်ပူဖျဲးန့ဉ် မုဒ်လ၊ ကစံယွ၊ အတံဆိဉ်ဂု၊ အယိန့ဉ်လီ၊ ပဘဉ် တ်ပူဖျဲးလ၊ တ်ဂုဂ်တံဉ်ပီဉ်လီ၊ ပခွဲး တအိဉ်လ၊ ကလဲဆူ တ်ဒဲးဘး အပူဒီး၊ ကအိဉ်မူဖဲ ကျဲလ၊ ပသးအိဉ်ဘဉ်၊ ပသုပတံဉ်ပူဖျဲး အခွဲးလ၊ ကမတံဉ်ဒဲးဘး အဂီဉ်တသုဘဉ်၊ နမုဘဉ် တ်ပူဖျဲးန့ဉ်၊ ယွ၊ ကွဲးပဉ်စ၊ အတံဉ် သဲစးလ၊ နသးဖျါဒီး နသးအပူ န့ဉ်လီ၊ နမုဒ်မ၊ တ်ဒဲးဘးန့ဉ် နကလီလ၊ တံဉ် ဒီးမ၊ ဒါဉ်လ၊ တ်ဒဲးဘး အဝဲန့ဉ်လီ၊

တံဉ်ဘံဉ်တံဉ်ဘာ လီထူလီထိင်န့ဉ် တ်ကစီဉ် အဂုကတံဉ် အိဉ်လ၊ ပဂ်ကစံ အဖိန့ဉ်လီ၊ ပှတဂတဲဝဲ တံဉ်ဂုအဂ၊ အိဉ်လ၊ မုဒ် အဖိလဲဉ်န့ဉ်လီ၊ ယအဲဉ်ဒီး တဲဖျါထီဉ်ဆူ ပှတဂလ၊ အဝဲသုဉ် သုဉ်ညါ လီထံဉ်သုလ၊ အဝဲသုဉ် ကလဲဆူ မူခိဉ်ဘီမုဒ် န့ဉ်လီ၊